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 معاون حقوقی رئیس جمهوری گفت: مبانی حقوقی برای ابلاغ لایحه روزنامه صبح ایران
پالرمو از سوی رئیس جمهور وجود دارد.  لعیا جنیدی روز افزود: حدود 
یک ماه گذشته این موضوع را به رئیس جمهور اعلام کردم. وی ادامه 
داد: رئیس جمهور نیز با بررسی روند ارجاع لایحه الحاق به معاهده 
پالرمو و فرایندهای طی شده در مجلس شورای اسلامی، شورای نگهبان 
و مجمع تشخیص مصلحت تصمیم خواهند گرفت. سال گذشته بود که 
لایحه الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با جرائم سازمان یافته یا همان 
پالرمو به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شد، از آن زمان تاکنون 
یک سال می گذرد، با این وصف مدت یک ساله تعیین شده در آیین نامه

سخنگوی دولت گفت: حذف یارانه پردرآمدها هر ماه انجام می شود 
اما حذف یارانه طبقه متوسط جزو برنامه های ما نیست. علی ربیعی 
روز سه شنبه در حاشیه همایش ملی صندوق های خرد محلی که به 
مناسبت روز جهانی زن روستایی در مجموعه تلاش با همت وزارت 
جهادکشاورزی و صندوق کارآفرینی امید برگزار شد، افزود: شاخص های 
متعددی برای حذف یارانه دهک بالای جامعه وجود دارد. وی افزود: برای 
نمونه افرادی بودند که یک میلیارد تومان درآمد داشتند. ربیعی درباره 
تعداد حذف شدگان در سال ٩٨ گفت: وزیر تعاون اعلام خواهدکرد و 

اینکه حدود ٣٠ میلیون نفر را حذف کنیم نه تنها منطقی نیست بلکه

معاون حقوقی رئیس جمهوری:

مبنای حقوقی برای ابلاغ پالرمو وجود دارد 
سخنگوی دولت:

 حذف یارانه ها برای طبقه متوسط نیست
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رئیس جمهور در اجلاس وزرای بهداشت منطقه مدیترانه شرقی:

 آمریکا علیه ملت ایران مرتکب جنایت 
ضد بشری شده است 

 نواصولگرایان برای انتخابات مجلس چه در سر دارند؟

 لیدری یا سرلیستی اصولگرایان؟

وجود 2 میلیون معتاد درکشور 

محمدجواد ظریف :

سیاست خارجی وجه المصالحه 
دعواهای جناحی نیست 

اعمال  با  آمریکا  دولت   اینکه  بیان  با  جمهوری  رئیس 
تروریسم اقتصادی علیه ملت ایران مرتکب جنایت ضد 
بشری شده است، گفت: خارج شدن از یک توافق یک 

ننگ برای یک کشور است و این ننگ افزوده تر می شود 
وقتی مواد غذایی و دارویی هم جزو اقلام تحریمی باشد.

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز سه شنبه 
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معصومه ابتکار:

 اصلاح طلبان باز هم به سمت ائتلاف انتخاباتی می روند

وزیر امور خارجه با بیان اینکه اگر ۱۰ سال دیگر به برجام نگاه کنند آن را یکی از موفق ترین دستاوردهای جمهوری اسلامی 
خواهند دید، گفت: سیاست خارجی وجه المصالحه دعواهای جناحی نیست.  »محمدجواد ظریف« روز سه شنبه در 

نشستی با فعالان فضای مجازی به سوال هایی در زمینه چالش های عرصه، اصول و اهداف دستگاه دیبلماسی پاسخ داد

عده ای با بهانه جویی و نق زدن 
بذر نا امیدی می  پاشند

معاون اول رییس جمهور:

معاون خدمات شهری شهرداری قم از آماده باش مدیریت شهری برای خدمت رسانی 
و  تدابیر  به  اشاره  با  داد.  سیدامیر سامع  اربعین حسینی خبر  و عزاداران  زائرین  به 
برنامه ریزی های انجام شده از سوی شهرداری قم به مناسبت اربعین حسینی، اظهار 
کرد: شهرداری از ماه ها قبل نسبت به برنامه ریزی جهت اقدامات لازم از جمله تشکیل 
مطلوبی  برنامه ریزی  تا  کرده  اقدام  مناطق  شهرداران  ریاست  به  هشتگانه  ستادهای 
در جهت خدمت رسانی به زائرین و عزاداران حسینی در این ایام داشته باشد. معاون 
خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه ستادهای اطلاع رسانی و خدمات رسانی به 
سه زبان اردو، عربی و انگلیسی خدمات رسانی به زائرین را انجام می دهند، افزود: تمام 
سطح مناطق هشتگانه با محوریت پیرامون حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( و محل عبور 

دسته جات عزاداری و مسجد مقدس جمکران در این ایام سیاه پوش شده است. سامع 

معاون خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد

آماده باش مدیریت شهری در ایام اربعین حسینی
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فرماندار قم گفت:میزان آسیب های اجتماعی در قم به شدت کاهش یافته و این توفیق بیش 
و تلاش همه  و احساس مسئولیت خانواده ها  و هوشیاری مردم  آگاهی  از هر چیزمرهون 
خدمتگزاران در این استان مقدس است. مرتضی حیدری روز سه شنبه در جلسه شورای 
هماهنگی مبارزه با مواد مخدر شهرستان قم در سالن جلسات فرمانداری با اشاره به کاهش 
۴۳ درصدی آمار سرقت در قم  اظهار داشت:  این استان از نظر آسیبها و ناهنجاری اجتماعی 
درمیان استانهای کشور در رتبه بیست و هفتم قرار دارد. وی دربخش دیگری از سخنان خود 
با بیان اینکه مسئولان قم در حوزه های مختلف پیشگیری، درمان و مقابله با بلای خانمان سوز 
اعتیاد با چتر گسترده ای در حال تلاش هستند، گفت: موضوع مبارزه با اعتیاد باید به صورت 
هوشمندانه و منطقی و با جدیت و پشتکار لازم دنبال شود. وی افزود: کمپهای ترک اعتیاد نقشی 
مهمی در نجات افراد جامعه از آسیبها و انحراف ها دارند، از این رو ارزش این مراکز از اهمیت بالایی 

فرماندار قم:

آسیب های اجتماعی درقم به شدت کاهش یافته است
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مذاکره با آمریکا یک ضرورت بود نه یک انتخاب

وظیفه من حفظ برند ظریف نیست 
هیچ زمانی نگفتم امضای جان کری سند است

دلیل استعفایم حفظ برند ایران بود

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

طرفدار رانتخوار نیستم اما مدیران خوب را متزلزل نکنیم

سَر و سِری با بخش خصوصی ندارم
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اخبار

چرایی بحران شمال شرق سوریه
این واقعیت که ابرقدرت جهانی نمی داند در خاورمیانه 
چه می خواهد و فاقد هر گونه استراتژی منطقه ای روشنی 
است، منطقه را وارد دوره بی سابقه ای از بی ثباتی کرده 
که ۱۵ ماه دیگر یا احتمالا بیش از ۵ سال دیگر نیز ادامه 

خواهد یافت. بحران جاری در شمال شرق سوریه از بسیاری جهات از جمله  ۳ جهت 
زیر حائز اهمیت است:

۱-  این بحران روزنه دیگری است بر دنیای ذهنی ترامپ که می تواند حاوی درس هایی 
برای همه از جمله ما در مورد چگونگی مواجهه با او باشد. تصمیم ترامپ دایر بر خارج 
کردن سربازان آمریکایی از سر راه ارتش ترکیه که تایید ضمنی حمله ترکیه تلقی شده، 
نمایانگر ویژگی نحوه تصمیمگیری ترامپ در حوزه سیاست خارجی است. بحران جاری 
در شمال شرقی سوریه در واقع از یک مکالمه تلفنی بین اردوغان و ترامپ شروع شد و 
ترامپ صرفا بر اساسا توافقی که در آن مکالمه صورت گرفت، بر طرح اردغان برای حمله 
به سوریه صحه گذاشت و بلافاصله دستور کنار کشیدن حدود صد سرباز آمریکایی از 
سر راه سربازان ترکیه را صادر کرد؛ تحولی که همه مشاوران او را شگفت زده کرد. او 
یکبار دیگر در دسامبر گذشته تصمیم به خارج کردن همه ۲۰۰۰ سرباز آمریکایی از 
سوریه گرفته بود. در آن مقطع شماری از همکاران او، از جمله جیم ماتیس وزیر وقت 
دفاع، به عنوان اعتراض استعفا دادند. البته ترامپ اندکی بعد نظر خود را تغییر داد و 
تنها ۱۰۰۰ سرباز را از سوریه خارج کرد. این گونه تصمیم گیری بویژه توسط یک رئیس 
جمهور آمریکا، آن هم رئیس جمهوری که اطلاعاتش از روابط بین الملل تقریبا در حد 
اطلاعات یک گاوچران در یکی از ایالات جنوبی آن کشور است، کاملا بی سابقه و عجیب 
است. تاکنون به دفعات اتفاق افتاده که اعضای تیم امنیتی او فاش گفته اند که از طریق 
رسانه ها در جریان تصمیمات مهم او در حوزه سیاست خارجی قرار گرفته اند. ماکرون 
اخیرا در حاشیه مذاکرات در مقر سازمان ملل در مورد ترامپ گفت: "ترامپ خیلی سریع 
قادر به تغییر چیزها است. او کاری به دولتش ندارد و به تنهایی و بسیار سریع تصمیم 
می گیرد." این ویژگی مهمی است که همه کشورها بویژه آنها که مایل به دور زدن نهادهای 
مسئول سیاست خارجی در آمریکا هستند، تلاش دارند از آن حداکثر استفاده را بکنند.  
۲- موافقت ناگهانی و دفعتی ترامپ با برنامه اردوغان برای حمله به شمال شرقی 
سوریه موجب تکانه های شدیدی در خاورمیانه شده است. این واقعیت که ابرقدرت 
جهانی نمی داند در خاورمیانه چه می خواهد و فاقد هر گونه استراتژی منطقه ای روشنی 
است، منطقه را وارد دوره بیسابقه ای از بی ثباتی کرده که ۱۵ ماه دیگر یا احتمالا بیش 
از ۵ سال دیگر نیز ادامه خواهد یافت. درست است که ترامپ از ابتدای شروع مبارزات 
انتخاباتی در ۲۰۱۶ بر خارج کردن سربازان آمریکایی از مناطق دوردست و عدم ورود 
به جنگ های جدید تاکید کرده و اقدامات او در چنین جهتی را نمی توان غیرمترقبه 
دانست، اما هر گامی که او در چنین جهتی برمی دارد، به لحاظ استراتژیک برای مناطق 
ذی ربط تکان دهنده است. بعلاوه، این واقعیت که او اسیر غرایض متناقض است و 
تصمیماتش ریشه در اجماعی در درون دولت او ندارد، موجب عدم ثبات و استمرار در 
تصمیمات او شده است. روند تصمیم گیری این چنینی در کاخ سفید به عامل اغتشاش 
جدیدی در معادلات خاورمیانه تبدیل شده و متحدان آمریکا در منطقه را در وضعیت 
خوف و رجاء دائم قرار داده است. این امر شیوه کار دیپلماتیک در رابطه با آمریکا، شامل 
کار با سفرای آن کشور و کار با اعضای وزارت خارجه آمریکا و ...، را نیز به شدت مختل 
کرده است. اکنون مشخص نیست که نظر یک سفیر یا یک مقام وزارت خارجه آمریکا یا 
حتی وزیر خارجه آمریکا تا چه حد منعکس کننده سیاست واقعی آمریکا است. بعلاوه، 
ویژگی سیاست های ترامپ در مقایسه با سیاست های تقریبا همه پیشینانش این است 
که بر هیچ مبنای استراتژیک و فکر شده ای استوار نیست. طنز کار ترامپ این است که 
همزمان خود را به خارج کردن نیروی نظامی از خاورمیانه و تقابل با دشمنان منطقه ای 
متعهد کرده است. هوش زیادی برای درک آنکه این دو هدف با هم تضاد اند، لازم نیست. 
مهمترین اولویت او با فاصله زیاد از دیگر اولویت ها منافع سیاسی شخصی او در سیاست 
داخلی آمریکا است. به عبارت دیگر او دست به اقدامی می زند که تصور می کند در تقابل 
هیستریک با رقبای سیاسی به سود او خواهد بود. همین وجه از سیاست خارجی ترامپ 

در رابطه با اوکراین مبنای اقدام برای استیضاح او قرار گرفته است.
۳-  حمله ترکیه به سوریه و نحوه واکنش آمریکا می تواند سرآغاز بحران و درگیری های 
بیشتری در منطقه باشد. علاوه بر جنگ بین کردها و ترک ها، اکنون امکان احیای 
داعش بیش از هر زمان دیگر مطرح است. این تحولات در شرایطی روی می دهد که 
طی چند ماه اخیر گزارش های متعددی حاکی از تلاش داعش برای سازماندهی و فعال 

شدن مجدد بوده است.
در این دوره اردوگاه الحول در شمال شرقی سوریه که ۷۰ هزار داعشی به شمول 
خانواده های آنها در آن زندگی می کنند، عملا به یکی از عرصه های فعالیت داعش برای 
بسط ایدئولوژی و فعالیت های تشکیلاتی تبدیل شده است. حدود ۱۰ هزار تروریست 
داعشی، از جمله ۲ هزار تروریست خارجی از کشورهای مختلف، در زندان های موقت 
بدون امکانات امنیتی کافی به سر می برند که ظاهرا تاکنون صدها تن از آنها گریخته اند. 
شماری از هسته های خفته داعش در بین غیرنظامیان نیز اخیرا فعال شده و شماری قتل 

و انفجارهای انتحاری توسط آنها انجام شده است.

 
»آمد نیوز«؛ خیانت به کلمه ها

 هاینریش بُل نویسنده شهیر آلمانی در کتاب »آدم کجا 
بودی« می نویسد:»بعد از هیتلر همه ی آلمان درک کردند 
که او چه بلایی بر سر کشور و زیربناهای آن آورده است.  
اما یک چیز نابودشده هم بود که فقط ما روشنفکران آن 

را می فهمیدیم و آن خیانت هیتلر به "کلمات" بود. خیلی از کلمات شریف دیگر معانی 
خودشان را از دست داده بودند، پوچ شده بودند، مسخره شده بودند، عوض شده بودند، 

اشغال شده بودند. کلماتی مانند آزادی، آگاهی، پیشرفت، عدالت!«
 در حالیکه افکار عمومی علاقمند به کشف رمزهای چگونگی دستگیری روح الله زم 
است و اخبار این موضوع کلیک می خورد و کانال آمدنیوز در اختیار سپاه پاسداران قرار 
گرفته و اعضای آن به شدت در حال ریزش هستند، توجه به این نکته هم ضروری است 
که »آمدنیوز« در حوزه خبر و اطلاع رسانی با باور بسیاری از ایرانیان همان کاری را کرد 

که هیتلر با کلمات کرد.
این کانال خبری با آمیزه ای از اغراق، افسانه سرایی، ترکیب یک قطره حقیقت با یک 
اقیانوس دروغ، شایعه سازی، تخریب آبرو و حیثیت افراد، تشکیل دادگاه بدون اجازه حق 
دفاع به متهمین، انتشار عکس ها و ویدئوهای مخدوش کننده امید اجتماعی، حمله 
دمادم به صغیر و کبیر، ادعای آزادگی و ... کاری کرد که ذائقه بسیاری از مخاطبان عام 

که شیفته قصه هستند تغییر کرد و آنها این افسانه ها را بیشتر از حقیقت باور می کنند.
گردانندگان این کانال تلگرامی، برخلاف رسانه های رسمی و خبرنگاران داخل کشور 
هیچ خط قرمزی نداشتند، به همین دلیل با تاکید بر افشاگری و بیان حقیقت هر آنچه 
دوست داشتند را می نوشتند و در فضایی که کار برای رسانه ها در داخل کشور آسان نبود، 
آنها گوی سبقت را ربودند و بیش از یک میلیون نفر به صورت روزانه این کانال را دنبال 
می کردند. طبعاً در رخ دادن این اتفاق عوامل متعددی باید بررسی شود. از جمله اینکه 
چرا و چطور طیفی از مردم به سمت چنین اخباری گرایش پیدا می کنند. غیر از این 
است که احساس می کنند »تا نباشد چیزکی مردم نگویند چیزها«. می شود این کانال را 
بست و گردانندگان آن را به اشد مجازات رساند اما آیا بستر رشد کانال های مشابه خشک 
خواهد شد یا تا زمانی که مردم عطش دانستن اخبار – به ویژه آن بخشی که در رسانه های 
رسمی مجال انتشار نمی یابد- امکان رویش موارد مشابه میسر نیست؟ آمدنیوز با شعار 
»آگاهی، مبارزه و دموکراسی« کوشید طیفی از مخاطب تشنه خبر را با خود همراه سازد. 
حتی وقتی این کانال تلگرامی از سوی موسس تلگرام فیلتر شد در کمتر از یک روز کانال 

جدید آنها باز هم میلیونی شد. اما باید اذعان کرد این کانال به »خبر« هم خیانت کرد.
در ذهن بسیاری از مردم حالا موضوعاتی مثل دروازه بانی خبر، اسلوب خبرنویسی، 
اصالت خبر، راستی آزمایی منبع و ... معنایی ندارد، آنها یاد گرفتند که خبر هر چه داغ تر، 
افشاگری هر چه بزرگ تر و شعار هر چه تندتر باشد، احتمالًا به واقعیت نزدیک تر است و 
لابد آنها خبرنگاران آزادی خواه و شجاع تری هستند و اهل رسانه در داخل کشور جملگی 

شرف را به لقمه نانی فروخته اند!

سخنگوی دولت:

 حذف یارانه ها برای طبقه متوسط نیست
سخنگوی دولت گفت: حذف یارانه پردرآمدها هر ماه انجام می شود اما حذف یارانه 

طبقه متوسط جزو برنامه های ما نیست.
علی ربیعی روز سه شنبه در حاشیه همایش ملی صندوق های خرد محلی که به 
مناسبت روز جهانی زن روستایی در مجموعه تلاش با همت وزارت جهادکشاورزی 
و صندوق کارآفرینی امید برگزار شد، افزود: شاخص های متعددی برای حذف یارانه 
دهک بالای جامعه وجود دارد. وی افزود: برای نمونه افرادی بودند که یک میلیارد تومان 
درآمد داشتند. ربیعی درباره تعداد حذف شدگان در سال ٩٨ گفت: وزیر تعاون اعلام 
خواهدکرد و اینکه حدود ٣٠ میلیون نفر را حذف کنیم نه تنها منطقی نیست بلکه شدنی 
هم نیست. سخنگوی دولت گفت: حذف یارانه ها برای افراد ثروتمند انجام می شود و 
ادامه دارد. سخنگوی دولت درباره نرخ بیکاری کل کشور، گفت: براساس اعلام مرکز آمار 
در شرایط تحریم ریزش نیرو داریم و تحریم بر زندگی مردم اثر دارد به خصوص صنایعی 
که باید کالای واسطه ای وارد می کردند یا تکنولوژی های وابسته داشتند با ریزش نیرو 
مواجه بودند اما در همان زمان نیز کارشناسان می گفتند تحریم فرصت هایی را برای 
اشتغال هایی که مبتنی بر واردات است، را ایجاد می کند. وی اظهارداشت: امروز صنعت 
پوشاک و کفش، لوازم خانگی رشد کرده است و دولت برای اولین بار دو نمایشگاه برگزار 
و اعلام کرد که چه کسانی می توانند کالاهایی که پیش از این وارد می شد را تولید کنند 
و با شرکت های دانش بنیان نیز تفاهم نامه هایی به امضا رسید که کالاهای واسطه ای در 

داخل تولید شود.

کورش احمدی*

معاون حقوقی رئیس جمهوری:

مبنای حقوقی برای ابلاغ پالرمو وجود دارد 
 معاون حقوقی رئیس جمهوری گفت: مبانی حقوقی برای ابلاغ لایحه پالرمو از سوی 

رئیس جمهور وجود دارد. 
لعیا جنیدی روز افزود: حدود یک ماه گذشته این موضوع را به رئیس جمهور اعلام کردم.
وی ادامه داد: رئیس جمهور نیز با بررسی روند ارجاع لایحه الحاق به معاهده پالرمو و 
فرایندهای طی شده در مجلس شورای اسلامی، شورای نگهبان و مجمع تشخیص 
مصلحت تصمیم خواهند گرفت. سال گذشته بود که لایحه الحاق ایران به کنوانسیون 
مبارزه با جرائم سازمان یافته یا همان پالرمو به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شد، 
از آن زمان تاکنون یک سال می گذرد، با این وصف مدت یک ساله تعیین شده در آیین نامه 
مجمع تشخیص برای رسیدگی به آن نیز به پایان رسیده است. حشمت الله فلاحت پیشه، 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی، اخیرا گفته است: 
از آنجاکه یک سال از مهلت مجمع تشخیص برای اعلام نظر درباره لایحه پالرمو می گذرد و 
هنوز نظری اعلام نشده، طبق قانون عملا پالرمو تأییدشده به حساب می آید و باید رییس 
جمهوری آن را برای اجرا ابلاغ کند.  این نماینده مجلس شورای اسلامی، درباره تعیین 
تکلیف لایحه مبارزه با جرائم سازمان یافته فراملی )پالرمو(، گفت: در برخی از سایت ها 
خبری منتشر شد مبنی بر اینکه به دلیل گذشت یک سال از موعد بررسی ایرادات در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در لایحه پالرمو، این لایحه رد شده است، این خبر درست 
نیست، چون به باور ما عملا پالرمو تأیید شده است.  وی توضیح داد: کمیسیون قضائی 
مجلس شورای اسلامی ایرادات شورای نگهبان در لایحه پالرمو را رفع کرده است و دیگر 

ایرادی باقی نماند؛ این یعنی همان زمان پالرمو تأیید شده بود.

آیت الله محقق داماد:

 اصل در اسلام آشتی و صلح است
رییس گروه مطالعات اسلامی فرهنگستان علوم ایران گفت: اصل در اسلام آشتی و 

صلح است و جنگ پدیده ای استثنایی و تلخ است.
آیت الله مصطفی محقق داماد در کنفرانس تخصصی کنوانسیون سازمان ملل درباره 
موافقتنامه های حل و فصل بین المللی ناشی از میانجی گری )کنوانسیون سنگاپور( 
گفت: رابطه با خدا امن است و همانطور که کودکی به آغوش امن مادر خود پناه می برد، 
مومن هم به آغوش خدا پناه می برد.  رابطه با انسان ها با یکدیگر بر پایه دوستی است و 
مومن نباید فقط خود را ببیند بلکه باید همه را مدنظر قرار دهد. عضو هیات علمی دانشگاه 
شهید بهشتی ادامه داد: برادری دینی در کنار برادری جهانی قرار دارد. در قرآن پیامبر 
مشرکان را برادر خود خواندند. در حالی اعلامیه حقوق بشر در قرن معاصر  همه افراد را 
برادر و برابر خواند که قرآن کریم سال ها پیش این موضوع را بیان کرده بود. آیت الله محقق 
داماد تصریح کرد: اصل در اسلام آشتی و صلح است و جنگ پدیده ای استثنایی و تلخ 
است. وی گفت: در قرآن دو نهاد وجود دارد، یکی نهاد میانجیگری و دیگری نهاد حکمیت 
از زیباترین نهادهای  است؛ نهاد میانجیگری به اصلاح اختلافات اشاره دارد و یکی 
اخلاقی اسلام است. وی ادامه داد:  داوری رای صادر می کند اما میانجیگری رای صادر 
نمی کند؛ میانجیگری به معنای اصلاح روابط میان افراد است و در قرآن بطور کامل این 
موارد ذکر شده اند. آیت الله محقق داماد تصریح کرد: قاضی نباید روی عواطف رای دهد؛  
شرایط داور را خدا مشخص  کرده است و او باید عادل، فقیه و دانشمند باشد. وی در پایان 

گفت: بهترین چیزها برای انسان صلح است و این موضوع در قرآن ذکر شده است.

لاریجانی در دیدار رئیس مجلس اتریش:

آمریکا دلیل مهم مناقشه ایران و عربستان است
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: ایران مخالف حل مسائل میان ایران و سعودی ها 

نیست بلکه آمریکایی ها نمی گذارند چرا که نفت آنها در گرو این درگیری هاست.
علی لاریجانی در دیدار  اینگو آپه، رئیس مجلس اتریش با اشاره به ریشه دار بودن روابط 
ایران و اتریش، گفت: اتریش همیشه نقش متعادلی به مسائل داشته و به ویژه بعد از توافق 
هسته ای، گام های خوبی برداشته البته روابط تجاری بین دو کشور باید افزایش پیدا کند. 
همچنین علاوه بر روابط سیاسی مناسب بین دو کشور، باید بر مسائل علمی نیز تمرکز 
کرد. وی با بیان اینکه شرایط منطقه به هم ریخته است و باید بدانیم چه کسی شرایط 
را اینگونه کرده است، افزود: داعش را چه کسی به وجود آورد؟ خانم کلینتون گفتند ما 
درست کردیم. رئیس مجلس با بیان اینکه عامل موثر آشفتگی در منطقه آمریکا است، 
تصریح کرد: به واقع در منطقه نگرانی وجود دارد و این مشکل در لیبی هم وجود دارد، 
البته در مسئله یمن و سوریه از ابتدا گفتم باید مذاکره سیاسی شود اما برخی از کشورها 
قبول نکردند. لاریجانی گفت: آن ها می خواستند از ابزار داعش برای خود استفاده کنند 
اما نمی دانستند گریبان خودشان را هم خواهد گرفت. وی تاکید کرد: ایران مخالف حل 
مسائل میان ایران و سعودی ها نیست بلکه آمریکایی ها نمی گذارند و چنین فرصتی را 
نمی دهند چرا که نفت آنها در گرو این درگیری هاست و آمریکا دلیل مهم مناقشه ایران و 
عربستان است. رئیس مجلس با اشاره به اهمیت روابط دوجانبه ایران و اتریش و افزایش 
مراودات فرهنگی و توریسم، گفت: این همکاری ها را می توان گسترش داد و فقط باید 

اراده سیاسی وجود داشته باشد.

رئیس دفتر رئیس جمهوری :

بازداشت سرشاخه کانال تلگرامی آمدنیوز 
اقدامی مبارک است

 رئیس دفتر رئیس جمهوری در صفحه شخصی خود در اینستاگرام نوشت: بازداشت 
سرشاخه کانال تلگرامی آمدنیوز که راه نفاق و جدایی میان ملت و حکومت را با چنگ 

انداختن به هر دستاویزی دنبال می کرد بدون شک اقدامی مبارک است.
محمود واعظی افزود: بازداشت سرشاخه کانال تلگرامی آمدنیوز که راه نفاق و جدایی 
میان ملت و حکومت را با چنگ انداختن به هر دستاویزی دنبال می کرد بدون شک 
اقدامی مبارک است. آن هم در روزهایی که به تعبیر رئیس جمهوری توفان بزرگی از سر 

کشور عبور کرده و روزهای پرامید بیشتری از اقتدار ایرانی پیش روی کشور قرار دارد.
واعظی تاکید کرد: در این میان آنچه نباید فراموش کرد کار بزرگی است که سپاه برای 
حفظ وحدت ملی انجام داد؛ بازداشت روح الله زم در حالی که تحت حمایت سرویس های 
اطلاعاتی غرب خودش را در مصونیت کامل می دانست، نشان از اشراف اطلاعاتی و توان 
امنیتی سپاه پاسداران دارد. وی تصریح کرد: این عملیات بعد از سرنگونی پهپاد آمریکایی 
بیش از هر چیز قدرت و توان ایران را در دو مصاف نظامی و اطلاعاتی-امنیتی به رخ دنیا 

کشید تا بدانند خواب های شومشان برای ایران عزیز، هیچ گاه تعبیر نخواهد شد.
رئیس دفتر رئیس جمهوری اظهار داشت: دست مریزاد به برادرانمان در سپاه برای 
انجام ماموریت هایی که از آن ها انتظار می رود. ماموریت هایی که در کنار توان سیاسی و 

دیپلماسی دولت، دو بازوی اقتدار کشور در دنیا محسوب می شود.

عباسعلی کدخدایی: 
اختلافی میان شورای نگهبان و رئیس جمهوری نیست

 سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی درباره اختلاف شورای نگهبان با رئیس 
جمهوری گفت: اختلاف هیچ گاه نیست و تنها بیان نظرات است.

عباسعلی کدخدایی در حاشیه کنفرانس تخصصی کنوانسیون سازمان ملل درباره 
موافقتنامه های حل و فصل بین المللی ناشی از میانجیگری )کنوانسیون سنگاپور( که 
صبح امروز در دانشگاه تربیت مدرس برگزار شد، در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالی 
درباره اینکه دلیل مخالفت شورای نگهبان با تاسیس وزارت بازرگانی چه بوده است؟ گفت: 
بدلیل اینکه وزارت بازرگانی در تبصره یک ماده واحده، بحث را به صورت کلی به وزارتخانه ها 
برای تفکیک وظایف آنها تفویض کرده بودند و به استناد اصول ۱۳۳ و ۸۵ قانون اساسی، 
این موضوع مغایر قانون اساسی تشخیص داده شد. وی افزود:  امیدوار هستیم مجلس 
شورای اسلامی بتواند این موضوع را اصلاح کرده و سریع تر روند کار پیش برود. سخنگوی 
شورای نگهبان درباره پایان مهلت بررسی لوایح مربوط به اف ای تی اف اظهار داشت: این 
موضوع را از مجمع تشخیص مصلحت نظام بپرسید. نظر شورای نگهبان قبلًا بیان شده 
و اکنون نظر خاصی ندارم. کدخدایی در پاسخ به سوالی درباره بحث و اختلافی که میان 
وی و رئیس جمهوری در روزهای اخیر مطرح شده، گفت: اختلاف هیچ وقت نیست و 

تنها بیان نظرات است.

معاون پارلمانی رییس جمهوری اعلام کرد 

مخالفت دولت با تعطیلی پنجشنبه ها 
معاون پارلمانی رییس جمهوری اعلام کرد که هیات دولت با طرح نمایندگان مجلس 

شورای اسلامی برای تعطیلی پنجشنبه ها مخالفت کرد.
حسینعلی امیری روز سه شنبه در حاشیه سفر خود به کرمانشاه اظهار داشت: طرحی 
که از سوی نمایندگان برای تعطیلی پنجشنبه ها تهیه شده بود برای دریافت نظرات بین 

دستگاه های اجرایی توزیع شد.
وی با بیان اینکه این طرح  موافقین و مخالفانی داشت که هر کدام  برای خود استدلال 
هایی می آوردند؛ اضافه کرد: طرح در نهایت در هیات دولت مطرح و به رای گذاشته شد 

که اعضای هیات دولت به آن رای مخالف دادند.
معاون پارلمانی رییس جمهوری افزود: رییس سازمان امور اداری و استخدامی به زودی 
برای اعلام نظر هیات دولت در رابطه با این طرح در مجلس شورای اسلامی حاضر خواهد 

شد.
امیری توضیح داد: شرایط شهرستان ها با تهران متفاوت است و مسایل زیست محیطی 
و ترافیکی بشدت پایتخت در شهرستان ها مطرح نیست از این رو در صورت اجرای این 
طرح بسیاری از کارخانه ها و ادارات تعطیل می شوند و بار مالی قابل توجهی برای دولت 

دارد از این رو خلاف قانون اساسی است.

معاون اول رییس جمهور با تاکید بر اینکه مدیران موفق، مهندسان، کارشناسان و نیروی 
انسانی اصلی ترین سرمایه های کشور هستند، گفت: باید قدر مدیران کشور را که در جنگ 
اقتصادی آمریکا مانع از فروپاشی اقتصاد شده و به نحو مطلوب کشور را اداره کرده اند، 

بدانیم.
افتتاح شرکت صنایع غذایی عالیفرد که در  اسحاق جهانگیری ظهر دیروزدر مراسم 
شهرستان فیروزکوه برگزار شد، اظهار داشت: مدیران توانمند و موفق نعمتی برای کشور 

هستند که باید قدردان آنها باشیم.
معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه مهمترین موضوع برای ادامه مسیر قدرتمند اقتصاد 
و صنعت کشور حفظ روحیه مدیران است، گفت: متاسفانه عده ای در کشور ما فقط به دنبال 
تخریب روحیه مردم و مدیران هستند و به هر بهانه ای با خواندن آیه یأس بذر ناامیدی را 
در جامعه می پاشند؛ کسانی که در کارنامه و سوابق فعالیتشان هیچ حرکتی برای پیشرفت 

کشور دیده نمی شود.
وی ادامه داد: این عده فقط به دنبال چوب گذاشتن لای چرخ دیگران هستند و با نق زدن 
مداوم در روحیه مدیران خدشه وارد می کنند. وظیفه من این است که در حد توانم از روحیه 

مدیران صیانت و حمایت کنم.
جهانگیری با بیان اینکه خواست رهبر معظم انقلاب و روسای قوای سه گانه نیز حفظ 
روحیه مدیران است، گفت: باید کاری کنیم تا مدیران سالم در میدان عمل پای کار بایستند 

و دغدغه ای نداشته باشند.

وی افزود: ممکن است گاهی به دلیل تخلف برخی افراد، فضاسازی هایی علیه مدیران 
کشور انجام شود که ما نباید اجازه دهیم روحیه مدیران خوب کشور متزلزل شود. البته این به 
معنای برخورد با متخلفین نیست زیرا فردی که تخلفی انجام داده حتما باید پاسخگو باشد.

بخش خصوصی باید میدان دار اقتصاد کشور باشد معاون اول رییس جمهور افزود: هر جا 
که کار دست بخش خصوصی بوده و مولفه تعیین کننده رقابت بوده است، اتفاقات مهمی 
رخ داده است چرا که مدیران واحدهای تولیدی بخش خصوصی به خوبی می دانند که باید 
محصولاتی تولید کنند که از کیفیت و قیمت مناسب برخوردار باشد تا بتواند در بازار رقابت 
کند.  جهانگیری با اشاره به اینکه تاکنون در بخش خصوصی هیچگونه فعالیتی نداشته ام و 
با هیچ یک از فعالان این بخش نیز سر و سری ندارم، تصریح کرد: باورم این است که کشور 
برای احیا و توسعه هیچ راهی جز اتکا به بخش خصوصی ندارد و بخش خصوصی باید به 
معنای واقعی میدان دار اقتصاد کشور باشد. وی با تاکید بر اینکه دولت باید از مشکلات 
بخش صنعت و تولید کشور بکاهد، گفت: نباید به خاطر موضوعاتی نظیر سرمایه در گردش 

صنعت ما با مشکل مواجه شود.
جهانگیری با بیان اینکه در هماهنگی با بانک مرکزی تلاش شده تا این مشکل مرتفع 
شود، گفت: امسال علاوه بر اعتبارات که طبق روال عادی به واحدهای تولید داخلی 
پرداخت می شود قرار شده تا 1٠٠ هزار میلیارد تومان نیز با نظر وزرا به واحدهای پیشران 

در صنعت اختصاص یابد.
معاون اول رییس جمهور با تاکید بر اینکه تکمیل زنجیره تولید در رشته های مختلف 
صنعتی باید با جدیت ادامه یابد، اظهار امیدواری کرد بخش خصوصی بیش از گذشته 

افزایش تولید داشته باشد.
وی در پایان ، گفت: باید همه تلاش کنیم تا اقتصاد کشور را روز به روز بهتر از گذشته کنیم.

ایران در جنگ اقتصادی آمریکا سرافراز بیرون آمد.
 جهانگیری همچنین در مراسم افتتاح همزمان حدود ۲ هزار پروژه آموزشی کشور و ۱۰ 
هزار کلاس جدید درس به صورت ویدئو کنفرانس در شهرستان دماوند با بیان اینکه ایران 
ظرفیت های بزرگ و توانمندی های عجیبی دارد اظهارداشت: این سرافرازی ملت ایران در 
حالی است که آنان واقعا فکر می کردند با این فشارها اقتصاد ایران متلاشی می شود و به طور 

کامل از هم فرو می پاشد.
و  اقتصادی  اول رئیس جمهوری گفت: در شرایط کنونی که کشور در جنگ  معاون 
جریان سازی های آمریکا قرار دارد، مردم ایران نشان دادند مصمم هستند تا کشورشان را 

بسازند و از آن پاسداری کنند.
جهانگیری خاطرنشان کرد: سیل و اتفاقاتی که مردم در ابتدای سال جاری رقم زدند نیز در 
کنار این شرایط اقتصادی، نشان داد که مردم ایران برای ساخت کشورشان مصمم هستند.

معاون اول رئیس جمهوری گفت: اکنون در اقصی نقاط کشور و استان های مختلف 
کارخانه های چند هزار میلیارد تومانی راه اندازی شده است در حالی که در گذشته این 

واحدهای صنعتی فقط در تهران و استان های بزرگ بود.
وی افزود: ما مصمم هستیم کشور را از شرایط کنونی عبور دهیم، به سمت توسعه و 
پیشرفت ببریم و برای آن نیز راهکارهای مختلفی داریم و می توانیم منابع گوناگون را که 

در بودجه پیش بینی شده است، تامین کنیم که یکی از آنها ماده ۵۱ قانون بودجه است.

معاون اول رییس جمهور:
عده ای با بهانه جویی و نق زدن بذر ناامیدی می پاشند

با بیان اینکه اگر ۱۰ سال دیگر به  وزیر امور خارجه 
برجام نگاه کنند آن را یکی از موفق ترین دستاوردهای 
جمهوری اسلامی خواهند دید، گفت: سیاست خارجی 

وجه المصالحه دعواهای جناحی نیست. 
»محمدجواد ظریف« روز سه شنبه در نشستی با فعالان 
های  چالش  زمینه  در  هایی  سوال  به  مجازی  فضای 
عرصه، اصول و اهداف دستگاه دیبلماسی پاسخ داد و 
گفت: وزارت خارجه نماینده همه ایران است و وظیفه 
دفاع از عملکرد کل نظام را برعهده دارد در حالی که سایر 

دستگاه ها از عملکرد خود دفاع می کنند.
وی افزود: عادت کرده ایم سرمان را بالا بگیریم و این 
دستاورد بزرگی است و ما برای این دستاورد خون داده 

ایم و مردم فشار تحمل کردند.
برخی  نیستیم چون  افزود: حاضر  امور خارجه  وزیر 
کشورها عمل کنیم و این نکته که اکنون بدیهی به نظر 
می رسد، اصلا بدیهی نیست و یک امر اختصاصی برای 

جمهوری اسلامی ایران است.
ظریف گفت: اگر ۱۰ سال دیگر به برجام نگاه کنند آن 
را یکی از موفق ترین دستاوردهای جمهوری اسلامی 
خواهند دید. اما من مدافع برجام نیستم. باید از منافع 

ایران در برجام دفاع کنم. در این شرایط است که می 
توانیم از قدرت خارجی امتیاز بگیریم.

ظریف تصریح کرد: سیاست خارجی وجه المصالحه 
شکست  برجام  بگویم  اگر  نیست.  جناحی  دعواهای 
خورده نتیجه اش این می شود که مردم اعتمادشان را به 
اقتصاد و نظام از دست می دهند. چرا به مردم غرور،  امید 
و اعتماد به نفس ندهیم و چرا تزریق ناامیدی کنیم و چه 

منفعتی دارد که غرور ملی مردم شکست بخورد؟
رئیس دستگاه دیپلماسی خاطرنشان کرد: چرا باورمان 
ما  از  پهپادش  که  همانطور  است؟  مهم  آمریکا  شده 
شکست می خورد سیاست خارجی اش هم شکست می 
خورد. چرا شکست پهپاد را می بینیم و سیاست خارجی 
را نمی بینیم؟  بله، امید به دیگری داشتن سم مهلک 
است اما آیا درست است که بگوییم اگر با خارجی حرف 

بزنی حتما کلاه سرت می رود؟
تحریم  رغم  به  کشور  پیشرفت  همه  این  گفت:  وی 
بدست آمده، این بد است که تلاش شود تحریم کم شود؟
وزیر امور خارجه در بخش دیگری از سخنان خود با 
استعفایش گفت:  درباره  فعالان حوزه فضای مجازی 
دوستان می گویند چرا من آن شب استعفا کردم؟ چون 

تلاش من حفظ برند ایران بود. آن شب من به این نتیجه 
رسیدم دیگر من برند ایران نیستم. اگر می خواستم برند 
ظریف باشد، جایزه صلح نوبل را می گرفتم یعنی خیلی 

راحت بود. 
ظریف اضافه کرد: آن شبی که قرار بود جایزه صلح نوبل 
را اعلام کنند، کسی به من زنگ زد و گفت سخنرانی ات 
را نوشتی؟ به او گفتم خیالت راحت راحت باشد، به من 
جایزه صلح نوبل نخواهند داد. دو سال متوالی بالاترین 
امتیاز جایزه نوبل را بنده داشتم. آن بنده خدا هم پاسوز 
ما شد. خانم موگرینی هم پاسوز ما شد. برای این که قرار 
نبود برند یک فرد را دنبال کنم، قرار بود برند ایران را دنبال 

کنم.
رئیس دستگاه دیپلماسی گفت:  آن شب من یک فرد 
شدم همان کاری که تلاش کرده بودم در طول چندین 
سال مانع از آن شوند. یعنی این تصور در دنیا ایجاد شد 
که ظریف نماینده سیاست خارجی جمهوری اسلامی 
ایران نیست بلکه نماینده یک دیدگاه است. دیدگاهی 
که قابل حذف است. این ظریف کارش برای شخص 
خودش خیلی راحت می شد اما دیگر آن کسی نبود که 

بتواند از سیاست جمهوری اسلامی دفاع کند.

محمدجواد ظریف :

سیاست خارجی وجه المصالحه دعواهای جناحی نیست 

مسئول اشراف دفتر فرماندهی کل سپاه خاطرنشان کرد: نیروهای اطلاعاتی، مدت های 
مدیدی بود که روح الله زم و تحرکات وی را زیر نظر داشتند و تقریبا از دو سال پیش در تور 

اطلاعاتی سپاه پاسداران قرار داشت.
سردار محمد تولایی با بیان اینکه روح الله زم یکی از مهره های کلیدی سرویس اطلاعاتی 
برای ایجاد فتنه در داخل کشور بود، گفت: این فرد شدیدا مورد حمایت سرویس های 
اطلاعاتی قرار داشت اما در یک عملیات بسیار پیچیده اطلاعاتی توانستند زم را در تور 

اطلاعاتی خودشان بیندازند و دستگیر کنند.
وی درباره سایت آمد نیوز بیان کرد: این سایت تلاش می کرد علیه نظام و مسئولین نظام 
یک نوع افشاگری داشته باشد تا از این طریق فتنه و اختلاف بین صفوف متحد ایران ایجاد 

کند.
مسئول اشراف دفتر فرماندهی کل سپاه در مصاحبه با برنامه بدون خط خوردگی رادیو 
گفت وگو خاطرنشان کرد: نیروهای اطلاعاتی، مدت های مدیدی بود که روح الله زم و 
تحرکات وی را زیر نظر داشتند و تقریبا از دو سال پیش در تور اطلاعاتی سپاه پاسداران قرار 

داشت و در نهایتا با همکاری سرویس های اطلاعاتی دیگر توانستیم وی را دستگیر کنیم.
وی بیان کرد: همه فریب خوردگانی که در دامان سیستم های اطلاعاتی افتادند و ضد 
انقلاب در حال سوء استفاده از آن ها است باید بدانند، سرویس های اطلاعاتی این 
کشورها به محض اینکه فشاری به آن ها بیاید و یا تهدیدی علیه آن ها ایجاد شود همه داده 
های خودشان را فدا می کنند. نمونه این موضوع را در کردهای شمال سوریه مشاهد کردید 
که آمریکایی ها به محض اینکه متوجه شدند ترکیه قرار است به این منطقه حمله کند، آنجا 
را ترک کردند علی رغم حمایت هایی که قول داده بودند اما مواضع خود را ترک کردند و 

ارتش ترکیه نیز به این منطقه حمله کرد.
تولایی بیان کرد: نیروهای فریب خورده ای که برای ضد انقلاب کار می کنند هیچ گاه 
روی نیروهای اطلاعاتی دشمن حساب باز نکنند و بهتر است خودشان به آغوش ملت ایران 
باز گردند و قبل از اینکه به دام نهادهای امنیتی ایران مانند اطلاعات سپاه و وزارت اطلاعات 
بیفتند، خودشان اظهار پشیمانی کنند تا ان شاء الله مسیر رشد و تکاملشان در آغوش ملت 

ایران تداوم پیدا کند.

مسئول اشراف دفتر فرماندهی کل سپاه:

روح الله زم از دو سال پیش در تور اطلاعاتی سپاه قرار داشت

شورای  مجلس  امید  فراکسیون  سیاسی  کمیته  رئیس 
اسلامی با تاکید بر اینکه باید اجازه داد تا قوه قضاییه به 
پرونده روح الله زم با قاطعیت و عادلانه رسیدگی کند، گفت: 
نباید در ادامه راه به سمتی برویم که به طور قطره چکانی 
اطلاعاتی از روح الله زم گرفته و در راستای تخریب یک فرد 
یا جریان سیاسی از آن استفاده کنیم بلکه باید به دنبال 

سرچشمه اصلی باشیم.
جلال میرزایی با اشاره به دستگیری روح الله زم، موسس 
آمدنیوز بیان کرد: روح الله زم، عملیات رسانه ای گسترده ای 
را با استفاده از اخباری که به دست آن می رسید علیه نظام 
جمهوری اسلامی در پیش گرفته بود و اینگونه نبود که بدون 
اطلاعات موثق صحبت کند. وی معتقد است: گروهی در 
داخل کشور که دسترسی قوی به اطلاعات داشتند، اسرار و 
اطلاعات کشور را که امانت بود و صرفا در سطوح حاکمیتی 
از آن ها استفاده می شد، در اختیار او قرار داده و بعضا برای 

تسویه حساب های سیاسی نیز از او استفاده می کردند.
نماینده مردم ایلام در مجلس تصریح کرد: اقدام سپاه 
در دستگیری روح الله زم بسیار ارزشمند بوده و قابل تقدیر 
است. اما نباید اجازه داد تا در ادامه مسیر اشتباهی پیش 
گرفته شود. آقای رئیسی در واکنش به دستگیری روح الله زم 
اعلام کردند که قوه قضاییه مسیر قضایی قاطعانه و عادلانه 
را برای رسیدگی به پرونده این شبکه پیش خواهد گرفت، که 
تمام فعالان سیاسی و افرادی که دغدغه ثبات و امنیت کشور 
را دارند، حواستار پیمودن این مسیر هستند. وی در ادامه 
تاکید کرد: اما برخی از واکنش ها احتمال جهت دادن به 
این ماجرا برای تسویه حساب های سیاسی را در ذهن تقویت 
می کند. واکنش مدیر مسئول برخی از روزنامه ها نشان می 
دهد که گروهی به دنبال پیدا کردن سرنخی برای استفاده 
در  و  هستند  خود  رقبای  تخریب  و  ماجرا  این  از  سیاسی 
حقیقت به دنبال منبع اصلی و سرچشمه اصلی که اطلاعات 

را به آن ها داده است، نیستند. میرزایی در گفت وگو با ایسنا 
در ادامه با تاکید بر اینکه باید سرچشمه اصلی اطلاع رسانی 
به این گروه رسانه ای معاند پیدا شود، گفت: نباید در ادامه 
راه به سمتی برویم که به طور قطره چکانی اطلاعاتی از روح 
الله زم گرفته و در راستای تخریب یک فرد یا جریان سیاسی 
از آن استفاده کنیم. باید به دنبال سرچشمه اصلی باشیم. 
باید اجازه داد دستگاه قضایی به صورت عادلانه به پرونده این 
شبکه رسیدگی کند و نیازی نیست از الان برای یکدیگر خط 
و نشان بکشیم. وی در پایان افزود: مشخص است افرادی 
که به این شبکه اطلاع می رساندند، خودی بوده اند اما باید 
اجازه داد روال قضایی طی شود و این افراد شناسایی شده 
و احضار شوند و دلایل این موضوع روشن گردد. برخی از 
جریانات که امروز انگشت اشاره به سمت آن ها رفته است، 
دسترسی چندانی به اخبار و اطلاعات ندارند. باید اجازه داد 

قوه قضاییه عادلانه این موضوع را پیش ببرد.

جلال میرزایی:

 نباید از موضوع »زم« برای تسویه حساب سیاسی استفاده شود

احسان محمدی*

 وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه طرح ملی مسکن تا پایان سال به طور کامل عملیاتی 
می شود،گفت: منابع بانک ها برای تولید مسکن در اختیار سازندگان قرار خواهد گرفت 
و پس از آن، سازنده می تواند وام مذکور را به خریداران واگذار کند. محمد اسلامی روز 
سه شنبه با اشاره به روند اجرای طرح ملی مسکن توسط وزارت راه و شهرسازی، اظهار 
داشت: در شرایط کنونی طرح ملی مسکن در حال طراحی است و این پروژه تا پایان سال 
جاری کاملا عملیاتی خواهد شد. وی با بیان اینکه طرح ملی مسکن با هدف خانه دار 
کردن ۶ دهک جامعه طراحی و در حال عملیاتی شدن است، اظهارداشت: تولید مسکن 
برای دهک های یک و دو که توسط نهادهای حمایتی مانند کمیته امداد و بهزیستی 
صورت می گیرد و در این رابطه وزارت راه به میزان گسترده زمین ارائه کرده است. وزیر راه 

و شهرسازی یادآورشد: در طرح ملی مسکن دهک های ۳، ۴، ۵ و ۶ به صورت ویژه دیده 
شده اند، در شرایط کنونی روند ثبت نام برای متقاضیان از استان کرمان به صورت پایلوت 
آغاز شده و متقاضیان در شهرهای این استان به جز مرکز آن ثبت نام کرده اند و  وزارت راه 
و شهرسازی روند بررسی این تقاضاها را آغاز کرده است. اسلامی ادامه داد: متقاضیان 
می توانند خود زمین ارائه کرده و از حمایت های تسهیلاتی دولت برخوردار شوند و یا اینکه 
دولت، اراضی را برای تولید مسکن واگذار و توسط بخش خصوصی  واحدهای مورد نظر 
ساخته و به مردم فروخته خواهد شد. به گفته وزیر راه و شهرسازی،  منابع بانک ها برای 
تولید مسکن در اختیار سازندگان قرار خواهد گرفت و پس از آن، سازنده می تواند وام 

مذکور را به خریداران واگذار کند که این مسئله آثار تورمی ندارد.

وزیر راه و شهرسازی:

طرح ملی مسکن تا پایان سال عملیاتی می شود

رای اصلاحی
آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند. تاریخ ۱۳9۷/۱۲/۱۰ جلسه هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف 
با حضور امضاء کنندگان زیر تشکیل در خصوص پرونده کلاسه ۱۳9۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۰۷۶ مربوط به آقای صفرحسین اعلائی موضوع رای شماره 
۱۳9۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۷999 اعلام می گردد که ذکر شده شماره ۴ فرعی از ۲۶۰۷ اصلی می باشد که صحیح آن ۲۶۰۷/۴/۸۱ اصلی می باشد. بدیهی 

است بقیه مندرجات رای به قوت خود باقی می باشد و رای اولیه اصلاحی توآمان قابلیت اجرا دارد .
عباس پورحسنی حجت آبادی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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همه چیز درباره سبز و سفید بروکلی!

بروکلی یک منبع غیر لبنی خوب برای کلسیم است که به تقویت سلامت استخوانی 
کمک می کند. همچنین، این گیاه حاوی منگنز است که به افزایش تراکم استخوانی کمک 

کرده و با رشد مو نیز مرتبط است.
بروکلی و گل کلم هر دو به گروه سبزیجات چلیپایی تعلق دارند. به واسطه شباهت 
ظاهری، برخی به گل کلم بروکلی سفید نیز می گویند. این دو سبزی حاوی ویتامین ها، 
مواد معدنی و مواد مغذی دیگر هستند و به اشکال مختلف، مانند تفت داده شده، کبابی یا 

خام قابل مصرف هستند. اما کدام یک از آنها سالم تر است؟
فواید سلامت بروکلی

به طور خاص، سبزیجات چلیپایی، مانند بروکلی، خوراکی هایی مغذی هستند زیرا 
سرشار از ویتامین ها و مواد مغذی دیگری بوده که به تقویت سلامت قلب، مبارزه با سرطان، 
و تنظیم قند خون کمک می کنند. همچنین، آنها کم کالری و سرشار از فیبر هستند، از این 

رو می توانند به تقویت احساس سیری و پری کمک کنند.
در شرایطی که سبزیجات همانند گوشت منابع چشمگیری برای پروتئین نیستند، بروکلی 

از محتوای پروتئین جالب توجه ای برخوردار است.
اطلاعات ارزش تغذیه ای بروکلی )برای یک پیمانه(

کالری: ۳۱ - پروتئین: ۲.۶ گرم- کربوهیدرات: ۶ گرم- فیبر: 9.۶ درصد از مقدار 
مصرف توصیه شده روزانه- کلسیم: ۴.۳ درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه
ویتامین K: ۱۱۶ درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه- فواید سلامت دیگر

کاهش سطوح کلسترول
بروکلی سرشار از فیبر محلول است که با کاهش کلسترول پیوند خورده است. بنابر مطالعه 
ای که در نشریه Nutrition Research منتشر شد، به طور خاص، بروکلی بخارپز برای 
کاهش سطوح کلسترول مفید است. از سوی دیگر، افراد بسیاری به میزان کافی در طول 
روز فیبر مصرف نمی کنند. فیبر می تواند به کاهش کلسترول در بدن کمک کند. سازمان 

غذا و داروی آمریکا مصرف روزانه ۲۵ تا ۳۰ گرم فیبر را توصیه کرده است.
کمک به سلامت چشم

همانند هویج و فلفل دلمه ای، بروکلی یک ماده غذایی مفید برای سلامت چشم های 
انسان است زیرا دو کاروتنوئید اصلی موجود در بروکلی به نام های لوتئین و زیزانتین با 

کاهش خطر اختلالات چشم مرتبط با افزایش سن پیوند خورده اند.
تقویت سلامت استخوان

بروکلی یک منبع غیر لبنی خوب برای کلسیم است که به تقویت سلامت استخوانی 
کمک می کند. همچنین، این گیاه حاوی منگنز است که به افزایش تراکم استخوانی 
کمک کرده و با رشد مو نیز مرتبط است. از این رو، بروکلی برای افراد مبتلا به آرتریت و دیگر 

مشکلات استخوانی مفید خواهد بود.
فواید سلامت گل کلم

گل کلم منبع خوبی برای ویتامین های C و K، کلسیم، اسید فولیک، پتاسیم و فیبر است. 
همچنین، گل کلم حاوی مواد مغذی گیاهی است که از خواص تقویت کننده سیستم 

ایمنی، ضد پیری و ضد سرطان برخوردار هستند.
اطلاعات ارزش تغذیه ای گل کلم )برای یک پیمانه(

کالری: ۲۷-پروتئین: ۲.۱ گرم-کربوهیدرات: ۵ گرم-فیبر: ۸.۴ درصد از مقدار مصرف 
 ۲۱ :K توصیه شده روزانه-کلسیم: ۲.۴ درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه-ویتامین

درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه
منبع خوبی برای آنتی اکسیدان ها

آنتی اکسیدان ها از سلول ها در برابر رادیکال های آزاد مضر و التهاب محافظت می کنند. 
همانند دیگر سبزیجات چلیپایی، گل کلم سرشار از گلوکوزینولات ها و ایزوتیوسیانات ها 
هستند که این دو گروه از آنتی اکسیدان ها توانایی خود در کند کردن رشد سلول های 
سرطانی را نشان داده اند. مصرف گلوکوزینولات ها ممکن است خطر ابتلا به سرطان را 
کاهش دهد. دلیل آن به طور دقیق مشخص نشده است، اما گلوکوزینولات ها ممکن است 
به از بین بردن یا خنثی کردن عوامل سرطان زا کمک کرده یا سطوح هورمونی بدن برای 

پیشگیری از سرطان های مرتبط با هورمون ها را تحت تاثیر قرار دهند.
کمک به کاهش وزن

در شرایطی که سبزیجات کالری بالایی ندارند، گل کلم نیز از این شرایط مستثنی نیست 
که آن را به گزینه ای مناسب برای افرادی که در تلاش برای کاهش وزن خود هستند، 
تبدیل می کند. گل کلم می تواند جایگزین خوبی برای بسیاری از خوراکی های سرشار از 

کربوهیدرات، مانند برنج و سیب زمینی باشد.
کدام یک سالم تر است؟

بروکلی با توجه به سطوح شگفت انگیز کلسیم، ویتامین K و فیبر اندکی بالاتر از همتای 
چلیپایی خود قرار می گیرد. هر دو سبزی از کالری کمی برخوردار هستند و سرشار از مواد 
مغذی مانند فولات، منگنز، پروتئین و ویتامین های دیگر هستند. شما می توانید از بروکلی 
و گل کلم به اشکال مختلف در وعده های غذایی خود و به عنوان بخشی از یک رژیم غذایی 

سالم استفاده کنید.
اعضای خانواده سبزیجات چلیپایی مانند بروکلی، گل کلم، کیل، جوانه های بروکسل، 
کلم و غیره گزینه های فوق العاده ای برای مبارزه با التهاب هستند. این سبزیجات همگی 
محصولاتی گوگردی در نظر گرفته می شوند که به متیلاسیون کمک می کنند. همچنین، 
آنها می توانند سلامت قلب را تقویت کنند، از سرطان پیشگیری کرده و به تنظیم سطوح 

قند خون کمک کنند.
بهترین روش برای مصرف آنها چیست؟

بروکلی و گل کلم را می توانید به روش های مختلف مصرف کنید که از آن جمله می توان 
به موارد زیر اشاره کرد:

خام
برخلاف برخی سبزیجات مانند سیب زمینی و جوانه های بروکسل، گل کلم و بروکلی در 

حالت خام نیز طعم خوبی دارند.
پخته

بخارپز کردن و کبابی کردن از جمله گزینه هایی هستند که می توانید برای پختن بروکلی 
و گل کلم مد نظر قرار دهید. حتی می توانید آنها را سرخ کنید که البته می تواند سطح 
سلامت این سبزیجات را کاهش دهد، اما مصرف گاه و بیگاه بروکلی و گل کلم سرخ شده 

مشکل ساز نخواهد بود.
به عنوان جایگزینی برای غذاهای کمتر سالم

همانگونه که پیشتر نیز اشاره شد، بروکلی و گل کلم گزینه هایی کم کالری و جایگزین 
هایی فوق العاده برای برخی خوراکی های سرشار از کربوهیدرات هستند. اغلب، تمام آن 
چیزی که نیاز دارید مقداری گل کلم و یک دستگاه غذا ساز برای تهیه نسخه ای سالم تر از 

غذاهای مضر مورد علاقه تان است.

راهکار درمان بی  خوابی بدون دارو
 متخصصان کانادایی معتقدند که "رفتار درمانی شناختی"، راهکاری موثر برای مقابله با 

بی خوابی است.
بررسی ها نشان می دهد افرادی که از بی خوابی رنج می برند نیازی به شمردن اعداد قبل 
از خواب یا نوشیدن یک لیوان شیر گرم ندارند بلکه "رفتار درمانی شناختی" روشی موثر در 

درمان بی خوابی مزمن است.
متخصصان کانادایی در این باره اظهار داشتند: اگرچه این روش درمانی موثر است اما به 
اندازه کافی کاربرد ندارد زیرا معمولا پزشکان از دانش کافی در مورد چگونگی استفاده از این 

روش درمانی برای بیمارانشان برخوردار نیستند.
یکی از محققان این مطالعه از دانشگاه کویینز در کانادا گفت: این روش درمانی در صورتی 
که به درستی به کارگرفته شود بسیار موثر خواهد بود به طوری که با کاربرد آن دیگر به مصرف 

دارو نیازی نیست و باید در خدمات درمانی اولیه قابل دسترس باشد.
بی خوابی مزمن که باعث می شود فرد حداقل برای مدت سه ماه یا بیشتر سه شب در 
هفته خواب خوبی نداشته باشند در ۱۰ تا ۱۵ درصد بزرگسالان مشاهده می شود. این 
بیماری با مشکلاتی دیگر از جمله افسردگی مرتبط است. برای حل این مشکل مصرف 
قرص های خواب آور برای دراز مدت توصیه نمی شود زیرا با عوارض جانبی همراه است و 
احتمال وابستگی بدن به این داروها را افزایش می دهد. درمان اصلی بی خوابی مزمن، 

روش رفتار درمانی شناختی است که برنامه تغییر ذهنیت و نگرش فرد به خواب است.
به گزارش روزنامه گاردین، یافته های محققان حاکی از آن است که رفتار درمانی شناختی 
برای رفع بی خوابی روش موثری است که اثربخشی آن در بهبود خواب تا چند ماه بعد نیز 

ادامه خواهد داشت.

کلسترول یک ماده چرب است که در جریان خون انسان وجود دارد. این ماده توسط کبد 
تولید می شود و به واسطه ژنتیک و تفاوت های سبک زندگی، بدن برخی افراد بیش از دیگران 

کلسترول تولید می کند.
کلسترول بالا یک مشکل سلامت جدی محسوب می شود. ممکن است این گونه به نظر 
برسد که پرهیز از غذاهای دارای کلسترول بالا روش خوبی برای برطرف کردن این مشکل 
سلامت رایج است، اما در واقعیت، ارتباط بین رژیم غذایی و سطوح کلسترول خون بسیار 
پیچیده تر است. کلسترول در برخی مواد غذایی وجود دارد و مصرف آنها می تواند بر سطوح 
کلسترول خون در بدن انسان اثرگذار باشد. اما حتی کارشناسان برجسته سلامت و تغذیه نیز 
مطمئن نیستند که نقش کلسترول غذایی در سلامت کلی قلب و عروق یک فرد تا چه اندازه 
بزرگ است. از آنجایی که کلسترول توسط خود بدن انسان نیز تولید می شود، ژنتیک نیز 
یک عامل نقش آفرین بزرگ است. دیگر بخش های سبک زندگی مانند میزان فعالیت بدنی، 
سیگار کشیدن و مصرف زیاد غذاهای فرآوری شده یا سرخ شده )چه دارای کلسترول بالا 

باشند یا نباشند( نیز می توانند عواملی تاثیرگذار باشند.  
کلسترول در بدن

کلسترول یک ماده چرب است که در جریان خون انسان وجود دارد. این ماده توسط کبد 
تولید می شود و به واسطه ژنتیک و تفاوت های سبک زندگی، بدن برخی افراد بیش از دیگران 
کلسترول تولید می کند. بدن برای ساخت سلول ها به کلسترول نیاز دارد، اما کلسترول بیش 
از حد می تواند به انباشت این ماده در سرخرگ ها و تشکیل پلاک منجر شود که موجب 
سفتی و تنگ شدن رگ های خونی می شود و جریان آزاد خون در بدن را دشوار می سازد. 
این شرایط به نام آترواسکلروز یا تصلب شرایین شناخته می شود و خطر تشکیل لخته های 

خون، حملات قلبی و سکته های مغزی را افزایش می دهد.
 )HDL( و کلسترول خوب )LDL( دو نوع کلسترول وجود دارند که شامل کلسترول بد
می شوند. کلسترول LDL می تواند خطر تشکیل پلاک را افزایش دهد، از این رو، به عنوان 
کلسترول بد شناخته می شود. از سوی دیگر، کلسترول HDL به دلیل این که مولکول های 
کلسترول را از جریان خون به کبد باز می گرداند تا در آنجا از بین بروند به عنوان کلسترول 

خوب شناخته می شود.
کلسترول در غذا

همانند کلسترولی که در بدن انسان تولید می شود، این ماده در بدن حیواناتی که به 
عنوان غذا مصرف می کنیم نیز تولید می شود. در واقع، هر چیزی که دارای کبد باشد دارای 
کلسترول نیز خواهد بود. کلسترول نه تنها در جریان خون حیوانات بلکه در بخش های دیگر 
بدن آنها نیز وجود دارد و البته در محصولات حیوانی مانند گوشت قرمز، گوشت ماکیان، 

تخم مرغ، شیر و دیگر محصولات لبنی که مصرف می کنیم نیز این ماده یافت می شود. 
از سوی دیگر، گیاهان حاوی کلسترول نیستند. اما برخی محصولات گیاهی، مانند روغن 
نارگیل یا روغن پالم، حاوی چربی هایی هستند که می توانند بر سطوح کلسترول در بدن 

انسان تاثیرگذار باشند.
آیا کلسترول غذایی موجب افزایش کلسترول خون می شود؟

دانشمندان پیشتر تصور می کردند که کلسترول غذایی اثر بزرگی بر سطوح کلسترول 
در خون دارد. در همین راستا، محصولات حاوی کلسترول زیاد، مانند تخم مرغ و میگو، از 

شهرت بدی برخوردار شدند.
امروز، کارشناسان سلامت می دانند که موضوع به این سادگی نیست. بنابر مطالعه ای 
که در ژوئن 2٠1٨ در نشریه Nutrients منتشر شد، نتیجه گیری پژوهشگران نشان داد 
این تصور که کلسترول غذایی خطر بیماری قلبی در افراد سالم را افزایش می دهد از نظر 
علمی قابل پشتیبانی نیست. در عوض، پژوهشگران به این نکته اشاره داشتند که چربی 
های ترانس و اشباع که در برخی غذاها وجود دارند، اثر بزرگ تری بر سطوح کلسترول دارند 
تا کلسترول غذایی. در واقع، این بررسی بر شواهدی افزود که نشان می دهند چربی های 
ترانس و اسیدهای چرب اشباع خطر بیماری قلبی عروقی را افزایش می دهند. یکی از دلایل 
سردرگمی در این زمینه می تواند با غذاهای حاوی کلسترول زیاد مانند کره، پنیر و گوشت 
گاو که حاوی سطوح بالای چربی های اشباع نیز هستند، مرتبط باشد. پس آیا این به معنای 
آن است که کلسترول غذایی هیچ نقشی در سطوح کلسترول خون ندارد؟ دقیقا این گونه 
نیست و همچنان اتفاق نظر در این مورد وجود ندارد. ما می دانیم که حدود 7٠ تا ٨٠ درصد 
کلسترول در کبد تولید می شود و ما کنترل چندانی روی آن نداریم. اما 2٠ تا ٣٠ درصد 
باقیمانده می تواند با رژیم غذایی مرتبط باشد و شرایط می تواند از فردی به فرد دیگر متفاوت 
باشد. به عنوان مثال، یک بررسی در سال 2٠1٨ نشان داد که چگونگی تاثیر کلسترول 
غذایی بر افراد مبتلا به دیابت همچنان نامشخص است. همچنین، برخی افراد دارای زمینه 

های ژنتیکی هستند که می تواند آنها را نسبت به آثار کلسترول غذایی حساس تر سازد.
برای سطوح سالم کلسترول چه چیزی بخوریم و از چه چیزی پرهیز کنیم

دنبال کردن یک رژیم غذایی متعادل و ترجیحا به سبک مدیترانه ای برای سلامت کلی قلب 
و سطوح سالم کلسترول توصیه شده است. مصرف فراوان مواد غذایی کامل، سهم بیشتر 
مواد غذایی گیاهی و پرهیز یا محدود کردن مصرف غذاهای بسیار فرآوری شده و بسته بندی 

شده برخی از بهترین اقداماتی است که می توانید انجام دهید.
محدود کردن مصرف چربی های اشباع در رژیم غذایی و مصرف مواد غذایی گیاهی مانند 
میوه ها، سبزیجات و مغزدانه ها از اهمیت ویژه ای برخوردار است. این مواد غذایی نه تنها 

چربی اشباع کمی دارند و فاقد کلسترول غذایی هستند، بلکه سرشار از فیبر نیز هستند که 
سلاحی مهم برای مبارزه با کلسترول بالای خون محسوب می شود. یکی از وظایف مهم فیبر 
حذف کلسترول از بدن است. همچنین، پرهیز از چربی های ترانس که اغلب در غذاهای 
سرخ شده، غذاهای بسته بندی شده، مارگارین ها و چربمایه یافت می شود، اهمیت دارد. 
همانند چربی های اشباع، این مولکول ها کبد را برای تولید کلسترول بیشتر تحریک می 

کنند و نشان داده اند که سطوح کلسترول بد را افزایش می دهند.
میگو و کلسترول

در شرایطی که نیازی نیست مصرف نرمتنان صدفدار را به طور کامل قطع کنید، باید به این 
نکته توجه داشت که این گروه غذایی معمولا دارای کلسترول بالایی هستند. به عنوان مثال، 
یک وعده سه اونسی )٨5 گرمی( از میگو، حدود 1٠٠ کالری دارد، اما حاوی 17٩ میلی گرم 
کلسترول است. این میزان کلسترول حدود 6٠ درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه 

٣٠٠ میلی گرمی را پوشش می دهد.
تخم مرغ و کلسترول

در مورد تخم مرغ، همچنان اتفاق نظر درباره اثر آن بر سطوح کلسترول در بدن وجود ندارد. 
یک بررسی در سال 2٠1٨ شواهد کافی مبنی بر تاثیرگذاری مصرف تخم مرغ بر سلامت 
قلبی عروقی را نیافت، اما یک متاآنالیز که در مارس 2٠1٩ در نشریه JAMA منتشر شد، 
نشان داد افرادی که تخم مرغ بیشتری مصرف می کردند، در معرض خطر بیشتری برای 
بیماری قلبی عروقی و مرگ قرار داشتند - ارتباطی که به نظر می رسد پیوند مستقیمی با 
مصرف کلسترول غذایی دارد. تخم مرغ منبع خوبی برای پروتئین و مواد مغذی دیگر مانند 
ویتامین B12، روی و کولین است و بیشتر افراد می توانند شش تخم مرغ در هفته مصرف 
کنند بدون این که نگرانی بابت تاثیر این ماده غذایی بر سلامت قلب وجود داشته باشد. یک 
تخم مرغ بزرگ دارای 1٨6 میلی گرم کلسترول یا حدود 62 درصد از مقدار مصرف توصیه 

شده روزانه برای این ماده است.
درباره داروهای کلسترول بالا

در شرایطی که رژیم غذایی عاملی تاثیرگذار بر سلامت قلبی عروقی انسان است، گاهی 
اوقات حتی سالم ترین رژیم های غذایی و سبک زندگی نیز ممکن است برای محافظت کامل 
در برابر کلسترول بالا کافی نباشد. این شرایط به ویژه برای افراد مبتلا به یک بیماری ژنتیکی 
به نام هیپرکلسترولمی خانوادگی صادق است. از این رو، در برخی موارد ممکن است به 
مصرف دارو برای مدیریت سطوح کلسترول نیاز باشد. بر همین اساس است که آگاهی از 
شرایط کلسترول بدن و همچنین سابقه خانوادگی اهمیت دارد و اگر فکر می کنید در معرض 

خطر کلسترول بالا قرار دارید با پزشک خود در این زمینه صحبت کنید.

درباره ارتباط رژیم غذایی و کلسترول!

برای کمک به بچه های بیش فعال نیازی به خرید اسباب بازی های گران قیمت یا 
مجموعه های گسترده لگو ندارید؛ حتی در موارد خفیف نیازی به مصرف دارو هم نیست 
زیرا بررسی ها نشان داده است که برخی از فعالیت ها و بازی ها تأثیر مستقیمی در کاهش 

و یا درمان اختلال بیش فعالی دارد که در این مطلب آن ها را مرور می کنیم.
ADHD)بیش فعالی( نوعی اختلال رشد عصبی است که معمولًا در اوایل کودکی 
و قبل از هفت  سالگی بروز می کند. ADHD مهار واکنش های خود به خودی را برای 
کودکان دشوار می کند، واکنش هایی که می تواند همه  چیز از جمله حرکت، گفتار و 

گوش دادن را تحت تأثیر قرار دهد.
کودکان بیش فعال معمولًا تمامی انرژی خود را صرف جنب وجوش می کنند تا جایی 
که دیگر توان و زمانی برای کارهای دیگر مانند یادگیری، انجام تکالیف مدرسه و... 
ندارند، از طرفی در برخی از این کودکان نقص توجه نیز دیده می شود؛ پس اگر به  موقع 

درمان نشوند ممکن است به سمت ترک تحصیل و مسیرهای انحرافی کشیده شوند.
بیش فعالی در کودکان چه علائمی دارد؟

- بچه های بیش فعال در گوش دادن و یا دنبال کردن صحبت ها مشکل دارند.
- نمی توانند در صندلی های خود بنشینند و زیاد حرکت می کنند.

- زیاد صحبت می کنند، یا مکالمات افراد دیگر را قطع می کنند.
- بچه های بیش فعال، دستورالعمل ها را رعایت نمی کنند.

- پرتحرک و پرانرژی هستند.
- به  راحتی می توانند نگران، ناامید، عصبانی و غمگین شوند.

بیش فعالی به مغز مربوط می شود و بنابراین بهترین راه برای مقابله با کودکان بیش 
فعالی، آرامش داشتن آنهاست؛ بنابراین، به فرزند خود کمک کنید تا بهتر تمرکز کند. با 

رعایت نکات زیر می توانید برخورد بهتری با کودکان بیش فعال داشته باشید.
۵ راه برای کنترل کودکان بیش فعال با درگیر کردن بدن و ذهن آنها

۱. انرژی کودکتان را تخلیه کنید
وسیله ای پیدا کنید تا انرژی کودکتان را خنثی کرده و ذهن آنها را آرام کنید. بچه ها باید 
بدوند و زیاد بازی کنند. در کلاس هایی مثل کاراته، شنا، ژیمناستیک، جودو و فوتبال 
سرمایه گذاری کنید که به آنها کمک می کند تا از انرژی، فعالیت بدنی و آرامش ذهن خود 
استفاده کنند. همچنین فعالیت هایی مثل کمک کردن در آشپزی، تماشای تلویزیون، 
تمیز کردن خانه و یا انجام بازی های فکری مثل پازل، جورچین و... باعث می شود تا 

ذهن کودک درگیر شود. این فعالیت ها به تقویت مهارت های حافظه و تمرکز آنها کمک 
می کند. اگر کودک برای انجام این بازی ها یا فعالیت ها انگیزه ندارد، می توانید با آنها 
رقابت کنید؛ مسابقه دهید تا ببینید چه کسی می تواند ۵ قطعه پازل را در ابتدا کنار هم 
قرار دهد یا چه کسی می تواند بیشترین رنگ را در نقاشی خود استفاده کند. به  تدریج 

میزان زمانی را که برای انجام این فعالیت ها صرف کرده اید، افزایش دهید.
2. با فرزند خود به روشی ساده صحبت کنید

توجه کامل خود را به آنها اختصاص دهید و به نگرانی ها، علاقه ها و دلهره های آنها 
گوش فرا دهید. همچنین انجام کارهایی را به آنها بسپارید و از آنها بخواهید که انجام آن 

کارها را تقسیم بندی کنند.
۳. به آنها کمک کنید تا با احساسات خود کنار بیایند

کودکان مبتلا به بیش فعالی به  سختی می توانند با عصبانیت، غم و نگرانی خود مقابله 
کنند. به آنها کمک کنید تا با احساسات خود کنار بیایند و به آنها بگویید چه چیزی خوب 
است و چه چیز بد. سعی کنید از طریق رابطه ای صمیمانه احساسات خود را به او بگویید. 
به  عنوان  مثال وقتی  که جیغ می زند به او بگویید که وقتی جیغ می زنی من می ترسم و 

ناراحت می شوم.
۴. کودک را تشویق کنید

به کودک بیش فعالتان به خاطر رفتارهای خوب و گوش دادن به شما پاداش دهید. 
می توانید یک  تخته یا کاغذ روی دیوار نصب کنید و در ازای هر رفتار یا انجام هر کاری 
به او یک ستاره بدهید و به او بگویید که اگر تعداد ستاره ها به ۵ تا برسد برایش یک هدیه 
می خرید. وقتی کودک بیش فعال رضایت شما را از کارهای خود درک می کند، تلاش 

می کند تا وظایفش را به  درستی انجام دهد.
5- کودک را به صحبت کردن با خودش ترغیب کنید

کودک خود را ترغیب کنید تا از تکنیک خود مربیگری "صحبت کردن با خودش" 
استفاده کند مثل بازیگری در یک نمایشنامه. از او بخواهید آنچه را انجام می دهد یا در 
آینده انجام خواهد داد توصیف کند؛ مثلًا »من در حال ساختن یک برج هستم، یک...
دو...سه بلوک. اوه اوه برج سقوط کرد و دوباره امتحان می کنم.« خود مربیگری باعث 
می شود تا کودک کاری را که در حال انجام آن است، ادامه دهد و مراحل را به ترتیب 
دنبال کند. زندگی با فرزند دارای ADHD می تواند ناامیدکننده و پرتلاطم باشد، اما به  
عنوان والدین می توانید کارهای زیادی برای کاهش و یا درمان علائم، غلبه بر چالش های 

روزانه و ایجاد آرامش بیشتر برای خانواده خود انجام دهید.
8 بازی و فعالیت مناسب برای درمان کودکان بیش فعال

روان پزشکان کودک و روانشناسان از دیرباز از بازی به  عنوان ابزاری درمانی برای کودکان 
با مشکلاتی مانند ADHD، اختلالات خلقی و اختلالات اضطرابی استفاده می کردند.

بازی ها و روش هایی را که متخصصان برای درمان بیش فعالی توصیه می کنند عبارت 
است از:

۱.کاراته؛ مناسب برای تخلیه انرژی
کودکان بیش فعال با آموزش کاراته یاد می گیرند تا با انجام حالت های متفاوت انرژی 

خود را کنترل کنند. همچنین کاراته
به آنها کمک می کند تا ذهن خود را متمرکز و آرام کنند. به عبارتی ایجاد اعتمادبه نفس، 
یادگیری تمرکز و ایجاد هماهنگی پیشرفته، تنها برخی از مزایای کاراته برای بچه های 

بیش فعال است.
2. ورزش در فضای باز؛ راهی برای افزایش تمرکز

انجام ورزش هایی مانند فوتبال، بسکتبال، والیبال، بیس بال و بدمینتون که در فضاهای 
باز انجام می شود، فعالیت بسیار خوبی برای کودکان بیش فعال است زیرا در این بازی ها 
هیچ توقفی وجود ندارد و بچه ها مدام در حال حرکت و استفاده از عضلات خود هستند؛ 

بنابراین این بازی ها، فعالیت های مناسبی برای تمرکز و تخلیه انرژی این کودکان است.
۳. موسیقی؛ ورزشی ذهنی برای به آرامش رسیدن

موسیقی راه حل فوق العاده برای آرام کردن مغز کودکان بیش فعال است. موسیقی هر 
دو طرف مغز را هم زمان فعال می کند. دکتر الیو ساکس می گوید: »هیچ چیزی به  اندازه  
موزیک ذهن را فعال نمی کند. قدرت موسیقی درمانی می تواند باعث حرکت بیماران 
فلجی که پارکینسون دارند شود، باعث بهتر شدن علائم سندروم توره می شود و تیک های 
عصبی کودکان اوتیسم را بهتر می کند و بر کودکان بیش فعال تأثیر می گذارد.« اگرچه 
برخی از موسیقی ها به شما آرامش می بخشند و برخی شما را عصبی و تهاجمی می کند 
اما شما می توانید سبک ها، گام ها و هنرمندان مختلفی را امتحان کنید تا ببینید کدام 

موسیقی بچه  شمارا آرام می کند یا به هیجان می آورد.
۴. شنا؛ ورزشی برای نظم و انضباط دادن

شنا یک تمرین عالی برای بچه های پرتحرک است زیرا حرکت مداوم در شنا باعث باز 
کردن ذهن، تقویت عضلات، بالا بردن حس اعتمادبه نفس و استقلال و همچنین حفظ 
تعادل می شود. همچنین ورزش شنا باعث آزاد شدن هورمون آرام بخش و نشاط آوری بنام 
اندورفین در بدن می شود و ورزشی مناسب برای آرامش ذهن و فکر در کودکان بیش فعال 

است.
5. تئاتر؛ سرگرمی خلاقانه

نمایش یا تئاتر یک فعالیت خلاقانه برای درگیر کردن بچه های بیش فعال است زیرا این 
فعالیت به تمرین، هماهنگی، حافظه ای قوی، اعتمادبه نفس و مهارت نیاز دارد. در واقع 

تئاتر کمک می کند تا بچه ها به چالش های شخصی خود بپردازند.
6. کوهنوردی؛ تسکین دهنده

کوهنوردی نیاز به تحرک را در کودکان بیش فعال برآورده کرده و آن را به سوی تحرک های 
کنترل شده و برنامه ریزی شده هدایت می کند.

7. بازی های فکری
بازی هایی مانند پازل، شطرنج، معما، بازی های ساختنی و غیره یک تمرین عالی برای 
مغز است. این ها گزینه های جذاب برای بچه های بیش فعال است زیرا باعث می شود آنها 

در یک مکان بنشینند و تمرکز کنند.
8. بازی با توپ ضداسترس

توپ ضداسترس همان کارِ فعالیت هایی مثل یوگا و مدیتیشن را انجام می دهد. فشار 
دادن توپ ضداسترس باعث کاهش استرس، بهبود خلق وخو و آرامش اعصاب، منحرف 
کردن ذهن و افزایش توجه و تمرکز می شود. توپ ضداسترس روشی فوق العاده برای مقابله 
با مشکلات بیش فعالی کودکان است. بیش فعالی یک مرحله طبیعی در کودکان است و 
لازم است قبل از اینکه به یک مشکل تمام عیار در زندگی تبدیل شود، به آن توجه بیشتری 
کنیم. این نکات را به خاطر بسپارید و با فرزند خود صبور باشید، به  زودی نتیجه خواهید دید.

آرام کردن کودک بیش فعال بدون داد و فریاد
هر پر جنب و جوشی بیش فعال نیست که!!!

از کنترل تا درمان

چگونه با کودکان بیش فعال برخورد کنیم؟

اخیراً یکی از مطالعات انجام شده نشان داده است افرادی 
که در نوجوانی فعال بودند و این فعالیت فیزیکی را تا بزرگسالی 
ادامه دادند، به نسبت افراد غیرفعال، ۲۴ درصد کمتر مستعد 

ابتلا به سرطان کولون یا روده بزرگ هستند.
سرطان روده بزرگ به طور معمول بزرگسالان مسن را مبتلا 
می کند، اگرچه ممکن است در هر سنی اتفاق بیفتد. معمولًا 
ابتدا سلول هایی به نام پولیپ، به صورت توده های کوچک 
بزرگ  روده  و غیرسرطانی )خوش خیم(، در قسمت داخلی 
پولیپ ها  این  از  برخی  زمان،  گذشت  با  می شود.  تشکیل 

می توانند به سرطان روده بزرگ تبدیل شوند.
پولیپ ها ممکن است کوچک باشند و در صورت وجود، 
علائم کمی دارند. به همین دلیل، پزشکان آزمایش غربالگری 
منظم را برای جلوگیری از سرطان روده بزرگ همراه با شناسایی 
و از بین بردن پولیپ ها قبل از تبدیل شدن به سرطان، توصیه 

می کنند.
روش های  از  بسیاری  بزرگ،  روده  سرطان  بروز  صورت  در 
درمانی برای کمک به کنترل آن وجود دارد از جمله جراحی، 
درمان  شیمی درمانی،  مانند  دارویی  درمان  و  پرتودرمانی 

هدفمند و ایمنی درمانی.
اخیراً یکی از مطالعات انجام شده نشان داده است افرادی 
که در نوجوانی فعال بودند و این فعالیت فیزیکی را تا بزرگسالی 
ادامه دادند، به نسبت افراد غیرفعال، ۲۴ درصد کمتر مستعد 

ابتلا به سرطان کولون یا روده بزرگ هستند.
در افرادی که ورزش را از بزرگسالی آغاز کردند هم مزایایی 
دیده شد، هرچند این مقدار کاهش، قابل توجه نیست. این 
افراد 9 درصد به نسبت سایرین، کمتر در معرض ابتلا به این 

بیماری می باشند.
به آنچه در دوران نوجوانی انجام دادید فکر کنید. آیا عضو 

یک تیم ورزشی بوده اید؟ آیا با دوستانتان همیشه فوتبال بازی 
می کردید؟ بعد از آن دوران، چقدر فعال باقی ماندید؟ اکنون 
چقدر ورزش می کنید؟ پاسخ این سؤالات، برای تعیین میزان 
خطر ابتلای شما به سرطان روده بزرگ اهمیت دارد. فعالیت 
بدنی در دوران نوجوانی می تواند خطر ابتلا به این بیماری 
را کاهش دهد و اگر به طور متوسط فعالیت بدنی روزانه را به 

خوبی در بزرگسالی ادامه دهید، نتایج چشمگیر است.
بررسی  به  شد،  منتشر  سرطان  مجله  در  که  تحقیق  این 

خطر  مورد  در  پرستاران،  سلامت  روی  بر  مطالعه  داده های 
عمده بیماری های مزمن می پردازد. محققان داده های مربوط 
و  دادند  قرار  بررسی  مورد  را  تا ۴۲ ساله  به ۲۸۲۵۰ زن ۲۵ 
تأثیرات طولانی مدت فعالیت بدنی، تغذیه و هورمون ها را، از 

میان دیگر فاکتورهای بهداشتی، مورد بررسی قرار دادند.
آن ها دریافتند افرادی که حداقل یک ساعت فعالیت بدنی 
در روز را از سن ۱۲ تا ۲۲ سالگی گزارش داده اند، خطر ابتلا 
به آدنوما در آن ها کاهش یافته است. آدنوما همان پولیپ هایی 

میزان  این  می شوند.  بزرگ  روده  سرطان  باعث  که  هستند 
کاهش، ۷ درصد، در مقایسه با کسانی که فعالیت کمتری 
دارند، بود. فعالیت بدنی که در بزرگسالی شروع شده است 
از  که  کسانی  برای  اما  می دهد؛  کاهش  درصد   9 را  خطر 
نوجوانی شروع به فعالیت کرده اند و ادامه آن فعالیت روزانه را 
به مدت یک ساعت در پیش گرفته اند، میزان خطر ابتلا چقدر 
است؟ آن ها بزرگ ترین شانس را نسبت به دیگران داشتند. در 

آن ها خطر ابتلا به آدنوما تا ۲۴ درصد کاهش یافت.
نکته کلیدی این مطالعه این است که با افزایش سن، فعالیت 
ورزشی اثر تجمعی دارد. شروع فعالیت فیزیکی در هر سنی، 
بر افزایش سلامت کولورکتال اثرگذار است و هرچه شما این 
فعالیت را برای مدت طولانی تری ادامه دهید، برای شما بهتر 
خواهد بود. فعالیت فیزیکی خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ 
را با چندین مکانیسم بیولوژیکی، کاهش می دهد. احتمالًا 
مدیریت و کنترل وزن، مهم ترین فاکتور است. زیرا کنترل وزن 
مقاومت انسولین و التهابی که موجب بروز و پیشرفت سرطان 
می شود را تحت تأثیر قرار می دهد. اگرچه این مطالعه به این 
موضوع توجه نمی کند که آیا شدت فعالیت یا فرکانس آن، 
تفاوت بیشتری ایجاد می کند یا خیر؛ اما مطالعات قبلی نشان 
داده است که فعالیت متوسط تا شدید با کاهش خطر سرطان 

روده و همچنین سرطان سینه و آندومتر همراه است.
همچنین آخرین یافته ها حاکی از آن هستند که برای انجام 
فعالیت ورزشی نیاز به انجام آن در یک باشگاه ورزشی ندارید و 
یا طبق باورهای اخیر مردم، نیاز به افزایش ۱۰ دقیقه ای زمان، 
در هر بار فعالیت نیست. حتی فعالیت های پشت سر هم نسبتاً 
کوتاه هم می تواند مؤثر باشد. هرچه فعالیت بیشتری انجام 
دهید، به ویژه اگر این کار را هر روزه و در سطوح بالاتر تکرار 
کنید نیز تأثیر بیشتری در پیشگیری از سرطان خواهد داشت.

چقدر ورزش کنیم تا به سرطان کولون دچار نشویم؟

نقش فعالیت بدنی در پیشگیری از سرطان روده بزرگ

سلامت 
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معاون تربیت بدنی آموزش وپرورش استان قم خبرداد 

شرکت ۸۰هزار دانش آموزقمی در المپیادهای 
درون مدرسه ای 

معاون تربیت بدنی و سلامت آموزش وپرورش استان قم گفت: در سال تحصیلی جاری 
برای ششمین سال متوالی، ۸۰ هزار دانش آموز در المپیادهای ورزشی درون مدرسه ای 

این استان شرکت دارند.
مجتبی رمضان  بیگی بابیان این که هدف از اجرای این طرح افزایش تحرک و نشاط 
بین دانش آموزان است، افزود: المپیاد درون مدرسه از ۲۶ مهرماه همزمان با هفته 

تربیت بدنی آغاز می شود و تا اوایل اردیبهشت ماه 99 ادامه خواهد یافت.
وی با اشاره به این که المپیادهای درون مدرسه ای در مدارس متقاضی برگزار می شود، 
ادامه داد: سال گذشته حدود ۷۰ هزار دانش آموزان در این المپیادها مشارکت داشتند.

وی خاطرنشان کرد: هر رشته ای که داخل مدارس قابلیت اجرا داشته باشد در المپیاد 
درون مدرسه ای اجرایی می شود و معمولا استقبال بیشتری از رشته های بدمینتون، 
والیبال، فوتسال و بسکتبال صورت می گیرد. رمضان بیگی ادامه داد: هر رشته ورزشی 
در مدارس صاحب انجمنی است که برای برگزاری مسابقات درون مدرسه ای برنامه ریزی 
می کند و مسابقات نیز با نظارت معلم تربیت بدنی و معاون پرورشی و زیر نظر مدیر مدرسه 
اجرا می شود. وی گفت: ماموریت و رسالت اصلی آموزش وپرورش در حوزه ورزش، درس 
تربیت بدنی و اجرای مطلوب ۲ ساعت زنگ ورزش در طول هفته برای همه پایه های 
تحصیلی می باشد و المپیادهای درون مدرسه ای و ورزش صبحگاهی نیز به عنوان 
مکمل های این فعالیت ها طراحی شده است. معاون آموزش وپرورش قم خاطرنشان 
کرد: بر همین اساس هر روز صبح دانش آموزان هنگام ورود به مدرسه ۱۰ دقیقه ورزش 
می کنند که تاثیر زیادی در گرایش آن ها به رشته های ورزشی مختلف دارد. وی در ادامه با 
اشاره به وضعیت فضای ورزشی بخش ها و روستاهای قم، گفت: بخش کهک دارای یک 
سالن ورزشی چندمنظوره و یک زمین چمن طبیعی و در بخش خلجستان سه سالن 
ورزشی وجود دارد. به گفته وی، در بخش جعفریه یک زمین چمن مصنوعی، ۲ سالن 
ورزشی و یک سالن ورزشی کوچک اختصاصی دختران برای تنیس روی میز فعال است.
رمضان بیگی خاطرنشان کرد: سرانه فضای ورزشی در روستاهای و بخش های قم نیز 
مانند شهر قم است و بخش خلجستان این استان به دلیل دانش آموزان کمتر، نسبت به 

مناطق دیگر سرانه فضای ورزشی بالاتری دارد.

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهای استانداری قم:

4۵ درصد اشتغال روستائیان قم 
در بخش کشاورزی است

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهای استانداری قم گفت:  کشاورزی به تنهایی ۴۵ 
درصد اشتغال روستائیان در بخش های مختلف استان را به خود اختصاص داده است.

سجاد چهرگانی  بیان کرد: به دلیل اهمیت حوزه کشاورزی بر چرخه اقتصادی زندگی 
روستائیان استان و کمک به توسعه کسب وکار ایشان،  از مدت ها قبل با همکاری سازمان 
جهاد کشاورزی انجام اقدام هایی همچون احیای قنات ها، پرداخت تسهیلات با نرخ 
مناسب و اجرای طرح های آبیاری نوین در سطح مزارع و باغات روستائیان در دستور کار 
قرارگرفته است. وی با اشاره به این که آمار بیکاری در روستاهای استان به طور میانگین 
حدود هشت درصد است، افزود: با سرمایه گذاری در بخش کشاورزی و استقرار صنایع 
تبدیلی و تکمیلی برای فرآوری محصولات در کنار مزارع و باغات روستائیان می توان 
شرایط اشتغال مناسبی درروستاها پدید آورد و نرخ بیکاری در این مناطق را به نحو 
چشمگیری کاهش داد. وی ادامه داد: درحال حاضر،  سند توسعه اشتغال برای شماری 
از روستاهای استان تهیه شده است که با تدوین این سند برای روستاهای باقی مانده و 
اجرای برنامه های آن، علاوه بر تقویت بخش کشاورزی در مناطق روستایی استان،  سایر 
حوزه همچون بخش گردشگری نیز در روستاهای قم به کانون کسب وکار مردم بومی این 

مناطق تبدیل می شود.
چهرگانی گفت: سال گذشته یک هزار و ۵۸۰ میلیارد ریال اعتبار برای توسعه اشتغال 
در روستاهای استان جذب شد که این اعتبار برای پرداخت تسهیلات در بخش کشاورزی 
۱۰۸ فقره، بخش صنعت ۳۳ فقره،  بخش گردشگری هشت فقره،  فعالیت های خدماتی 
و فناوری اطلاعات پنج فقره و بخش صنایع دستی و فرش دستباف نیز ۴۰ فقره، مورد 
استفاده قرار گرفت. وی بیان کرد: توسعه اشتغال در مناطق روستایی استان یکی از 
مهم ترین عوامل برای جلوگیری از مهاجرت بی رویه به شهر قم است و در همین رابطه 
روزبه روز  را  مناطق  این  در  شغلی  فرصت های  امکانات،  همه  بسیج  با  داریم  تلاش 

گسترش دهیم.
 

رئیس اداره امور بین الملل آستان کریمه اهل بیت)س(:

حرم حضرت معصومه)س( میزبان ۵3۶۰۰ 
توریست و زائر بین المللی بود

رئیس اداره امور بین الملل آستان کریمه اهل بیت)س( گفت: درنیمه نخست امسال 
حرم حضرت معصومه)س( میزبان ۵۳ هزار و ۶۰۰ توریست و زائر بین المللی بود.

کمال ثریا اردکانی افزود: در نیمه نخست امسال بیش از ۱۲ هزار و ۶۰۰ توریست 
بین المللی در قالب ۲ هزار و ۴۰۰ گروه از حرم حضرت معصومه)س( بازدید کردند که 

این میزان در مدت مشابه سال گذشته ۱۰ هزار و ۵۰ نفر بود.
وی گفت: توریست های بین المللی از بیش از ۸۰ کشور به قم سفرکرده اند که بیشتر 
آنان از کشورهای ایتالیا، اسپانیا، آلمان، هلند، فرانسه، لهستان،  بلژیک، سوریه، چین، 
پرتغال و اتریش بودند. به گفته وی، ۴۳ درصد از توریست ها آقایان و ۵۷ درصد خانم ها 
بودند که این میزان در مدت مشابه سال گذشته به ترتیب ۴۵ و ۵۵ درصد بوده است. 
اردکانی گفت: در این مدت حدود ۱۷۰ نشست فرهنگی و دینی و ۲ هزار و ۵۰ تور 
حرم گردی برای توریست های بین المللی برگزارشده است. وی در ادامه گفت: در همین 
مدت بیش از ۴۱ هزار زائر بین المللی در قالب ۳۳۰ کاروان از خدمات حرم حضرت 
معصومه)س( بهره برده اند که از سه زبان عربی،  اردو و آذری بوده اند. وی افزود: این 
زائران از حدود ۴۵ کشور و بیشتر تابعه کشورهای عراق، پاکستان و آذربایجان بوده اند. 
رئیس اداره امور بین الملل آستان کریمه اهل بیت)س( اضافه کرد: در این مدت 9۰ تور 
حرم شناسی و یک هزار و ۷۰ حلقه معرفت برای زائران برگزارشده است. وی خاطرنشان 
کرد: آمار زائران بین المللی ذکرشده افرادی هستند که به دفاتر امور بین الملل حرم 
آمار  این  برابر  چندین  زائران  واقعی  آمار  و  نموده اند  مراجعه  معصومه)س(  حضرت 

می باشد.

با اجرای 26 فلای تاندیش در فولادمبارکه اصفهان انجام شد؛ 

ریخته گری 2۰2 ذوب متوالی در ماشین شمارۀ 4

کارکنان توانمند و پرتلاش ناحیۀ فولادسازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه توانستند 
با اجرای ۲۶ عملیات فلای تاندیش به رکورد ریخته گری ۲۰۲ ذوب متوالی در ماشین 

شمارۀ ۴ دست یابند.
در ادامۀ مطلب و در پی کسب این رکورد، نظر برخی از مسئولان و کارشناسان و 
کارکنان ناحیۀ فولادسازی و ریخته گری مداوم را در این زمینه جویا شدیم. ماحصل این 

گفت وگوها را در ادامه می خوانید.
  قاسم خوشـــــــدل پور، رئیس تولیــــد ریخته گری مداوم فولاد مبارکه گفت:هرروز 
که می گذرد شور و اشتیاق بیشتری در کارکنان و پیمانکاران شرکت برای دست یابی 
به رکوردهای جدید مشاهده می کنیم. در این زمینه، آماده به کاری تجهیزات و مراقبت 
در طول دست یابی به رکورد، برنامه ریزی و حمایت و پشتیبانی واحدهای مختلف و 
همچنین حمایت مدیریت از اجرای برنامه های تولید نقش اساسی دارد. ماشین شمارۀ 
۴ پس از اجرای تعمیرات برنامه ریزی شده، در 9 روز پیاپی )۲۱۲ ساعت( ۲۷۰ ذوب را 
در ۲ سکوئنس ۶۸ و ۲۰۲ ذوبی ریخته گری کرد و تنها ۳ ساعت برای آماده سازی مجدد 
منتظر ذوب بود. وی افزود :خداوند را شاکرم که توانستیم این رکورد را کسب کنیم و از 
همکاری و تلاش یکایک کارکنان ناحیۀ فولادسازی و ریخته گری مداوم، اعم از واحدهای 

داخلی و پیمانکاران ناحیه و واحدهای پشتیبانی، تشکر و قدردانی می کنم.
کامران مرادی رئیس تعمیرات ریخته گری نیز گفت :با عنایات پروردگار متعال و تلاش، 
پشتکار و عزم و ارادۀ جمعی کارکنان واحد ریخته گری مداوم و با انجام تعداد زیادی 
عملیات فلای تاندیش که نیازمند تجربۀ بسیارکارکنان و آماده به کاری مناسب تجهیزات 
است، این رکورد به بار نشست. بیرانــوند رئیـس واحد تعمیرگاه ریخته گری مداوم نیز 
گفت :تکرار رکورد ریخته گری مداوم در کمتر از یک ماه نشان دهندۀ عزم و همدلی و 
کارِ گروهی بسیـار مناسب در ناحیۀ فولادسازی و ریخته گری مداوم است و از سطح 
عملکرد این ناحیه و ریخته گری مداوم حکایت دارد. مجتبی افشاری رئیس واحد جنبی 
ریخته گری نیز گفت:در سال رونق تولید برگ زرین دیگری به دیوان افتخارات ناحیۀ 
فولادسازی و ریخته گری مداوم افزوده شد. این افتخارآفرینی نتیجۀ همدلی و همت 
مضاعف مجموعۀ مدیریت و رؤسا و کلیۀ همکاران ناحیۀ فولادسازی و ریخته گری مداوم 

است. به واقع در کسب این موفقیت ها، معنای »یدالله مع الجماعه« محقق می شود.

 راهپیمایی بزرگ اربعین، همایشی عظیم و وحدت آفرین و نمایشی حماسی 
از قدرت اسلام، به ویژه شیعیان است که این اجتماع عظیم مناسبات فرهنگی، 

اجتماعی و سیاسی منطقه را تحت تاثیر قرار می دهد.
زیارت اربعین از دیرباز به عنوان یکی از اعمال مهم در میان شیعیان جهان مرسوم 
بوده است و همه قشرها به ویژه علمای شیعه نسبت به این امر اهتمام ویژه ای 

دارند.
آحاد مردم با تاسی به علما و بزرگان دین و با توجه به ثوابی که در روایات برای 
زیارت اربعین ذکر شده، قدم در این راه می گذارند و عاشقانه به زیارت حرم های 
امامین عسکریین)ع( و حضرت علی)ع( می شتابند و پس از آن به کربلای معلی 

مشرف می شوند.
در حال حاضر که شرایط منطقه از نظر تحولات سیاسی حساس است، مردم 
علاوه بر این که با نیت ثواب در این آیین شرکت می کنند، حضور میلیونی آن ها 
پاسخ قاطعی به اختلاف افکنان بین برادران و خواهران مسلمان است و بی تردید 
همین حرکت مهم ترین عامل وحدت میان ملت ایران و عراق پس از هشت سال 

جنگ است.
اجتماع چند میلیونی زائران اربعین در یك زمان و مکان خاص جزو الطاف الهی 
است که موجب انسجام بین شیعیان، تحکیم جایگاه مسلمانان در جهان و تقویت 

محور مقاومت در منطقه می شود.
از سوی دیگر اربعین فرصتی برای صدور تفکر دینی شیعیان است تا اهداف قیام 
عاشورا برای مخاطبان تبیین و ترویج شود و در واقع آزمونی بزرگ برای رشد، ارتقا و 

تقویت بنیه دینی شرکت کنندگان می باشد.
حضور زائرانی از کشورهای مختلف با زبان های متفاوت گویای یکدلی و یکرنگی 
مردمی است که سختی این مسیر را به جان خریده اند و عاشقانه رهسپار این سفر 

معنوی شده اند.
وقتی پیروان ادیان دیگر از جمله مسیحیان و کلیمیان را بین انبوه زائران اربعین 
مشاهده می کنیم، بار دیگر بر ما اثبات می شود که حسین)ع( مختص شیعه و 
مسلمانان نیست، حسین)ع( امام تمام اعصار و قرون و انسان های آزاده جهان 

است.
بر اساس این گزارش، در روایات بسیاری از امامان معصوم)ع( خواندن زیارت 
مخصوص روز اربعین، زیارت وداع اربعین و زیارت قبور شهدا در روز اربعین حسینی 

مورد تاکید قرار گرفته است.
 پیام اربعین اتحاد حول حضرت اباعبدالله الحسین )ع( است

استاد برجسته حوزه علمیه قم در گفت وگویی، پیاده روی عظیم اربعین را نمایش 
قدرت اسلام و شیعه دانست و گفت: اربعین حسینی، رنگ باختن همه جناح 
بندی های سیاسی و اتحاد قشرهای مختلف مردم حول عشق امام حسین)ع( 
است. آیت الله محسن غرویان افزود: درس مهم این اجتماع عظیم این است که 
جامعه در پرتو ارزش های معنوی و اخلاقی می تواند به سطح بسیار بالایی از 
وحدت و اتحاد دست یابد، به همین دلیل مسئولان باید با کنار گذاشتن منازعه 
های سیاسی و تمسك به ارزش های معنوی در کشور موجب شوند تا وحدت و 

اتحاد ملی رنگ حقیقی پیدا کند.
وی با بیان این که عبارت »کل یوم عاشورا و کل ارض کربلا« در راهپیمایی اربعین 
به روشنی تفسیر می شود گفت: این پیاده روی عظیم ثابت کرد که هنور کربلا و پیام 
عاشورا زنده است و می تواند در معادلات سیاسی، نظامی، اجتماعی، اقتصادی و 
فرهنگی کشورهای اسلامی موثر باشد و باید این سرمایه عظیم را با قوت حفظ کرد.
وی تاکید کرد: در معادلات جهانی این اجتماع عظیم از عزاداران حسینی بسیار 
قابل توجه بوده و پیام های مهمی در سطح بین المللی دارد چراکه تحلیلگران 
سیاسی دنیا می فهمند که وقتی عشق اباعبدالله)ع( می تواند چنین جمعیتی 
را جمع کند، اگر اتفاقی بیفتد بار دیگر همین جمعیت در صحنه حضور یافته و 

معادلات مادی را به هم می زنند.
غرویان با اشاره به برخی تحرکات برای اختلاف افکنی میان مردم ایران و عراق، 
گفت: راهپیمایی و پیاده روی اربعین یکی از نشانه های عمق وحدت بین ۲ کشور 
است. استاد برجسته حوزه علمیه قم اظهار داشت: حضور میلیون ها تن از ایران 
در عراق و میزبانی خالصانه مردم این کشور از زائران حسینی نشانه پیوند دوستی 
عاشقانه بین ۲ ملت ایران و عراق است و طبیعی است که دشمنان از این اتحاد 

بسیار ناراحت باشند.
وی پیوند میان ملت ایران و عراق را پیوند اعتقادی و دینی دانست و گفت: پیوند 
ناگسستنی میان این ۲ ملت ثمره بسیار ارزشمند عشق به امام حسین)ع( است 
و تا این پیوند و عشق مستحکم به اباعبدالله)ع( وجود دارد، چنین پیوندی از هم 

گسستنی نیست و تمام نقشه ها و ترفندهای دشمنان را خنثی می کند.
 از فرصت اربعین برای کسب معنویت حداکثر استفاده شود

وی خطاب به زائران اربعین توصیه کرد: پیاده روی اربعین، مسیر کسب معنویت، 
اخلاق، از خود گذشتگی، ایثار و بازگشت به سمت خداست و باید زائران کربلای 
معلا در این راهپیمایی با کنار گذاشتن مجادلات سیاسی که جز کدورت چیزی 
به همراه ندارد، اجتناب کرده و از این فرصت و توفیق الهی، نهایت بهره معنوی 

را ببرند.
غرویان، حراست از دستاوردهای معنوی پیاده روی اربعین را برای تمام افراد 
حاضر در این اجتماع عظیم ضروری دانست و گفت: حضور در راهپیمایی عظیم 
اربعین توفیقی بزرگ است ولی مهمتر از آن تلاش برای حفظ معنویت و صفای 

باطن ایجاد شده در این ایام می باشد.
 اربعین از گذشته تاکنون محور انسجام مسلمانان بوده است

عضو هیات علمی دانشگاه آزاد قم نیز در گفت و گویی بیان کرد: شرکت در 
آیین مذهبی اربعین از گذشته تاکنون محور انسجام و همدلی مسلمانان به ویژه 
شیعیان جهان بوده است که با توجه به تحولات منطقه، هر سال از اهمیت بیشتری 

برخوردار می شود.
محمدحسن الهی منش افزود: تاریخ راهپیمایی اربعین به گستره آموزه های 
شیعی، مکتب شیعیان و راه امام حسین)ع( است و به تعبیری آغاز این حرکت به 

زیارت قبور شهدای کربلا توسط جابرابن عبدالله انصاری برمی گردد.
وی با بیان این که این حرکت از ۲ جهت اهمیت دارد، اضافه کرد: شرکت در آیین 
اربعین در حقیقت حکم امر به معروف و نهی از منکر را دارد، به نحوی که با این 

حرکت از حکومت های مستبد و ظالم اعلام برائت می نماییم.
وی ادامه داد: از سوی دیگر این حرکت باعث نوعی وحدت و انسجام اجتماعی 

میان مسلمانان می شود که هر ساله از کمیت و کیفیت بیشتری برخوردار است.
الهی منش با تاکید بر این که شرکت در راهپیمایی اربعین نوعی حرکت عبادی، 
مذهبی و عرفانی است، بیان کرد: این هدف مقدس که سمبل انسجام اجتماعی 
و اتحاد میان مسلمان است، باید به عنوان هدف، الگو و راه معرفت شناسانه تعمیق 

پیدا کند و در اذهان شیعیان و مسلمانان تبیین شود.
وی ابراز امیدواری کرد: راه اباعبدالله)ع( که نماد سرمایه اجتماعی شیعیان 
است، موجبات اتحاد میان آحاد جامعه اسلامی را فراهم نماید و در همه حوزه های 
مختلف علمی، عمرانی، اقتصادی و مسائل دیگر چنین شرایطی استمرار یابد و 

نتایج مطلوب حاصل شود.
 راهپیمایی اربعین موجب تقویت عنصر مقاومت در منطقه می شود

همچنین عضو هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی قم نیزگفت: حضور میلیونی 
زائران در راهپیمایی اربعین موجب تقویت عنصر مقاومت در منطقه می شود و 
تقویت عنصر مقاومت میان شیعیان و مسلمانان، در پیشبرد اهداف و راهبردهای 

سیاست خارجی ایران موثر خواهد بود.
علی شیرخانی افزود: اربعین از مفاهیمی است که در آموزه های دینی بسیار مورد 

توجه قرار گرفته و جزو اعدادی است که مقدس محسوب می شود.
وی اضافه کرد: حضور حضرت موسی)ع( در طور سینا به مدت ۴۰ روز، مبعوث 
شدن پیامبر)ص( به پیامبری در ۴۰ سالگی و همچنین طبق روایت ها کسی که 
به ۴۰ سال برسد به بلوغ فکری و اندیشه ای می رسد، نمونه هایی است که بیانگر 

اهمیت داشتن عدد ۴۰ است.
وی با اشاره به این که اربعین از باورهایی است که در اندیشه شیعیان جایگاه 
مهمی دارد، خاطرنشان کرد: اربعین در امام حسین)ع( تجلی و ظهور بسیار فراوان 
داشته، در روایت های بسیاری تاکید شده که شیعیان به زیارت اربعین بروند و پیاده 

روی داشته باشند، زیرا ثواب زیادی دارد.
شیرخانی ادامه داد: در زمان حاضر اربعین به عنوان نماد و مفهوم اصیل دینی و 
مذهبی شیعی به جهانیان عرضه شده است و حکومت های شیعی سعی می کنند 
این نماد را میان مردم جهان رواج دهند و همین مساله باعث شده پیروان سایر ادیان 
که اطلاعی از این موضوع ندارند، با دیدن چنین اجتماعی به آیین اربعین علاقه 

مند شوند و در آن شرکت نمایند.
وی تصریح کرد: اربعین از لحاظ سیاسی، اجتماعی و مذهبی فرصت مناسبی 
برای شیعیان است که اهل بیت)ع(، امام حسین)ع( و آموزه های شعیان را به 

جهانیان معرفی کنند و در این چند سال نیز موفق عمل کرده اند.
وی به نقش رسانه ها در ترویج فرهنگ اربعینی اشاره و تاکید کرد: رسانه ها به 
ویژه صدا و سیما باید فیلم مستند و اخبار گوناگون به زبان های زنده دنیا با موضوع 

اربعین منتشر نمایند تا معارف اهل بیت)ع( از این طریق به جهانیان منتقل شود.

 معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف و امور خیریه :

1۰۰موکب سازمان اوقاف به زائران اربعین 
خدمت رسانی می کنند

 معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف و امور خیریه گفت: ۱۰۰ موکب این نهاد در 
مسیرهای تردد زائران اربعین 9۸ مشغول خدمت رسانی هستند.

حجت الاسلام غلامرضا عادل روز سه شنبه در حاشیه بازدید از روند خدمت رسانی اوقاف 
ایلام به زائران در مرز مهران گفت: این موکب ها در ۱۰ مسیر در امر خدمات رسانی به زوار 
ایرانی و غیر ایرانی اربعین حسینی فعالیت دارند.  وی، با بیان اینکه در این موکب ها خدمات 
متنوع مورد نیاز زوار اربعین حسینی در مرزهای ورودی و خروجی و همچنین در داخل کشور 
عراق و مسیرهای منتهی به مرزهای چهارگانه ارائه می شود، تاکید کرد: سازمان اوقاف و امور 
خیریه در راستای اجرای نیات واقفین خیراندیش مرتبط با امام حسین )ع( و از محل نذورات 
مردمی که به همین منظور در آستان امامزادگان جمع آوری  شده است، اقدام به برپایی موکب 
برای خدمات رسانی به زوار اربعین کرده است. به گفته معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان 
اوقاف و امور خیریه کشور امسال در مرز مهران و از محل نیت واقفان ۶ استان کشور خدمات 
رسانی به زائران ارایه و آشپزخانه دائمی این سازمان نیز در مهران راه اندازی شده است. عادل  
با اشاره به فعالیت های فرهنگی موکب های اربعین این سازمان در راستای خدمات رسانی 
برگزاری مراسم  به سؤالات شرعی،  پاسخگویی  نماز جماعت،  اقامه  یادآور شد:  زوار،  به 
قرائت زیارت عاشورا و زیارت اربعین، حضور روحانیون و مبلغان مذهبی در راستای ترویج 
فرهنگ عاشورایی و خدمت به زوار و اهدای بسته های فرهنگی ازجمله فعالیت های فرهنگی 
موکب های این سازمان در ایام اربعین حسینی است. وی اظهار کرد: اربعین حسینی یک 
رویداد بزرگ فرهنگی و مردمی است و این سازمان تلاش کرده که تمام ظرفیت های موجود 
در بقاع متبرکه و موقوفات مرتبط با امام حسین )ع( را به  منظور تقویت این جریان بزرگ 
فرهنگی و مردمی استفاده کند که بعد فرهنگی اربعین حسینی مهم ترین شاخص این 
جریان است. معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف و امور خیریه کشور اضافه کرد: 
این سازمان آمادگی دارد همکاری لازم را با خیرین و نیک اندیشان در راستای بهره گیری 
از ظرفیت موقوفات و نیت واقفین در امور عام المنفعه داشته باشد و آماده جذب کمک ها و 
نذورات مردمی است. وی، با تقدیر از فعالیت های انجام شده در زمینه خدمات رسانی به زوار 
اربعین حسینی در مرز مهران، گفت: با توجه به حجم تردد زوار اربعین حسینی از پایانه مرزی 
مهران راه اندازی و احداث آشپزخانه دائمی سازمان اوقاف و امور خیریه در این پایانه، نقش 
مهمی در تسریع خدمات رسانی به زوار دارد.  وی در این بازدید از آشپزخانه دائمی اربعین 
اوقاف و امور خیریه واقع در قدمگاه ابراهیم قتال در پایانه مرزی مهران بازدید و در جریان روند 

فعالیت این موکب و نحوه خدمات رسانی به زوار در مرز مهران قرار گرفت.
  

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان البرز:

البرز نیازمند برنامه مدیریت جامع آب است
 مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان البرز با اشاره به افزایش بی رویه جمعیت و مصارف 
بالای آب در این استان گفت: در بخش آب نیازمند مدیریت و تدوین برنامه اصولی و جامع 

هستیم.
داود نجفیان روز سه شنبه در همایش  کشوری » سازگاری با کم آبی« که در سالن اجتماعات 
شرکت آب منطقه ای استان البرز برگزار شد، افزود: امروز به واسطه برداشتهای بی رویه آب 
و کثرت جمعیت ، سفره های زیر زمینی استان البرز با مشکل اساسی مواجه هستند. وی 
ادامه داد: در واقع استان البرز اکنون آب اضافی برای مصرف ندارد و باید مدیریت جامع آب 
در این استان مهاجرپذیر و پرجمعیت عملی شود. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان 
البرز با اشاره به ساخت مسکن مهر و احداث متروی شهرجدید هشتگرد گفت :  تا ۲ سال 
آینده ورود بیش از ۷۰۰ هزار نفر جمعیت  به این استان پیش بینی شده است. وی تاکید کرد 
که که محدودیت منابع آبی و افزایش جمعیت ۲ موضوع مهم و اساسی برای مدیریت آب 
در استان البرز به شمار می رود. نجفیان اظهار داشت: در دهه های گذشته کارهای زیادی 
مانند طرح انتقال آب ، توسعه شبکه های آبیاری ، احداث  آب شرین کن ها و ساخت سدها 
درکشور انجام شده که نمی توان از این اقدامات  چشم پوشی کرد اما  در این بخش کاستی 
های فراوانی نیز داریم . وی با بیان اینکه ۵۰ دردصد آب کشور رایگان است و انگیزه ای برای 
صرفه جویی وجود ندارد، گفت: در این بخش به فرهنگ سازی و مشارکت همگانی نیاز است 
چرا که سهم آیندگان از آب های موجود باید محفوظ بماند. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
البرز افزود: بحث سازگاری با کم آبی  از موضوعات مهم و اساسی است چرا که قرار است که 
آب های اضافی که سهم آیندگان بوده را برگردانیم . وی گفت : استان ها در تدوین برنامه 
سازگاری با کم آبی اقداماتی انجام داده اند و  البرز از خروجی برنامههای سایر استان ها بهره 
برده و ۳۱ دستگاه اجرایی البرز  در قالب کارگروه مشترک در موضوع آب استان همکاری 
دارند. نجفیان در عین حال بیان داشت:  با وجود اینکه همه دستگاه های اجرایی استان 

البرز در بخش مدیریت آب  همکاری کردند اما کمتر توفیقی حاصل شده است.
 

استاندار گیلان: 

خیران 2۵۶ مدرسه در گیلان ساخته اند
 استاندار گیلان گفت: خیران مدرسه ساز تاکنون ۲۵۶ مدرسه در قالب یک هزار و ۱۸9 
کلاس در این استان ساختند. ارسلان زارع روز سه شنبه در مراسم افتتاح مدرسه خیرساز 
در رشت افزود: این تعداد مدرسه با عنوان پروژه های مردمی و مشارکتی تحویل آموزش و 
پرورش شده است. وی اظهار داشت: رفع نیازمندی  های جامعه، از اقدامات موثر در زندگی 
اجتماعی است که موجب تقویت فضای همدلی، تحکیم روحیه همبستگی و ایجاد فضای 
روانی آرام  بخش در جامعه می شود و از این دیدگاه، کار خیران با احساسات و عواطف عمیق 
و خالصی که دارند، ارزشمند و شایسته  تقدیر است. وی با اشاره به نوعدوستی گیلانی ها 
که بدون هیچ چشم داشتی، مشارکت های فعالانه و گسترده ای در اقدامات خیرخواهانه در 
حوزه های مختلف دارند، خاطر نشان کرد: لازمست زمینه ای فراهم شود تا گیلانی های 
نیک اندیش خارج از کشور و استان، ضمن اطلاع از اقدامات انجام گرفته و وجود بستر انجام 
کارهای متعدد، در صورت تمایل، در فعالیت های خیرخواهانه استانشان ورود کنند. استاندار 
گیلان با بیان این که گیلان، از استان  ها حادثه خیز است، اضافه کرد: بر این اساس خیرین 
می توانند ورود نیک اندیشانه  ای در حوزه نوسازی ، مقاوم سازی مدارس و استانداردسازی 
وسایل گرمایشی مراکز آموزشی داشته باشند. وی اظهار داشت: مدرسه سازی، از آنجایی 
که با تعلیم و تربیت همراه است؛ از امور خیریه ای است که در اسلام و در فرهنگ ما ایرانیان، 
نسبت به آن توصیه های فراوان شده، ضمن این که در پیشگاه خداوند ، هیچ اقدام خیری بی 
پاداش نمی ماند. زارع در ادامه بیان داشت: رهبر معظم انقلاب مدرسه سازی را حسنه  بزرگ 
و صدقه  جاریه می  نامند و رئیس جمهوری نیز در ایجاد فضاهای آموزشی همسان و استاندارد 

برای فرزندان این مرز و بوم تاکید دارند.
  

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

دانش آموزان باید در حوزه محیط زیست 
مطالبه گر باشند

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: دانش آموزان به عنوان آینده سازان 
کشورمان، باید از هم اکنون در حوزه محیط زیست آگاه و مطالبه گر باشند.

سید رضا موسوی مشکینی در دیدار با مدیرکل آموزش و پرورش استان قم گفت: امروز 
آثار مخرب غفلت و بی توجهی به محیط زیست در گذشته، هرچه بیشتر در کشورمان 
خودنمایی کرده و ما شاهد بحران ها و چالش های متعدد زیست محیطی هستیم. وی با 
اشاره به تأثیرگذاری و اهمیت فعالیت های فرهنگی و آموزشی در میان کودکان و نوجوانان، 
خاطرنشان کرد: دانش آموزان به عنوان آینده سازان کشورمان، باید از هم اکنون در حوزه 
محیط زیست آگاه، دغدغه مند و مطالبه گر بوده و به آسانی از کنار اینگونه مسائل و مشکلات 
عبور نکنند. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به همکاری های گسترده 
شکل گرفته با نظام آموزش و پرورش در سال های اخیر، تصریح کرد: اجرای طرح »یک 
ساعت با محیط بان« و تدریس مطالب و کتاب های درسی در حوزه محیط زیست، اقدامات 
مثبت و مؤثری بوده است که همچنان با جدیت در حال انجام و پیگیری است. وی از برگزاری 
دوره آموزشی زیست محیطی ویژه مربیان پیش دبستانی در استان قم در آینده نزدیک خبر 
داد و گفت: اجرای طرح »مدیریت سبز« در مدارس نیز موضوع بسیار جدی است که باید با 
همکاری و مشارکت دستگاههای اجرایی مرتبط، در استان عملیاتی شود. حمیدرضا شیخ 
الاسلام مدیرکل آموزش و پرورش استان قم نیز در این دیدار با بیان اینکه آموزش موجب 
تغییر در رفتار فرد و جامعه می شود، اظهار داشت: در مدارس استان قم برای آموزش و 
فرهنگسازی زیست محیطی فعالیت هایی از جمله استفاده کمتر از کاغذ و تفکیک زباله با 

جدیت پیگیری می شود.
 

رئیس پلیس راه استان قم  خبرداد

افزایش 14 درصدی تردد خودروها در 
محورهای مواصلاتی قم 

رئیس پلیس راه استان قم از افزایش ۱۴ درصدی تردد خودروها در محورهای مواصلاتی 
قم همزمان با ایام اربعین خبر داد.   سرهنگ مختار پناهی با اشاره به اینکه استان قم شاهراه 
مواصلاتی ۱۷ استان کشور است و تردد خودروها در این ایام )اربعین( نسبت به مدت مشابه 
۱۴ درصد افزایش داشته است، اظهارداشت: به دلیل افزایش حجم تردد در محورها، خودرو 
رانندگان متخلف ۷۲ ساعت به پارکینگ منتقل می شود، هدف ما تامین امنیت ترافیکی در 
محورهاست . رئیس پلیس راه استان قم از رانندگان خواست، هنگام بازگشت از سفر اربعین 
هر ۸ ساعت رانندگی ۱۵ دقیقه استراحت و در صورت خستگی و خواب آلودگی نیز حتماً 
در جای مناسب استراحت داشته باشند. سرهنگ پناهی با بیان اینکه آزاد راه "قم-تهران" و 
محور"قم-سلفچگان" شلوغ ترین محور استان و  مجهز به دوربین های کنترل سرعت است، 
تصریح کرد: تخلفات حادثه ساز مشمول مرور زمان نشده و هر لحظه پلیس می تواند خودرو 
راننده متخلف را متوقف کند. رئیس پلیس راه استان قم خاطرنشان کرد: کوچکترین غفلت 
در رانندگی حادثه ای تلخ را رقم خواهد زد، رانندگان حتی کمتر از ۲۰ کیلومتر مانده به مقصد 

در صورت خستگی و خواب آلودگی در جای مناسب استراحت داشته باشند.

پیام اربعین اتحاد حول حضرت اباعبدالله الحسین )ع( است 

راهپیمایی اربعین، همایشی عظیم و وحدت آفرین

اجتماعی

هیفاء پردل

بزرگ  همایش  حسینی)ع(،  اربعین  به  مانده  روز  چند   
خیل  شد؛  خواهد  تری  تازه  جلوه  وارد  اربعین  پیاده روی 
اباعبدالله  عظیم مشتاقان سید و سالار شهیدان حضرت 
الحسین)ع( از هر کشور و زبان و قومی مانند رود خروشانی 
به سمت کربلای معلی روانه می شوند؛ امسال گویی اربعین 
شکوه بیشتری را به خود دیده است به رغم شایعه افکنی و 
شبه افکنی رسانه های معاند اربعین دیگر تنها یک پیاده روی 
معنوی نیست بلکه نوعی دیپلماسی فرهنگی است که هر 
کدام از زائران حسینی)ع( با هر زبان و قوم و از هر کشوری به 
عنوان سفیر فرهنگی تأثیر چشمگیری در پیشبرد زمینه های 

اجتماعی، سیاسی و فرهنگی جامعه خود دارند.
هوای  و  حال  هم  کشور  مذهبی  شهر  دومین  روزها  این 
دیگری پیدا کرده است و زائران حسینی)ع( از کشورهای 
از  ایرانی  زائران  همچنین  و  آذربایجان  هند،  پاکستان، 
استان های دیگر قبل از حضور در همایش عظیم اربعین از 
شهر قم گذر و عبور می کنند و این امر باعث شده است برای 
میزبانی شایسته از این زائران برنامه های فرهنگی در این شهر 

برگزار و زمینه اسکان آن ها فراهم شود.
مصلی قدس قم هرساله میزبان خیل عاشقان حسینی)ع( 
از کشورهای همسایه از جمله پاکستان، هند و آذربایجان 
است و امسال حضور این زائران افزایش یافته است و  مسجد 

مقدس جمکران هم برای اسکان زائران آماده شده است.
به مصلی قدس که می رسیم با خیل زائران پاکستانی روبرو 
می شویم، زائرانی که باید طی چندین روز شهرهای مختلفی 
از مرز میرجاوه تا شهر قم را پیموده و بعد از استراحت کوتاهی 
به قبله عاشقان کربلا عزیمت کنند؛ در مصلی با یک دید 
جزئی می توان برنامه ریزی دستگاه های اجرایی اعم از آتش 
میزبانی  برای  نهادها  دیگر  هم چنین  و  اورژانس  نشانی، 

شایسته از زائران را مشاهده کرد.
اربعین زمینه ظهور حضرت بقیه الله

وارد مصلی قدس می شوم گروهی از زائران پاکستانی دور 
هم جمع شده و به خواندن زیارت عاشورا مشغول هستند. 
چشمم به یک زائر سالمندی می خورد، باب گفت وگو را با او باز 
می کنم و از او از سختی راه و هدفش برای این سفر می پرسم.
برای  می گوید:  و  می کند  معرفی  »عبدالرحمن«  را  خود 
دومین باری است که در پیاده روی اربعین شرکت می کنم، 
درست است راه برای فردی مانند من که ۷۰ سال از عمرش 
گذشته باید سخت و دشوار باشد ولی مگر می شود سختی و 
دشواری اهل بیت امام حسین)ع( را در راه اسارت درک کرد؟ 
مگر جابربن انصاری پیرمرد نبود و برای رسیدن به قبر معشوق 
خود از مدینه راهی کربلا نشد، من هم برای تجدید بیعت با 

حسین بن علی)ع( با وجود بیماری راهی این راه شدم.
به  نباید  تنها  پیاده روی  این  در  می افزاید:  ادامه  در  وی 
جنبه روحانی و معنوی آن توجه کنیم خیل عاشقانی که از 
هر کشور و زبانی حضور دارند در اصل منتظرانی هستند 
که می خواهند زمینه ظهور را رقم زنند چرا که امتداد حادثه 
عاشورا ظهور حضرت بقیه الله)عج( است و من از طرف خودم 
و هم ملیتی های خودم از مهمان نوازی و فراهم کردن زمینه 

مناسب اسکان در قم تشکر می کنم.
وارد یکی از غرفه هایی که اورژانس ۱۱۵ قم برای درمان 
خانمی  می شوم  دیده  تدارک  مصلی  در  زائران  چکاب  و 
پاکستانی با یک شیرخوار تقریباً ۵ ماهه در جمع زائران است. 
وی که خود را زینب معرفی می کند و از ایالت پنجاب به قم 
آمده، بیان می کند: ۱۰ سالی است که ازدواج کردم و از نعمت 
فرزند محروم بودم خیلی برای درمان هزینه کردم و مرا مأیوس 
کردند تا آخر به علی اصغر امام حسین)ع( متوسل شدم و 
صاحب یک فرزند پسر به نام علی اصغر شدم و نذر کردم با 

خودم به پیاده روی اربعین ببرم.
اربعین  می گوید:  اربعین  پیاده روی  اسرار  درباره  زینب 
حسینی)ع( اسرار پر رمز و رازی دارد پیاده روی اربعین مورد 
سفارش ائمه و بزرگان دینی ما است امام صادق علیه السلام 
می فرماید هرکس پیاده امام حسین علیه السلام را زیارت کند 
خداوند برایش برای هر قدمی که برداشته یک حسنه نوشته 
حضرت  ظهور  زمینه  اربعین  می کند؛  محو  را  گناهانش  و 
مختلف  فرهنگ های  بین  نزدیکی  باعث  و  مهدی)عج( 

می شود.
یک زائر پاکستانی دیگر باب گفت وگو را با ما باز می کند؛ 
خود را »عبدالغنی« معرفی می کند، وی که از اهل تسنن 
است اظهار می کند: شاید من سنی باشم ولی امام حسین 
علیه السلام به یک دین و طایفه ای تعلق ندارد ببینید یکی از 
اسرار اربعین گردهمایی ادیان مختلف، نژادهای و زبان های 
مختلف است در حالی که بزرگ ترین رهبر و حتی سازمان ملل 
متحد هم نمی تواند چنین تجمعی را رقم بزند؛ اینجا است که 
ملت های مختلف هرچند دولت های آن ها با هم مشکلات 
سیاسی داشته باشند در زیر یک پرچم جمع شده و به عنوان 
سفیر فرهنگی فرهنگ کشور خود را تبلیغ می کند از اربعین 

تأثیر مثبتی بر رایزنی فرهنگی و سیاسی کشورها دارد.
خارج از مصلی و در صحن امام رضای کریمه اهل بیت)س( 
مدیحه  حال  در  که  می خورد  آذربایجانی  زائران  به  چشمم 
سرایی بودند منتظر می شوم مداحی و روضه آن ها تمام شود؛ 
مداح جوان خود را »یوسف« معرفی می کند و می گوید: از 
مهمان نوازی مردم قم و اهمیتی که به زائران آذری و خارجی 
می دهند خیلی تقدیر می کنم مردم ایران را دوست دارم قدر 
امنیتی که در ایران دارید را بدانید ما با کلی سختی مراسم 

عاشورا و اربعین را برگزار می کنیم.
وقتی بیرق حسین)ع( همه اقوام مختلف را یکجا 

جمع می کند
وی می افزاید: چقدر رسانه ها از اغتشاشات کشور عراق 
برگزار  امسال  اربعین  مراسم  که  بودند  خوشحال  و  گفتند 
نمی شود ولی امسال اربعین دیگری هم رقم خورد کشورهای 
همسایه و حتی زائران غیر مسلمان هم به این مراسم آمدند؛ 
در کجای دنیا چنین گردهمایی وجود دارد؟ کجا فقیر برای 
فرد غنی سفره و غذا فراهم می کند این اسرار مهم اربعین 
است اربعین خاری در چشم دشمنان از جمله آمریکا است، 
همه کشورها و پرچم ها زیر یک پرچم جمع شدند کشورهایی 
با هم به لحاظ سیاسی مشکل دارند ولی باز زیر یک پرچم 
جمع می شوند؛ انواع فرهنگ ها و نژادها را می بینید این از 
تأثیر اربعین بر روابط فرهنگی و سیاسی کشورهای منطقه 

است.
حضور اورژانس ۱۱5 در قرارگاه اربعین استان قم

رئیس اورژانس پیش بیمارستانی قم هم می گوید: با توجه 
به برپایی قرارگاه مردمی اربعین در مصلای قم اورژانس برای 
آمادگی جهت حضور به موقع بر بالین بیماران اورژانسی یک 
دستگاه آمبولانس همراه پرسنل در این محل مستقر کرده 
است. محمد شهیدی می افزاید: هم چنین پوشش ارتباطات 
رادیویی و بی سیمی مرز خسروی را کارشناسان مرکز اورژانس 
۱۱۵ قم عهده دار هستند و با نزدیک شدن به اربعین و افزایش 
حضور زائران داخلی و خارجی بنا به تشخیص اورژانس کشور 
و وضعیت استان قم اورژانس از اعزام به خارج از استان معاف 

شده است.
پیش بینی حضور 2۰۰ هزار زائر خارجی اربعین در قم

استاندار قم نیز ضمن بازدید میدانی از قرارگاه اربعین به 
ویژه مسجد مقدس جمکران و مصلی قدس گفت: پیش بینی 
می شود امسال ۲۰۰ هزار نفر زائر در ایام اربعین حسینی 
در قم حضور داشته باشند که اغلب از کشورهای پاکستان 
و افغانستان باشند و برنامه های ستاد اربعین باید با اولویت 
ترویج فرهنگ  و  زائران  از  فرهنگ سازی در حوزه میزبانی 

حسینی)ع( اجرا شود.
بهرام سرمست می افزاید: در ایام اربعین هم برنامه ریزی 
شده تا فضای اسکان و پذیرایی از زائران در مسیر بازگشت 
مهیا باشد و همه دستگاه های اجرایی در این زمینه هم افزایی 

و انسجام داشته باشند.
گفتنی است: طبق آخرین آمارها تا روز ۲۱ مهرماه ۳۲ هزار 
و ۶۸۲ زائر خارجی وارد قم شدند که ۱۶ هزار و ۳۷۰ نفر آن ها 
پاکستانی و ۷۷۲ نفر از کشور آذربایجان و هم چنین ۲۲۰ نفر 
افغانستان و 9 نفر هندی و ۶ عراقی و ۴ نفر روسی و یک نفر 

هم تایلندی است.

حضور زائران حسینی در قم

اربعین؛ گردهمایی همه نژادها زیر پرچم حسین)ع(
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سخنگوی ستاد اجرایی تبصره ۱۴ قانون بودجه کشور هشدار داد 

کسانی که بی دلیل به حذف یارانه اعتراض 
کنند نقره داغ می شوند

سخنگوی ستاد اجرایی تبصره ۱۴ قانون بودجه کشور گفت: بررسی اعتراضات به 
حذف یارانه نقدی هزینه ای را به کشور تحمیل می کند، بنابراین به راحتی هر کسی نباید 

به حذف یارانه های نقدی اعتراض کند.
حسن میرزایی در پاسخ به این پرسش که برخی از افراد که به یارانه ثروتمندان معترض 
هستند، عنوان می کنند باید مکانیزمی وجود داشته باشد که کسانی که بی دلیل به 
حذف یارانه نقدی اعتراض می کنند، جریمه شوند. آیا چنین مکانیزمی وجود دارد؟ 
اظهار داشت: قانون این موضوع را در نظر گرفته است. در ماده ۱۰ قانون هدفمند کردن 
یارانه ها آمده است که دریافت کمک ها و یارانه های موضوع مواد ۷ و ۸ این قانون، منوط 
به ارائه اطلاعات صحیح است. در صورت احراز عدم صحت اطلاعات ارائه شده، دولت 
مکلف است ضمن جلوگیری از ادامه پرداخت، در خصوص استرداد وجوه پرداختی 

اقدامات قانونی لازم را به عمل آورد.
وی افزود: در حال حاضر در بحث اعتراضات، تقریبا بررسی اعتراضات رو به اتمام است 

و در تلاش هستیم این پرونده را ببندیم.
سخنگوی ستاد اجرایی تبصره ۱۴ قانون بودجه کشور با بیان این که با دو دسته 
را  گرفته  صورت  که  اعتراض هایی  کل  ما  کرد:  تصریح  هستیم،  روبه رو  اعتراضات 
دسته بندی کردیم؛ در دسته بندی هایی چون عدم پذیرش مسوولیت همه یا بخشی از 
تراکنش ها، خدمات بانکی به نیابت از دیگران، کارپرداز، جابه جایی وجه برای کسب وکار، 
تراکنش صوری، شریک تجاری، تعاونی ها، خیریه ها، حساب های اجاره ای، تغییرات 
مسکن و تجهیز مسکن، خرید و فروش مسکن، تغییر وضع اقتصادی و ورشکستگی، 

کسادی بازار و ...
میرزایی با بیان این که خیلی ها می گویند ما یارانه نمی گیریم، اما ۷۶ میلیون یارانه بگیر 

داریم، عنوان کرد: ما متوسط ۴ ماهه تراکنش خرید افراد را در نظر گرفتیم.
وی متذکر شد: برای کسانی که ورشکسته هستند، بیماری صعب العلاج دارند، یا وام 
دارند و می گویند بدهکار هستیم، پرسش نامه ای درست کردیم تا حقی از فردی ضایع 
نشود. سخنگوی ستاد اجرایی تبصره ۱۴ قانون بودجه کشور با بیان این که یک سری 
از افراد محرز حذف هستند، گفت: تقریبا ۸۵ تا 9۰ درصد حذف هستند. حدود ۱۰ 
درصد معترضان که تعدادشان کم است، وارد سیکل پرسش نامه می کنیم و بررسی 

میدانی خواهیم داشت.
میرزایی تاکید کرد: این گروه مشمول ماده ۱۰ قانون هدفمندی یارانه ها می شوند که 
اگر اطلاعات نادرست ارائه کنند، نه تنها یارانه شان قطع خواهد شد، بلکه بدهی شان در 
سازمان مالیاتی و سیستم بانکی می رود. یعنی کلا حساب هایشان بسته می شود؛ مگر 

این که بدهی خود را پرداخت کنند.
وی با تاکید بر این که افرادی که اطلاعات نادرست ارائه می دهند، یک بار برای همیشه 
باید نقره داغ شوند، افزود: یارانه حق عمومی و همگانی نیست و دولت به هر کسی 
برمبنای میزان وسعی که دارد، برای دریافت یک سطح استاندارد از خدمات رفاهی باید 

کمک کند؛ آن هم به شرط صحت اطلاعات.
سخنگوی ستاد اجرایی تبصره ۱۴ قانون بودجه کشور در پاسخ به این پرسش که شما 
به این موضوع که اگر کسی اطلاعات اشتباه بدهد، جریمه خواهد شد، ورود می کنید؟ 
متذکر شد: قطع به یقین این اتفاق خواهد افتاد. در خصوص برخی از معترضان به 

حذف یارانه برای این که اطلاعات آنها احراز شود، نیاز به بررسی میدانی داریم.
میرزایی تصریح کرد: ما تا اواسط آبان باید اطلاع رسانی را انجام دهیم و افراد پرسش نامه 
را باید پر کنند و بعد از آن، از مصاحبه تلفنی شروع می شود تا بررسی میدانی و تحقیقات 
محلی. اگر اطلاعات درست باشد، یارانه او پرداخت می شود؛ وگرنه مشمول ماده ۱۰ 

قانون هدفمند کردن یارانه ها خواهد شد.
وی عنوان کرد: بررسی اعتراضات هزینه ای را به کشور تحمیل می کند، بنابراین به 

راحتی هر کسی نباید به حذف یارانه های نقدی اعتراض کند.

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید اعلام کرد
فعالیت 1۸۰۰ صندوق خرد محلی در سراسر کشور

 مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: هم اکنون 1٨٠٠ صندوق خرد ایجاد شده و 
٨٠ میلیارد تومان به ۶٠ هزار عضو این صندوق تسهیلات اعطا شده است. 

 اصغر نوراله زاده روز سه شنبه در همایش ملی صندوق های خرد محلی که به مناسبت 
روز جهانی زن روستایی در مجموعه تلاش با همت وزارت جهادکشاورزی و صندوق 
کارآفرینی امید برگزار شد، افزود: تا سال ٩۶ تنها ۶٠٠ صندوق خرد محلی در کشور 

وجود داشت و هم اکنون به 1٨٠٠ صندوق رسیده است. 
وی افزود: پایش ها نشان می دهد که این صندوق ها موفق بودند و باید نهادسازی برای 

کار زنان روستایی و عشایری ادامه یابد. 
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید اظهارداشت: تلاش می کنیم صندوق های خرد 
محلی در آینده، بانک پذیر شوند و معتقدم همانطور که انسان مسیر رشد را طی می کند 

کسب و کارها نیز اینطور هستند و امیدواریم این نهادهای کوچک، بارور شوند. 
وی بیان کرد: در بخش بازار رسانی نیز تلاش کردیم با همکاری وزارت تعاون کار و رفاه 

اجتماعی این بخش را توسعه دهیم. 
نوراله زاده تاکید کرد: صندوق های خرد محلی نشان داد که با اعداد کوچک می توان 

کارهای بزرگ انجام داد و در واقع با تامین های کوچک اقدامات بزرگ انجام داد . 
وی ادامه داد: در ابتدا 1۵ میلیون تومان تسهیلات به اعضای صندوق که ٣٠ نفر بودند 
پرداخت شد و در سالهای بعد این میزان افزایش یافت و به 2٠ و ٣٠ میلیون تومان رسید . 
کشاورزی  جهاد  وزارت  همکاری  با  بیان کرد:  امید  کارآفرینی  صندوق  مدیرعامل 
هم اکنون ٣ هزار تسهیل گر در کشور فعالیت می کنند و به اعضا آموزش می دهند و 
امیدواریم با سازوکار فعالیت های نوین، آموزش های مجازی را فعال کنیم و از راه دور 

آموزش های تکمیلی ارائه دهیم.
در ادامه این برنامه مشاور وزیر جهاد کشاورزی در امور زنان و مدیرکل دفترتوسعه 
زن  جهانی  روز  اصلی  پیام  گفت:  عشایری  و  روستایی  زنان  کشاورزی  فعالیت های 
روستایی، حمایت از آنان برای ارتقای توانمندی هاست و حکمرانان مخاطبان اصلی این 
روز هستند.  فروغ السادات بنی هاشم افزود: در برنامه ریزی ها جایگاه زنان روستایی و 
عشایری مشخص باشد و تلاش شود دسترسی آنان به خدمات موزشی، بهداشتی و بازار 

عرضه محصولات افزایش یابد. 
وی بیان کرد: دو دهه از فعالیت صندوق های خرد محلی می گذرد و در این مدت 
دستگاه های مختلف همکاری می کنند که نشان از اثربخشی و کارآمدی این پروژه است 
. مشاور وزیر جهاد کشاورزی در امور زنان تاکید کرد: هرجا همکاری باشد فعالیت های 
بزرگی انجام می شود و این صندوق های خرد محلی نشان دادند که در این مسیر موفق 
هستند.  بنی هاشم گفت: برای اولین بار زنان روستایی به عنوان سهامدار مطرح 
می شوند و با توجه به اینکه وام دادن به زنان به لحاظ قانونی مشکل ندارد این امر موجب 

می شود این صندوق ها در آینده تبدیل به بانک شوند .

مدیرعامل شرکت ملی نفت خبرداد

تامین مالی ۸ هزار میلیارد تومانی برای 
پروژه های نفتی

 مدیرعامل شرکت ملی نفت گفت: در ۸ ماه گذشته ۸ هزار میلیارد تومان از طریق بازار 
سرمایه برای پروژه های نفتی تامین مالی کرده ایم.

مسعود کرباسیان با اشاره به تامین مالی پروژه های نفتی از طریق بازار سرمایه اظهار 
داشت: برای اجرای پروژه های مالی نیاز به منابع مالی داریم و در تامین این منابع نباید 
فقط به منابع دولتی تکیه داشت و می توان از منابع مالی مردمی هم در اجرای پروژه ها 

استفاده کرد.
وی با بیان اینکه نفت ثروت عمومی است و مردم حق دارند در سود آن شریک باشند، 
ادامه داد: سرمایه گذاری در پروژه های نفتی می تواند امنیت مالی برای سرمایه های 
مردم ایجاد کند. مدیرعامل شرکت ملی نفت با اشاره به مزیت هدایت نقدینگی ها به 
سمت پروژه های نفتی گفت: اگر نقدینگی از این طریق به سمت تولید و توسعه هدایت 
شود به مراتب بهتر از این است که به سمت مسیرهای تورم زا برود. کرباسیان در پاسخ به 
این سوال که تا کنون چه میزان از بورس برای پروژه های نفتی تامین مالی شده است، 
اظهار داشت: برای پروژه های EPC و EPD حداقل سه هزار میلیارد تومان از طریق 
بازار سرمایه تامین کرده ایم و اخیرا هم تامین مالی هزار و ۵۰۰ میلیارد تومانی و دو هفته 
گذشته هم تامین مالی ۵۰۰ میلیارد تومان از طریق بازار سرمایه داشته ایم. وی تاکید 
کرد: هر چند که بحث تامین مالی از طریق بورس بحث جدیدی نیست اما از یک سال 
گذشته به طور جدی این موضوع را دنبال کرده ایم و در مجموع در ۸ ماه گذشته ۸ هزار 
میلیارد تومان از طریق بازار سرمایه برای پروژه های نفتی تامین مالی کرده ایم. مدیرعامل 
شرکت ملی نفت با تاکید بر اینکه این ثروت خدادادی منابع پولی عظیمی را در اختیار 
کشور و مردم می گذارد، گفت: خوشبختانه امروز با توجه به توانمندی های داخلی و با 
تکیه به توان پیمانکاری کشور می توانیم با تامین مالی های داخلی پروژه های نفتی را به 
اجرا برسانیم و اجازه نمی دهیم در این شرایط چرخ تولید نفت متوقف بماند.     کرباسیان 
با اشاره به موضوع مشارکت های مردمی در پروژه های نفتی از طریق انتشار انواع اوراق 
ادامه داد: انواع اوراق هم وارد پروژه های نفتی می شود و توان ارائه تضامین لازم را برای 
انجام این اقدام داریم. کرباسیان با اشاره به جذب نقدینگی های موجود در جامعه و 
نقدینگی و سرمایه های خرد مردمی به پروژه های نفتی گفت: در این زمین بورس با 
امکان اوراق قابل مبادله به کمک ما آمده است و می توانیم انواع اوراق مشارکتی، صندوق 
پروژه، منفعت و سلف نسبت به تامین مالی های مورد نیاز اقدام کنیم و در این راستا در 

حال مذاکره با بانک ها برای انتشار این اوراق هستیم.
وی با اشاره به سرعت بخشیدن به پروژه های نفتی با انتشار انواع اوراق اظهار داشت: 
یکی از گزینه ها این است که متناسب با پیشرفت فیزیکی کار اوراق مورد نظر را منتشر 

کنیم که این خود باعث سرعت پیشرفت کار می شود. 

۵ اقتصادی

 معاون امور اقتصادی وزارت اقتصاد می گوید شرایط مهم ترین بخش اقتصاد یعنی تولید 
رو به بهبود است و شاخص پایش ملی کسب و کار این بهبود را به اثبات می رساند.

اقتصاد ایران هنوز از روزهای پرآشوب و ملتهب فاصله زیادی نگرفته و ترکش های 
تحولات اقتصادی یک سال گذشته هنوز در جان اقتصاد خانوار باقی مانده است و هنوز 

هم قدرت خرید فاصله بسیاری از قیمت های بازار دارد.
هیچ موسسه و نهاد اقتصادی و مسوولی نمی تواند مدعی این باشد که روزهای سخت 
بیکاری، کاهش رفاه و کیفیت زندگی، کسری بودجه، گرانی ها و کاهش توان خرید و ... 
تمام شده است اما وقتی به شاخص های اقتصادی برآمده از واقعیت بازار و فضای اقتصاد 
نگاهی می اندازیم می بینیم که شرایط رو به بهبود است و می توان به آینده اقتصاد امیدوار 

بود.
طبق آخرین گزارش های رسمی، نرخ تورم نقطه  به  نقطه در شهریور ماه امسال نسبت 
به ماه قبل ۶.۶ درصد کاهش داشته که این میزان کاهش در نرخ تورم نقطه  به  نقطه در 
یک ماه تاکنون بی  سابقه بوده است. از سوی دیگر بانک جهانی می گوید اقتصاد ایران در 
سال آینده خورشیدی ۰.۱ و در سال ۱۴۰۰ یک درصد رشد می  کند و نرخ تورم برای سال 

آینده به ۲9 و برای سال ۱۴۰۰ به ۲۲.۷ درصد کاهش خواهد یافت.
همچنین طبق گفته »عبدالناصر همتی« رییس کل بانک مرکزی، رشد اقتصادی سه 
 ماهه ابتدایی امسال مثبت بوده  و در بهار امسال، اقتصاد ایران، رشد ۴ دهم درصد بدون 
بدون نفت را پشت سر گذاشت. در همین مدت رشد بخش کشاورزی ۶.۵ درصد بود در 
حالی که در سه ماهه آخر سال گذشته بخش کشاورزی شاهد ثبت سه واحد منفی بود. 
در بخش صنعت و معدن هم از رشد منفی خارج شدیم هر چند در سه ماه اول امسال رشد 

این بخش صفر بود اما نکته مهم این است که بخش صنعت از حالت منفی خارج شده  و 
از منفی 9 درصد به صفر رسیده ایم.

در بخش اشتغال هم اخبار امیدوار کننده ای منتشر شده به طوری که براساس آخرین 
گزارش مرکز آمار،  نرخ بیکاری در تابستان امسال با کاهش ۱.۷ درصدی به نرخ ۱۰.۵ 
رسیده این در حالی است که جمعیت بیکار کشور در تابستان سال گذشته حدود ۳ 

میلیون و ۳۲۷ هزار نفر و نرخ بیکاری نیز ۱۲.۳ درصد بود.
مهم ترین دماسنج بازار یعنی نرخ دلار و ارز هم می گوید بیماری اقتصاد ایران رو به بهبود 
است و در طول نیمه اول امسال نرخ ارز در بازار به ویژه دلار نزولی بوده و در بازار ارز شاهد 
ثبات نسبی هستیم. در بخش مسکن هم که بیشترین نرخ تورم در یک سال گذشته را 

تجربه کرد شاهد کاهش سه درصدی قیمت ها و ادامه این روند هستیم.
همچنین بازار سرمایه که از آن به عنوان آیینه اقتصاد کشور یاد می شود، با رشد بی 
سابقه شاخص در حال جمع آوری نقدینگی های سرگردان در کشور است که می تواند 
جلوی افزایش نرخ تورم را بگیرد و روش جدیدی برای تامین مالی پروژه های عمرانی در 

شرایط بی پولی دولت باشد.     
مجموعه این اعداد و ارقام و شاخص ها نشان می دهد که اقتصاد ایران علی رغم تحریم 
ها و افزایش شدت آنها، در حال عبور از روزهای ناآرام و ملتهب است با ادامه این روند می 

توان انتظار روزهای روشن اقتصادی را داشت. 
سقوط اقتصاد در سال ۹7، امسال جبران می شود

»محمدعلی دهقان دهنوی« معاون امور اقتصادی وزارت اقتصادی در گفت وگویی 
درباره چشم انداز اقتصاد کشور با بهبود شاخص های اقتصادی گفت: به طور قطع 

شرایط اقتصادی ایران امسال نسبت به سال گذشته بهبود پیدا خواهد کرد و علایم و آثار 
آن در ۶ ماه اول سال هم پیدا شد. سال 9۷ اوج فشارها و قعر اقتصاد ایران بود و به قعر 

اقتصاد رسیدیم اما با عبور از آن دوران در حال حرکت به سمت بالا هستیم.
به گفته وی، تمام شواهد نشان می دهد که رشد اقتصادی نسبت به سال گذشته بالاتر 
خواهد رفت و نکته مهم این است که این شاخص های اقتصادی با شیب قابل قبولی، 

بهبود را نشان دهند تا عقب ماندگی های گذشته جبران شود.
معاون وزیر اقتصاد ادامه داد: بهبود شاخص ها و اعداد و ارقام اقتصادی را در بهبود 
زندگی مردم می توان مشاهده کرد و امیدواری برای ورود به دوره اقتصاد پایدار در جامعه 

وجود دارد و ملموس است.
دهقان دهنوی با اشاره به تاثیر ثبات نرخ دلار و ارز در ثبات فضای اقتصاد کشور، 
گفت: ثبات نرخ ارز تنها یک عامل ایجاد این شرایط پایدار است و ثبات مقررات، پالایش 
تصمیمات و اتخاذ تصمیمات اقتصادی کارآمد، اجماع دولت و نهادهای تصمیم ساز در 
اجرای سیاست های اقتصادی موثر، اجرای تدابیر اقتصادی در شرایط بحران، مبارزه با 
فساد، کمک به تولید و رفع موانع تولید، مدیریت بازارها و مهار واسطه گران و دلالان از 

سایر عوامل موثر در ایجاد ثبات اقتصادی در نیمه اول امسال محسوب می شوند.
وی تاکید کرد: باید بپذیریم جنگ اقتصادی علیه ایران به راه افتاده است و در سال 
گذشته این عوامل بیرونی به اقتصاد کشورمان فشار آوردند و تمام بخش های اقتصادی 
تحت تاثیر تحریم ها و اقدامات برخی از سودجویان در داخل کشور قرار گرفتند اما امروز 

شاهد برگشت ثبات و آرامش نسبی به اقتصاد هستیم .
معاون امور اقتصادی وزارت اقتصاد با تاکید بر اینکه بهبود فضای کار می تواند حداقل 
آینده کوتاه مدت اقتصاد کشور را تضمین کند، گفت: طبق گزارش ها شرایط مهم ترین 
بخش اقتصاد یعنی تولید رو به بهبود است به طوری که آخرین گزارش اتاق بازرگانی از 
شاخص پایش ملی کسب و کار که یک شاخص ۱۰ درجه ای است و هر چه رقم آن پایین 
تر باشد شرایط مطلوب را نشان می دهد،  می گوید که نرخ این شاخص از ۶.۴9 درصد 

پاییز سال گذشته به ۶.۰۷ تابستان امسال رسیده است.
دهقان دهنوی با اشاره به شرایط اقتصادی در ۶ ماه دوم امسال تصریح کرد: به طور 
قطع اقتصاد ایران در سال 9۸ از پایداری و ثبات بیشتر نسبت به سال گذشته برخورد 
خواهد بود که همین ثبات می تواند عاملی برای افزایش سرمایه گذاری در بخش های 

مولد باشد.  
بازسازی اعتماد سرمایه گذاران با ایجاد ثبات اقتصادی   

وقتی از بهبود شرایط و فضای اقتصادی حرف می زنیم به معنای برگشت به دوره قبل از 
بحران نیست و اساسا ایجاد توقع برگشت به آن دوران، فضای اقتصادی و اجتماعی کشور 
را مسموم می کند چرا که جامعه در حالت انتظار باقی می ماند و از هر گونه سرمایه گذاری 

دست می کشد و در نهایت رکود عمیق تر می شود.
در واقع منظور از بهبود شرایط کسب و کار و اقتصاد، ایجاد ثبات و حذف نوسانات 
قیمتی و از همه مهم تر پیش بینی پذیر شدن اقتصاد کشور حداقل برای بازه زمانی کوتاه 
مدت و میان مدت است. اساسی ترین خواسته سرمایه گذاران هم ایجاد ثبات اقتصادی 
است. در شرایطی که سطح اعتماد سرمایه گذاران داخلی و خارجی به اقتصاد ایران و 
فرصت های اقتصادی کشور کاهش یافته، موثرترین راهکار بازسازی این اعتماد، پیش 

بینی پذیر کردن آینده اقتصاد است .
اعتماد اولین حلقه زنجیره توسعه اقتصاد محسوب می شود چرا که اعتماد منجر به ورود 
سرمایه می شود و رشد سرمایه گذاری ها هم اشتغال، رونق تولید و افزایش عرضه ، خروج 

از رکود، افزایش نرخ رشد اقتصادی،  افزایش توان خرید و ... به دنبال خواهد داشت.

معاون امور اقتصادی وزارت اقتصاد :

از قعر اقتصاد در سال ۹7 رو به بالا حرکت کردیم

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: دلالی و واسطه گری به ویژه در بخش زمین و مستغلات و دسترسی برخی ها 
به تسهیلات مالی، بلای اصلی اقتصاد و تولید کشور است .

غلامحسین شافعی در صبحانه کاری اعضای هیئت رئیسه، روسای کمیسیون ها، روسای اتاق های بازرگانی سراسر کشور و تشکل های 
وابسته به آن با وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: با یک قرن تاخیر، پیوند مناسب میان دولت، نخبگان و فعالان اقتصادی، به امری اجتناب 
ناپذیر تبدیل شده است از این رو تصمیم گیران اگر خواهان بهبود وضع اشتغال و معیشت مردم هستند باید در پی اجرای برنامه کامل و 

اساسی با مشارکت نخبگان و فعالان اقتصادی کشور باشند.
وی اضافه کرد: اگر وضع فعلی تغییر نکند و اگر کشور هم چنان بهشت نامولدان باشد نمی توان امید واقعی به بهبود وضع اقتصاد کشور 
داشت. شافعی گفت: اگر درباره اصلاح نظام بانکی و مالیاتی و خصوصی سازی بحث می شود باید این اصلاحات در خدمت بخش های 

تولیدی واقعی کشور باشد.
وی ادامه داد: هم اکنون یکی از تنگنا های ساختاری صنعت کشور نبود تغذیه مناسب از سوی نظام مالی است و رشد نقدینگی کشور 
در سال های اخیر و واقعیت های اقتصادی نشان می دهد که نقدینگی در این سال ها کمتر در خدمت بخش تولید کشور بوده است به طور 
نمونه در سال های ۸۷ تا 9۷ رشد نقدینگی کشور سالانه ۲۶ درصد بود که اگر این رشد در خدمت بخش تولید کشور بود رشد اقتصادی 

کشور بدون احتساب نفت باید حتماً بیشتر از دو و دو دهم درصد می شد.
رئیس اتاق ایران گفت: از سال ۸۵ تا 9۵ برخلاف آنچه مسئولان از تولید و حمایت از آن صحبت کرده اند سهم بخش صنعت از مانده 
تسهیلات مناسب نبوده است یعنی سهم بخش صنعت از مانده تسهیلات در سال ۸۵، ۲۸ و ۶ دهم درصد بود که این میزان در سال 9۵ 
به ۱۸ و نیم درصد رسید همچنین سهم صادرات از مانده تسهیلات در سال ۱۳۸۵ حدود ۱۱ و نیم درصد بود که در سال 9۵ این میزان به 

چهار دهم درصد کاهش یافت.
شافعی افزود: این روند نشان می دهد تقاضا های مکرر بخش خصوصی و وزارت صنعت برای اصلاح ساختار تسهیلات دهی مورد توجه 

تصمیم گیران قرار نگرفته است.
وی افزود: درباره سهم بخش تجارت هم باید گفت که سیاست های تجاری با سیاست های ارزی هماهنگ نیست اگر در شرایط کنونی 

قرار باشد صادرات را به عنوان اولویت اول برای نجات اقتصاد کشور در نظر بگیریم باید سیاست های ارزی نیز در خدمت آن باشد.
رئیس اتاق ایران با بیان اینکه تصمیم گیری اگر با ۲ تا ۳ هفته تاخیر باشد مشکلی پیش نمی آید گفت: اگر تصمیم گیری ها درست نباشد 
دچار مشکل می شویم از این رو در تعامل با اوراسیا انتظار ما از وزارت صنعت، معدن و تجارت این است اگر قرار به تجدیدنظر در به تعرفه های 
ترجیحی تبادل کالا باشد حتماً بخش خصوصی در این تصمیم گیری حضور داشته باشد تا با مشکل تعرفه ترجیحی مانند آنچه که با ترکیه 

اتفاق افتاد مواجه نشویم.
وی با اشاره به اینکه با قوانین عادی نمی توان شرایط جنگ اقتصادی را اداره کرد، گفت: پیشنهاد ما این است که برخی قوانین و مقررات 
که با شرایط کنونی مطابقت ندارد برای یک تا دو سال فریز شود و بعد ها که شرایط اقتصادی کشور عادی شد آن را اجرا کنیم به عنوان مثال 
در برنامه چهارم توسعه سهم بخش های مختلف از تسهیلات بانکی برداشته شد و این برداشت موجب شد که بانک ها به دنبال کار ها و 

طرح های زود بازده باشند که این شرایط باید تغییر کند.

 وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به رد مصوبه تشکیل وزارت بازرگانی از سوی شورای نگهبان گفت: در انجام هرگونه 
اقدامی به منظور تغییر در ساختار وزارت صنعت، معدن و تجارت، تابع قانون هستیم.

رضا رحمانی دیروز در حاشیه صبحانه کاری فعالان اقتصادی در اتاق بازرگانی در جمع خبرنگاران اظهار داشت: دولت 
به منظور حمایت از کشاورزان و نیز ذخیره سازی میوه مورد نیاز در ایام پایانی سال و شب عید، اقدام به خرید سیب تولیدی 
کشور کرده است که بر این اساس، ستاد تنظیم بازار و معاونت های مرتبط با وزارت جهاد کشاورزی، اطلاع رسانی های لازم 

را در این زمینه به کشاورزان انجام خواهند داد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: این تصمیم به این دلیل اتخاذ شده که تولیدکنندگان سیب، آسیب ندیده و 
مصرف کنندگان نیز در ایام پایانی سال، با کمبود مواجه نشوند؛ به همین دلیل، سیب تولیدی خریداری شده، در ایام 

پایانی سال و شب عید توزیع خواهد شد.
وی تصریح کرد: سازمان تعاون روستایی مکلف شده تا ساز و کارهای خرید سیب مازاد نیاز مصرفی در شرایط کنونی را، 
خریداری و برای شب عید ذخیره سازی کند که در این راستا، ستاد تنظیم بازار نیز هماهنگی های لازم را انجام خواهد داد.
به گفته رحمانی، سیاست دولت آن است که هیچ گونه تصمیمی را بدون مشورت با بخش خصوصی اتخاذ نکند که در 
این راستا ما نیز به عنوان وزارت صنعت، معدن و تجارت هماهنگی های لازم را با فعالان اقتصادی در این راستا به عمل 

خواهیم آورد.
در تغییر ساختار وزارت صمت، تابع قانون هستیم

این عضو کابینه دوازدهم در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه با رد تشکیل وزارت بازرگانی از سوی شورای نگهبان، وزارت 
صنعت کار را چطور پیش خواهد برد؟ گفت: ما تابع قانون بوده و هر مسیری را که نهادهای قانونی مشخص کنند، پیگیری 

خواهیم کرد.
وی با بیان اینکه واردات خودرو همچنان ممنوع است، خاطرنشان کرد: بحث تولید مشترک با سایر شرکت های 

خودروساز دنیا در دستور کار قرار دارد؛ البته مکانیسم های جدیدی را در این رابطه اعمال خواهیم کرد.
رحمانی ادامه داد: ما از روند عملکرد شرکای قبلی صنعت خودروسازی ایران به هیچ عنوان رضایت نداشته و به 

خودروسازان نیز اعلام کرده ایم که شرکای جدیدی را برای خود برگزینند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: به هر حال واردات خودرو ممنوع است و اجازه ورود فعلًا داده نخواهد شد.

روند بازگشت ارز صادراتی مطلوب است
وی در بخش دیگری از سخنان خود به بازگشت ارز حاصل از صادرات اشاره کرد و گفت: در ۶ ماهه ابتدای سال جاری 
میزان بازگشت ارز حاصل از صادرات بسیار بهتر از ۶ ماهه سال 9۷ است به این معنا که صادرکنندگان تلاش بیشتری را در 

بازگرداندن ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی کشور داشته اند.
رحمانی خاطرنشان کرد: کاهش در آمارهای صادراتی به لحاظ ارزشی، ناشی از اصلاح قیمت پایه های گمرکی بوده و 

در این میان صادرکنندگان تلاش خود را در صادرات و بازگرداندن ارز به کار گرفته اند.

رئیس اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد

دلالی و واسطه گری مالی، مشکل اصلی اقتصاد
وزیر صنعت، معدن و تجارت:

واردات خودرو آزاد نخواهد شد

گفت وگو از مریم السادات علم الهدی

کفاف  ملی،  توسعه  صندوق  منابع  می گوید  نفت  وزیر 
سرمایه گذاری در صنعت نفت را نمی دهند و بخش خصوصی 
هم توان تأمین سرمایه در مقیاس بزرگ را ندارد. اما کارشناسان 
برای  نفتی  قراردادهای  نبودن  جذاب  را  اصلی  مسئله 
سرمایه گذاران می دانند و راه حل هایی هم برای حضور بخش 

خصوصی در این صنعت ارائه می دهند.
هفته گذشته بود که بیژن زنگنه، وزیر نفت در پنجمین کنگره 
نفت و نیرو از چالش های سرمایه گذاری در صنعت نفت صحبت 
کرد و در سخنانش، یکی از مشکلات حضور بخش خصوصی 
در نفت و بازرگانی نفت را تأمین سرمایه در مقیاس های بزرگ 
دانست. او در عین حال، به محدودیت های صندوق توسعه ملی 

در تأمین سرمایه صنعت نفت نیز اشاره کرد.
میثم بیات، کارشناس مسائل انرژی در گفت وگو با ایرناپلاس 
از راهکارهای جذب سرمایه بخش خصوصی در صنعت نفت 

می گوید.
وی تأمین مالی مورد نیاز برای حوزه نفت و گاز را حدود ۲۰۰ 
میلیارد دلار عنوان کرد و توضیح داد: حداقل نیمی از این مبلغ 
را برای حوزه بالادستی نفت نیاز داریم. بحث سرمایه گذاری 
به خصوص بعد از اینکه بانک های خارجی دیگر صنعت نفت و 
گاز را تأمین مالی نمی کنند، بیشتر از قبل مورد توجه قرار گرفته 
است. منابع صندوق توسعه ملی هم که یکی از کارکردهایش 
سرمایه گذاری درآمدهای نفتی در خود پروژه های نفتی است، 
دیگر کفاف این نیاز را نمی دهد و رقمی که ما نیاز داریم، خیلی 

بیشتر از این مبالغ است.
سهم پایین سرمایه گذار در قراردادهای نفتی

را  گاز  و  نفت  صنعت  سرمایه گذاری  مسائل  راه حل  بیات، 
برای  نفتی،  قراردادهای  در  که  بازدهی  به  بیشتر  توجه  در 
سرمایه گذار در نظر گرفته می شود، دانست و گفت: اگر اجازه 
دهیم سرمایه گذاران، سود بالاتری دریافت کنند، این مسائل 
حل می شود. برای قراردادهای نفتی یک سقف در نظر گرفته 
درآمد  از  می تواند  مشخصی  درصد  تا  سرمایه گذار  و  شده 
به دست آمده، سهم داشته باشد. به عنوان مثال، حداکثر ۴۰ یا 
۵۰ درصد از درآمد به دست آمده به سرمایه گذار داده می شود و 

نمی تواند سهمی بالاتر از آن داشته باشد.
عایدی سرمایه گذار با اولین استخراج

 از میدان، داده شود
وی با اشاره به قراردادهای IPC گفت: مسئله دیگر، مربوط به 

عواملی است که در قراردادهای IPC در نظر گرفته شده اند. در 
این قراردادها، بازدهی سرمایه گذار از روزی است که به مقدار 
نفت مورد نظر در میدان نفتی رسیده باشیم. مثلًا پیش بینی از 
یک میدان نفتی، ۱۰۰ هزار بشکه در روز بوده و تا قبل از اینکه 
به  ۱۰۰ هزار بشکه نفت در روز برسد، بازدهی به سرمایه گذار 
تعلق نمی گیرد. البته، برخی شرکت ها در حال چانه زنی هستند 
تا با اولین نفتی که از میدان استخراج می شود، بتوانند عایدی 

سرمایه گذار را بازگرداند.
نرخ بازدهی سرمایه گذاری در عراق

 جذاب تر از ایران است
نرخ های  در  را  دیگر  بحث  انرژی،  مسائل  کارشناس  این 
پایین بازدهی سرمایه گذاری عنوان کرد و افزود: این نرخ ها 
به صورت دستوری تعیین می شوند. مثلًا گفته می شود که 
بازده در نظر گرفته شده برای سرمایه گذاری، ۱۳ تا ۱۶ درصد 

است و مدل قرارداد را بر این اساس طراحی کردند. این مدل، 
معنای خاصی ندارد و پیشنهاد این است که به نحوی، تأثیر 
قیمت نفت روی بازدهی قرارداد نفتی، بالاتر برود. کارمزد 
از  نفتی عراق  قراردادهای  به ازای هر بشکه نفت، حتی در 
برای  و  است  بالاتر  می شود،  گرفته  نظر  در  ایران  در  آنچه 
بزرگ  شرکت های  و  دارد  بیشتری  جذابیت  سرمایه گذار، 

حاضرند وارد سرمایه گذاری شوند.
اصلاح قراردادها متناسب با شرایط

 سرمایه گذار داخلی
بیات با اشاره به نیاز برای اصلاح مدل قراردادهای فعلی 
گفت: بهتر است طراحی قراردادهای IPC انعطاف پذیر شوند 
تا نسبت به سایر فرصت های سرمایه گذاری، رقابت پذیر شوند 
و سرمایه گذار را به این صنعت، جذب کنند. این نوع قراردادها 
زمانی طراحی شده  بودند که قرار بود سرمایه گذاران خارجی 

اما در  پروژه های ما شوند،  وارد  ارزان قیمت،  با منبع مالی 
حال حاضر، سرمایه گذاران خارجی حضور ندارند. برای ورود 
سرمایه گذار خارجی به این عرصه، باید نرخی رقابت پذیر و 
جذاب را برای آنها در نظر گرفت و اجازه داد شرایط متناسب با 

نظر سرمایه گذاران داخلی تغییر کند.
راهکار شرکت های تأمین سرمایه در صنعت نفت

به نقش شرکت های  با اشاره  انرژی  این کارشناس مسائل 
تأمین سرمایه در حوزه نفت و گاز گفت: اگر این اصلاحات 
انجام شود، شرکت های تأمین سرمایه می توانند با صنعت نفت 
همراهی کنند، ابزارهایی بر مبنای قراردادهای نفتی طراحی 
و سرمایه گذاران خصوصی را جذب کنند و حتی بر اساس آن 
در بازار سرمایه، اوراق منتشر کنند. در حال حاضر و  بر اساس 
قراردادهای نفتی فعلی، هیچ اوراقی را نمی توان در بازار سرمایه 
منتشر کرد تا با فروش آن بتوان پروژه های نفتی را تأمین مالی 

کرد.
تأمین مالی پروژه های نفتی

 با قراردادهای سلف و آتی
تأمین  در  آتی  و  سلف  قراردادهای  نقش  به  اشاره  با  بیات 
موجود،  موانع  از  یکی  داد:  ادامه  نفتی  پروژه های  مالی 
موضوع مالکیت است. نفتی که در مخزن و زیرزمین است 
انفال است، ولی نفتی که استخراج می شود و از زمین بیرون 
می آید، دیگر جزو انفال نیست و قابلیت فروش دارد. می توانیم 
در تهیه قراردادها، توجه بیشتری به موضوع مالکیت واگذاری 
محصولات نفتی داشته باشیم تا بتوانیم روی نفتی که در آینده 
استخراج می شود، قراردادهای سلف ببندیم یا قراردادهای آتی 
را در بازار داشته باشیم و با استفاده از معاملات نفتی که بعداً در 

آینده استخراج می شود، پروژه ها را تأمین مالی کنیم.
همه بازیگران عرصه نفت، منتفع شوند

تأمین  بزرگ ترین مسئله شرکت های  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
داد:  توضیح  قراردادهاست،  در  بازدهی  پایین  نرخ  سرمایه، 
این موارد مشروط به این است که دامنه قیمت نفت را باز در 
می تواند  که  باشد  داشته  امید  سرمایه گذار  تا  بگیریم  نظر 
بازدهی های بالاتری کسب کنند. اینها روش هایی است که 
می تواند مد نظر باشد. باید به سرمایه گذار آن گونه بها داد که 
همه بازیگران این عرصه، یعنی پیمانکار، شرکت ملی نفت 
به عنوان دولت و سرمایه گذار، هر سه منتفع شوند، نه اینکه 
اکثر بازدهی آن به سمت یکی از این طرف ها برود. در چنین 
شرایطی، شرکت های تأمین سرمایه هم می توانند ابزارهایی 

برای جذب سرمایه گذار طراحی کنند.

یک کارشناس مسائل انرژی از راه های تأمین مالی صنعت نفت در روزگار تحریم می گوید:

قراردادهای IPC انعطاف پذیر شوند
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نائب رئیس هیات کشتی استان قم:

قول مسئولان قم برای حمایت از کشتی
 محقق نشد

نائب رئیس هیات کشتی قم با انتقاد از محقق نشدن وعده های مسئولان استان برای 
حمایت از تیم شهدای مدافع حرم قم برای حضور قدرتمند در لیگ برتر کشتی گفت: 
متاسفانه هیچ یک از قول های مسئولان استان برای حمایت از این تیم کشتی محقق نشد.
محسن حلوایی افزود: با وجود پیگیری ها و برگزاری جلسات مشترک با مسئولان استان 
تاکنون هیچ کمکی توسط این نهادها به کشتی قم برای اعزام تیم به لیگ برتر انجام 

نشده است.
وی با اشاره به آغاز لیگ برتر کشتی افزود: با محقق نشدن وعده مسئولان، هم اکنون این 

تیم با هزینه شخصی به هفته نخست این رقابت ها اعزام شده است.
نائب رئیس هیات کشتی قم با بیان اینکه دوشنبه هفته جاری وزن کشی این مسابقات 
انجام و مسابقات هفته نخست لیگ برتر کشتی امروز روز سه شنبه در بیرجند  آغاز شد،  
ادامه داد: به دلیل مشکلات اقتصادی و ناتوانی در جذب حامی مالی، در فصل جدید 
لیگ برتر، تیم شهدای مدافع  حرم با ترکیب  کشتی گیران نوجوانان و جوان استان در این 

رقابت ها حضور دارد.
حلوایی افزود: نه تنها موفق به جذب هیچ کشتی گیری جدید برای حضور در فصل 
جدید لیگ برتر به این تیم نشدیم بلکه ۶ بازیکن شاخص این تیم نیز به دلیل ناتوانی در 

تمدید قرارداد آنها از دست داده و با تیمهای دیگر قرارداد امضا کردند.
نائب رئیس هیات کشتی قم ادامه داد: در چند سال اخیر تیم شهدای مدافع حرم قم 
همواره جزو سه تیم برتر کشور بود ولی امسال با توجه به ظرایط این تیم ادامه این روند در 

فصل جدید کشتی دور از انتظار است.
وی با بیان اینکه وضعیت اقتصادی تیم به حدی نامساعد است که برای اعزام این تیم 
به استان های مختلف برای برگزاری مسابقات با مشکل مواجه هستیم،  افزود: در صورتی 
که وعده مسئولان در روزهای آتی محقق شود، به طور قطع همچنان می تواند این کمکها 

گره گشا باشد.
هفته اول و دوم لیگ برتر کشتی فرنگی و هفته اول لیگ برتر کشتی آزاد باشگاه های 
کشور روزهای سه شنبه و چهارشنبه هفته جاری در شهرهای بیرجند، اهواز، تهران و ساری 

برگزار می شود.

برای حضور در نیم فصل دوم لیگ برتر فوتسال؛

تمرینات تیم سوهان محمد سیمای قم
 از سر گرفته می شود

 تمرینات تیم سوهان محمد سیمای قم برای حضور در نیم فصل دوم لیگ برتر فوتسال 
از امروز از سر گرفته می شود.

تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم از امروز تمرینات خود را برای حضور در دور برگشت 
رقابت های لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور آغاز می کند تا برای ادامه مسیر صعودی 

خود آماده شود.
شاگردان محسن حسن زاده که در نیم فصل نخست لیگ برتر فوتسال عملکرد قابل 
قبولی داشتند اکنون باید برای دومین نیم فصل از لیگ آماده شوند و برای این منظور از 

امشب در سالن شهید حیدریان قم تمرینات خود را به طور رسمی از سر می گیرند.
این در حالی است که رسول قلی زاده مدیر عامل باشگاه سوهان محمد سیما در تلاش 
برای رفع مشکلات مالی این باشگاه و پرداخت بخشی دیگر از مبالغ قرارداد اعضای کادر 
فنی و بازیکنان است و فشارهای مالی، چالش اصلی بر سر راه نماینده قم در لیگ برتر 

است.
نماینده قم در لیگ فوتسال هنوز برای حضور در نیم فصل دوم بازیکن جدیدی به خدمت 
نگرفته است و گفته می شود محمد بیضایی نژاد بازیکن شیرازی این تیم، سوهان محمد 

سیما را ترک کرده اما باشگاه قمی هنوز به طور رسمی این موضوع را تأیید نکرده است.
مدیر عامل باشگاه سوهان محمد سیما پیش از این از لزوم تقویت نماینده قم در نیم فصل 
دوم سخن گفته اما آن را منوط به تأمین بخشی از هزینه ها دانسته بود. باشگاه های قمی در 
لیگ های فوتسال ایران در سال های گذشته همواره با مشکل تکراری محقق نشدن بودجه 

پیش بینی شده در ابتدای فصل مواجه بوده اند.

 حضور قم در لیگ برتر بسکتبال؛

امتیاز تیم بسکتبال شیمیدر به قم منتقل شد
 امتیاز تیم بسکتبال شیمیدر به قم منتقل شد تا قم در فصل پیش روی لیگ برتر بسکتبال 

ایران حضور داشته باشد.
شیمیدر  باشگاه  قم،  استان  بسکتبال  هیئت  میان  جانبه  سه  رایزنی های  اساس  بر 
و فدراسیون بسکتبال، امتیاز تیم بسکتبال شیمیدر به قم منتقل شد تا قم در لیگ برتر 

بسکتبال مردان ایران صاحب تیم شود.
این رخداد می تواند مهم ترین رویداد سال ورزش استان قم باشد زیرا شیمیدر یکی از 
باشگاه های بزرگ بسکتبال ایران و مدعی قهرمانی در لیگ برتر است و ستارگان پرشماری 
دارد و حضور این تیم از قم در لیگ برتر گامی بلند برای توسعه بسکتبال استان قم به 

حساب می آید.
محسن عباسی مدیر روابط عمومی هیئت بسکتبال استان قم در گفتگو با مهر با تأیید 
انتقال امتیاز تیم شیمیدر تهران به قم تاکید کرد شیمیدر با ساختار قبلی به قم منتقل 
می شود و انتقال این تیم به معنای تغییرات بنیادین در ساختار، کادر و بازیکنان آن نیست.

عباسی همچنین از برگزاری قریب الوقوع تمرینات این تیم در قم خبر داد و اعلام کرد 
بازی های شیمیدر در لیگ برتر بسکتبال در سالن شهید حیدریان قم برگزار می شود و 
انتقال امتیاز تیم شیمیدر به قم در ماه های گذشته از سوی هیئت بسکتبال استان قم در 

حال پیگیری بوده است.
حضور شیمیدر در قم، سال ها پس از تیم راه و ترابری، قم را بار دیگر در سطح اول 
بسکتبال مردان ایران صاحب تیم می کند و باید دید آیا ستارگان فصل گذشته شیمیدر 

امسال نیز در این تیم حضور خواهند داشت یا خیر.
 

 رئیس هیئت کاراته استان قم:

کاراته قم امسال در سوپر لیگ کاراته بانوان 
شرکت نمی کند

 رئیس هیئت کاراته استان قم اعلام کرد کاراته قم امسال در سوپر لیگ کاراته بانوان 
شرکت نمی کند.

علیرضا برخورداری اظهار داشت: تیم کاراته مرداس قم سال گذشته در رقابت های سوپر 
لیگ کاراته بانوان کشور صاحب عنوان قهرمانی شد و افتخار بزرگ و ارزشمندی به دست 

آورد اما امسال شرایط حضور تیمی از قم در سوپر لیگ بانوان مهیا نشد.
وی افزود: مشکل اصلی بر سر راه حضور تیمی از قم در سوپر لیگ بانوان، وضعیت 
مدیریتی هیئت کاراته استان قم بود. دوران ۴ ساله ریاست هیئت کاراته به پایان رسیده و در 

حال حاضر کاراته قم در مدیریت هیئت، شرایط باثبات و مشخصی ندارد.
رئیس هیئت کاراته استان قم گفت: با پایان حضور من در بازه ۴ ساله در این موقعیت، 
ثبت نام از نامزدهای ریاست هیئت کاراته در دوره جدید در حال انجام است و من هم قصد 
نداشتم برای دوره جدید ثبت نام کنم اما اصرار مربیان و جمعی از پیشکسوتان کاراته سبب 
شد به ثبت نام برای دوره جدید اقدام کنم. برخورداری بیان داشت: به دلیل همین شرایط 
و این که ممکن است شخص دیگری در آینده ریاست هیئت کاراته را در دست گیرد امکان 
پشتیبانی از تیم سوپر لیگی کاراته بانوان وجود نداشت و ممکن است در آینده شخص 
دیگری به هیئت کاراته بیاید که افکار متفاوتی داشته باشد و در این صورت از تیم حمایت 
نشود و تیم با مشکل مواجه شود. وی عنوان کرد: فکر می کنم از نظر قانونی هم ورود ما 
به پشتیبانی از تیم سوپر لیگی کاراته با توجه به هزینه ها و حمایتی که این تیم نیاز داشت 
معقول نبود. مربی این تیم با من صحبت کرد و من او را مجاب کردم که این شرایط به ما 

اجازه نمی دهد که از تیم حمایت کنیم و باید منتظر تعیین تکلیف هیئت کاراته بمانیم.

تیم ملی والیبال ایران در آخرین بازی خود در جام جهانی مقابل لهستان قرار گرفت و 
درحالی که بازیکنانش توان لازم برای ارائه یک بازی بانشاط را نداشتند، شکست دیگری 

را پذیرفتند.
تیم ملی والیبال ایران در آخرین بازی خود در جام جهانی از ساعت ۷:۰۰ صبح 
دیروز مقابل لهستان صف آرایی کرد و در پایان ۳ بر صفر بازنده شد تا پرونده اش در این 

مسابقات با شکست بسته شود.
امیر حسین  یلی،  پوریا  پور،  با ترکیب میلاد عبادی  را  تیم ملی  ایگور کولاکوویچ 

اسفندیار، علی شفیعی، مسعود غلامی و محمدرضا حضرت پور روانه زمین کرد.
* ست نخست؛ 25 بر ۱8 به سود لهستان

لهستان شروع خوبی در ابتدای بازی داشت و نخستین تایم استراحت فنی را با نتیجه 
۸ بر ۴ پیروز پشت سر گذاشتند. شاگردان هینن در حمله و دریافت عملکرد بهتری 
نسبت به ایران داشتند و هرچند ایران در دفاع خوب عمل کرد اما لهستان دومین تایم 
استراحت فنی را نیز با برتری ۱۶ بر ۱۳ پیروز پشت سر گذاشت. در ادامه سرویس 
های خوب لهستان نیز باعث افزایش اختلاف امتیاز و برتری ۱۸ بر ۱۳ این تیم شد تا 
کولاکوویچ تقاضای تایم استراحت دهد. وقفه ایجاد شده تاثیری در روند امتیاز گیری 
لهستان نداشت و شاگردان هینن اختلاف امتیاز را به عدد ۷ رساندند. در نهایت لهستان 

با نتیجه ۲۵ بر ۱۸ ست اول را به سود خود خاتمه داد.
* ست نخست؛ 25 بر ۱8 به سود لهستان

دو تیم شروع برابری تا امتیاز ۲ داشتند تا اینکه درخشش لئون باعث برتری ۶ بر ۲ 
لهستان شد. ۴ اختلاف برتری لهستان کولاکوویچ را مجبور به گرفتن تایم استراحت 
کرد که تاثیری نداشت و نخستین تایم استراحت فنی با نتیجه ۸ بر ۵ به سود لهستان 
همراه شد. با شروع بازی دفاع خوب یلی و آبشارهای شفیعی بازی را در امتیاز ۸ برابر 
کرد. بازی تا امتیاز 9 برابر پیش رفت و در ادامه ایران ۱۰ بر 9 پیش افتاد تا هینن 

تقاضای تایم استراحت دهد. 
تایم  دومین  نهایت  در  و  شد  لهستان  برتری  باعث  دیگر  بار  یک  وقفه  همین 
استراحت فنی با نتیجه ۱۶ بر ۱۳ به سود حریف همراه شد. آبشارهای لهستان 
کولاکوویچ  تا  شد  لهستان  سود  به   ۱۶ بر   ۲۱ کار  حساب  و  افزایش  را  اختلاف 
تقاضای تایم استراحت دهد. در نهایت این ست ۲۵ بر ۱۸ به سود لهستان به پایان 

رسید.
* ست سوم؛ 25 بر ۱6 به سود لهستان

نمایش خوب شاگردان هینن ادامه داشت و ست سوم را با ۴ اختلاف امتیاز و نتیجه ۴ 
بر صفر آغاز کردند. نخستین تایم استراحت فنی با نتیجه ۸ بر  ۴ به سود لهستان  همراه 
شد. دومین تایم استراحت فنی هم با برتری لهستان همراه شد. لهستان با برتری در 
حمله، دفاع، دریافت و استفاده از اشتباهات ایران اختلاف امتیاز را افزایش داد و ۱9 
بر ۱۱ به پیشتازی در زمین ادامه داد. در نهایت ست سوم با نتیجه ۲۵ بر ۱۶ به سود 

لهستان به پایان رسید.

کولاکوویچ: تحت تاثیرلهستان بودیم
سرمربی تیم ملی والیبال ایران پس از شکست مقابل لهستان گفت: برخی بازیکنان 

جوان خسته بودند، در بخش هایی از بازی تحت تاثیر لهستان بودیم.
ایگور کولاکوویچ در نشست خبری بعد از بازی مقابل لهستان گفت: ابتدا به تیم 
لهستان برای این پیروزی و مدال نقره تبریک می گویم.  می توانستیم چیزهای زیادی در 
این بازی بیاموزیم چون بازیکنان ما مقابل یکی از بهترین تیم های دنیا قرار گرفتند، شاید 
در این زمان لهستان بهترین تیم باشد هرچند که مدال نقره را کسب کردند.در بخش 
هایی از بازی خیلی تحت تاثیر لهستان قرار گرفتیم یا شاید ممکن است پس از این 
تورنمنت طولانی خسته شده باشیم. وی ادامه داد: اغلب بازیکنان جوان خسته هستند 
و همین باعث شد اتفاقات خاصی در بازی رخ دهد. امروز آنها فرصت این را داشتند تا 
مقابل بهترین تیم جهان بازی کنند و نمی توانند انرژی خود تا بازی آخر به دست آورند. 
ولی در پایان درک می کنم این را چون برخی از بازیکنان آسیب داشتند  برخی بدون 
تجربه و برخی آماده سازی خوبی برای این تورنمنت نداشتند. فکر کنم این بازی مهم 

بود چون لهستان مدال نقره را جشن گرفت.

سعید معروف : باید این تورنمنت را فراموش و برای آینده تمرکز کنیم 
کاپیتان تیم ملی والیبال ایران پس از شکست مقابل تیم لهستان گفت: باید این 

تورنمنت را فراموش و برای آینده تمرکز کنیم.
سعید معروف پس از شکست تیم ملی  مقابل لهستان در نشست خبری گفت: فکر 
می کنم در این تورنمنت بهترین عملکرد خود را نشان ندادیم. تابستان طولانی برای ما 
بود و پایان خوبی در این راه نداشتیم. پس از سه ماه مجبور یم برای انتخابی المپیک 

آماده شویم و  این تورنمنت را فراموش و برای آینده تمرکز کنیم.
یلی امتیازآورترین بازیکن شد

ایگور  از دیگر شاگردان  بیشتر  لهستان  با  بازی  در  ایران  والیبال  ملی  تیم  پاسور   
کولاکوویچ امتیاز گرفت.

در این بازی، پوریا یلی ۱۲ امتیاز با اسپک، ۱ امتیاز با دفاع روی تور، ۱ امتیاز با سرویس 
و در مجموع ۱۴ امتیاز کسب کرد.

در سوی دیگر میدان، ویلفردو لئون دریافت کننده لهستان که اصالت کوبایی دارد، با 
۱۷ امتیاز، امتیازآورترین بازیکن مسابقه شد.

 ایران سه بر صفر مقابل لهستان شکست خورد

پایان تلخ جام جهانی برای والیبال ایران

با  روزها  این  که  پرسپولیس  فوتبال  تیم  آرژانتینی  سرمربی 
انتقادات زیادی مواجه شده، شروعی به مراتب بهتر از برانکو 
ایوانکوویچ داشته است؛ سرمربی کروات سابق سرخ پوشان که 

این تیم را سه بار پیاپی قهرمان لیگ برتر کرد.
مانند  نتوانسته  فوتبال،  برتر  لیگ  قهرمانی  عنوان  مدافع 
سال های گذشته که از همان ابتدا در قامت یک قهرمان ظاهر 
می شد، خود را به عنوان مدعی جدی قهرمانی معرفی کند 
و ناکامی این تیم در ۲ بازی اخیر در لیگ برتر موجب شده تا 

انتقادات از سرخپوشان به حداکثر برسد.
این در حالی است که تیم تحت هدایت گابریل کالدرون از نظر 
آماری نسبت به تیم تحت هدایت برانکو در فصل اول حضور این 
مربی موفق کروات در پرسپولیس، چه از لحاظ تعداد گل خورده 

و چه از حیث نتیجه گیری عملکرد بهتری داشته است.
بد نیست به عملکرد پرسپولیس در ۶ هفته ابتدایی لیگ های 
برانکو  هدایت  تحت  هجدهم  و  هفدهم  شانزدهم،  پانزدهم، 

ایوانکوویچ نگاهی بیاندازیم.
لیگ پانزدهم

پرسپولیس در حال حاضر در شرایطی با 9 امتیاز به دنبال 
حضور در جمع بالانشینان جدول رده بندی لیگ برتر است که  
تیم تحت هدایت برانکو تا پایان هفته ششم لیگ پانزدهم تنها 

۴ امتیاز داشت.
سرخپوشان روزهای خوبی را در اوایل فصل اول حضور برانکو 
تجربه نکردند چرا که آنها تا پایان هفته ششم با چهار شکست، 

یک تساوی و تنها یک برد ۴ امتیازی بودند.
شاگردان برانکو کار را با تساوی ۲ بر ۲ برابر پدیده آغاز کردند 
و سپس مقابل استقلال خوزستان با نتیجه دو بر یک تن به 
شکست دادند. ۲ شکست متوالی ۴ بر ۲ و ۲ بر یک مقابل 
سپاهان و ذوب آهن هم نتایجی بود که برای تیم برانکو در هفته 
سوم و چهارم رقم خورد. البته پرسپولیس موفق شد برابر فولاد به 
برتری برسد تا اولین سه امتیاز فصل را کسب کند اما در هفته بعد 
پرسپولیس باز هم بازی خود را به سایپا واگذار کرد تا تیم برانکو با 

چالش مواجه شود.
پرسپولیس در ۶ هفته ابتدایی لیگ پانزدهم با سوشا مکانی 
و ایمان صادقی دروازه بان های آن مقطع خود ۱۲ گل دریافت 
کرد. البته نکته امیدوار کننده آن تیم این بود که آنان در همه 
مسابقات خود در ۶ هفته ابتدایی موفق به گلزنی شدند و در 

مجموع موفق به ثمر رساندن 9 گل شده بودند.
تیم برانکو که به نظر می رسید در آن فصل نیازمند یک شوک 
بود، با درگذشت کاپیتان فقید خود، انگیزه مضاعفی پیدا کرد. 
پرسپولیس در آن فصل با تفاضل گل کمتر نسبت به استقلال 
خوزستان نایب قهرمان شد اما آن نایب قهرمانی شروعی بود 
برانکو  هدایت  تحت  پرسپولیس  شمار  پر  موفقیت های  برای 

ایوانکوویچ.
دروازه  وارد  گل   ۵۰ شدند  موفق  فصل  آن  در  سرخپوشان 
حریفان خود کنند تا بهترین آمار گلزنی در پنج سال اخیر فوتبال 
ایران در یک فصل را به ثبت برسانند. البته آنها ۳۴ گل نیز دریافت 

کرد.
لیگ شانزدهم

پرسپولیس نباختن را در اولویت خود قرار داد و از همان ابتدا 
چهره یک تیم مدعی را به خود گرفته بود اما سه پیروزی ناپلئونی 
یک بر صفر برابر تیم های سایپا، گسترش فولاد و صبای قم، 

تساوی یک بر یک برابر فولاد و ۲ تساوی بدون گل برابر تراکتور و 
استقلال آغازی برای راه قهرمانی های پرسپولیس بود.

چهار گل زده و تنها یک گل خورده برای پرسپولیس در ۶ هفته 
نخست به ثبت رسیده بود.

سرخپوشان در مجموع آن فصل ۴۶ گل به ثمر رساندند و از 
طرفی هم ۱۴ گل دریافت کردند تا شروع خوب در بازی های 

نخست با قهرمانی توام باشد.
لیگ هفدهم

لیگ  مسابقات  به  پای  قهرمانی  تکرار  برای  که  پرسپولیس 
برتر گذاشته بود، از همان ابتدا کارش را با سه پیروزی متوالی 
برابر تیم های فولاد، تراکتور و نفت آغاز کرد اما در هفته چهارم 
سیاه جامگان توانست پرسپولیس را با تساوی یک بر یک متوقف 
کند. پرسپولیس در هفته پنجم هم گسترش فولاد را شکست 
داد اما در هفته ششم به پیکان باخت تا اولین شکست آنها رقم 

بخورد.

تیم تحت هدایت برانکو در آن فصل در ۶ بازی ابتدایی ۱۰ گل 
به ثمر رساند و از طرفی هم تنها سه گل دریافت کرد تا از حیث 

عملکرد دفاعی نیز آمار خوبی را به جای بگذارد.
پرسپولیس در تمام طول فصل ۴۸ گل زده و ۱۵ گل خورده را 

در کارنامه خود به ثبت رساند.
لیگ هجدهم

با وجود محرومیت از فعالیت در پنجره نقل و انتقالاتی ابتدای 
لیگ و همچنین جدایی چند مهره اصلی از جمع سرخ پوشان، 
شاگردان برانکو انگیزه زیادی برای هت تریک قهرمانی در لیگ 

برتر داشتند.
سرخ های پایتخت در ۶ هفته ابتدایی سه پیروزی و سه تساوی 

بدست آوردند.
پرسپولیس در این ۶ دیدار ۷ گل زده را به نام خود ثبت کرد و در 
سوی مقابل تنها ۲ گل از حریفان دریافت کرد؛ البته آنها در طول 
فصل هم تنها ۱۴ گل خوردند و در مقابل ۴۶ گل به ثمر رساندند 

تا عملکرد خوبی را داشته باشند.
از نکات ویژه تیم تحت هدایت برانکو   این بود که این تیم به غیر 
از دیدار مقابل فولاد و پیکان در هیچکدام از بازی ها بیش از ۲ 

گل دریافت نکرد.
 لیگ نوزدهم

گابریل کالدرون آرژانتینی تیم قهرمان را از برانکو ایوانکوویچ 
تحویل گرفت و این طبیعی بود که فشارهایی روی این مربی 
کهنه کار وارد شود. انتظارات از کالدرون زیاد بود و همه در انتظار 

ادامه روند درخشان پرسپولیس با او بودند.
سرخپوشان کار را با پیروزی برابر پارس جنوبی آغاز کردند اما 
برابر تراکتور در هفته دوم شکست خوردند. پیروزی برابر صنعت 
نفت و استقلال در هفته های سوم و چهارم باعث شد تا هواداران 
به تیم کالدرون امیدوارم باشند اما ۲  شکست برابر سپاهان و شهر 

خودرو موجب شد تا انتقادات از تیم کالدرون به اوج برسد.
پرسپولیس در این فصل تا هفته ششم لیگ برتر تنها سه گل 
به ثمر رسانده و در مقابل چهار گل هم از حریفان دریافت کرده 
است. اما مقایسه آمار عملکرد تیم تحت هدایت برانکو با کالدرون 
در ۶ هفته ابتدایی لیگ نشان می دهد که این مدت هنوز فرصت 
خوبی برای مشخص شدن عیار تیم ها نیست چرا که شرایط تیم 
تحت هدایت برانکو در ۶ هفته نخست در فصل ابتدایی حضور 

وی روی نیمکت پرسپولیس، به مراتب بدتر از تیم برانکو بود

مقاسه آماری؛

شروع گابریل بهتر از برانکو؛ ناامید نباشید

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان گفت: کناره گیری من فقط گمانه زنی 
رسانه ها بود و با عشق و قدرت تمام به کارم ادامه می دهم.

 محمد بنا سرمربی تیم کشتی فرنگی اظهار داشت: شایعاتی در مورد کناره گیری یا 
استعفای من مطرح شد که این موضوع  فقط گمانه زنی رسانه ها بود و من هیچگونه 

استعفایی نداده ام.
وی ادامه داد: با عشق و قدرت تمام در کشتی فرنگی به کار خود ادامه می دهم و 
نهایت سعی خود را می کنیم که با ماهیت موجود، بهترین نتیجه را در المپیک 2٠2٠ 

کسب کنیم.
بنا تصریح کرد: تمام تلاش خود را می کنیم که به امید خدا در اولین رقابت کسب 
سهمیه المپیک که فروردین ماه سال آینده در کشور چین برگزار می شود، سه سهمیه 
باقی مانده را کسب کنیم و خیال خود را تا المپیک 2٠2٠ راحت و  بتوانیم اردوهای 

تیم ملی کشتی فرنگی را برگزار کنیم.
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در مورد دلایل برگزار نشدن اردوی این تیم اظهار 
داشت: با توجه به اینکه مسابقات قهرمانی کشور هفته گذشته در استان خوزستان 
برگزار شد و رقابت های لیگ برتر نیز از امروز شروع می شود، ما تا پایان لیگ هیچ 
اردویی برگزار نمی کنیم تا کشتی گیرانمان به راحتی بتوانند در این مسابقات کشتی 
های خود را بگیرند. بعد از رقابت های لیگ نیز با توجه به برگزاری مسابقات جام 
جهانی و  جام باشگاه های جهان برنامه ریزی می کنیم و اردوهای خود را برگزار 

خواهیم کرد.
بنا در مورد زمان آغاز اردوی تیم ملی تصریح کرد: با توجه به اینکه زمان کمی تا 
مسابقات جام جهانی که میزبان آن ایران است داریم و قصد داریم با قدرت در این 
رقابت ها حضور یابیم، باید بلافاصله پس از رقابت های لیگ اردوهای خود را برگزار 
کنیم تا بتوانیم بچه ها را به مرز آمادگی برسانیم و به دنبال آن هستیم بهترین نتیجه را 

در جام جهانی کسب کنیم. به همین منظور اولین اردوی آماده سازی ما طی روزهای 
1٠ تا 21 آبان ماه و دومین اردو نیز 25 آبان تا 4 آذرماه برگزار خواهد شد.

وی ادامه داد: پس از جام جهانی مسابقات جام باشگاه های جهان را نیز در آذرماه 
پیش رو داریم و امیدواریم که کشتی گیران ما از این مسابقات بتوانند به خوبی استفاده 
کنند. حضور در جام تختی در دی ماه نیز برنامه بعدی فرنگی کاران خواهد بود که با 
توجه به اینکه می خواهیم تمامی ظرفیت کشتی فرنگی ایران و نفرات مطرح در این 
مسابقات شرکت کنند اردویی را برگزار نمی کنیم چراکه اگر تعدادی را به اردو دعوت 
کنیم به حق نفراتی که بیرون از اردو مانده اند اجحاف کردیم و برای اینکه همه نفرات 

در شرایط یکسانی در جام تختی حضور داشته باشند این تصمیم را گرفتیم.
بنا گفت: اعزام کشتی گیران به مسابقات قهرمانی قاره آسیا در بهمن ماه سال 
جاری در دستور کار قرار دارد و دو مرحله اردو طی روزهای ٣٠ دی تا 11 بهمن و 15 تا 
26 بهمن ماه برای شرکت در این مسابقات برگزار خواهد شد، البته رقابت های کسب 
رنکینگ المپیک 2٠2٠ توکیو در ایتاشلیا نیز در آن موقع انجام می شود که قصد 
داریم ٣ کشتی گیری که در قزاقستان برای ما سهمیه کسب کرده اند به این مسابقات 
اعزام کنیم تا با کسب رنکینگ بتوانند در جایگاه مناسب تری در المپیک به میدان 
بروند. کشتی گیرانی که مدنظر ما برای کسب سه سهمیه باقی مانده هستند نیز به 
این رقابت ها اعزام می شوند که در صورتی که در مسابقات گزینشی صاحب سهمیه 

شدند، شانس کسب رنکینگ در المپیک را از دست ندهند.
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در مورد ادامه برنامه های این تیم تصریح کرد: پس 
از مسابقات قهرمانی آسیا و کسب رنکینگ در ایتالیا، اردوهای ما برای حضور در اولین 
مسابقات گزینشی المپیک که اوایل فروردین ماه سال آینده در کشور چین برگزار می 
شود، آغاز خواهد شد و امیدوارم که بتوانیم در این رقابت ها سه سهمیه باقی مانده را 
کسب کنیم تا نیازی به حضور در دومین رقابت گزینشی المپیک که اردیبهشت ماه 

در کشور بلغارستان برگزار می شود نداشته و بتوانیم برنامه ریزی بهتری برای برگزاری 
اردوهای مناسب تا المپیک 2٠2٠ توکیو که ماه مرداد سال آینده برگزار می شود 

داشته باشیم.

 محمد بنا: استعفایم گمانه زنی رسانه ها بود

با عشق و قدرت تمام به کارم ادامه می دهم

از سوی کمیته تعیین وضعیت فدراسیون فوتبال؛

پرسپولیس محکوم شد استقلال تبرئه
باشگاه پرسپولیس محکوم به پرداخت حق رشد بازیکن خود به باشگاه پیکان شد.

کمیته تعیین وضعیت بازیکنان و مربیان فدراسیون فوتبال آرای جدید خود را درباره تخلف باشگاه های فوتبالی صادر کرد که به شرح 
زیر است:

* با توجه به شکایت باشگاه پیکان از باشگاه پرسپولیس، این باشگاه به پرداخت مبلغ ۲۵۰ میلیون ریال بابت یک سال حق آموزش برای 
سعید حسین پور به انضمام مبلغ ۵ میلیون ریال بابت هزینه دادرسی محکوم شد.

* در پی شکایت باشگاه فرا برتر فریدونکنار از باشگاه استقلال تهران، کمیته وضعیت دادخواست باشگاه فرا برتر فریدونکار را به دلیل 
عدم رفع نقص در مهلت تعیین شده رد کرد.

* براساس رای صادر شده در پرونده شکایت میثم تیموری از باشگاه نساجی مازندران، این باشگاه به پرداخت مبلغ ۵۰۰ میلیون ریال 
بابت اصل خواسته و مبلغ ۱۰ میلیون ریال بابت هزینه دادرسی محکوم شد.

* در پرونده شکایت محسن خاکسار از باشگاه پارس جنوبی، این باشگاه به پرداخت مبلغ ۴۲۱ میلیون و ۲۰۰ هزار ریال بابت اصل 

خواسته و مبلغ ۸ میلیون و ۴۲۴ هزار ریال بابت هزینه دادرسی محکوم گردید.
* در پی شکایت جواد نکونام از باشگاه رایکا بابل، این باشگاه به پرداخت مبلغ یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال بابت اصل خواسته و 

مبلغ ۳۰ میلیون ریال بابت هزینه دادرسی در حق خواهان محکوم شد.
* با توجه به شکایت علی اصغر عاشوری از باشگاه فولاد خوزستان، کمیته وضعیت دادخواست عاشوری را به دلیل عدم رفع نقص در 

مهلت مقرر مردود اعلام کرد.
* براساس رای صادره شده در پرونده شکایت رضا منصوری المشیری از باشگاه رایکا بابل، این باشگاه به پرداخت مبلغ ۴۲۵ میلیون 

ریال بابت اصل خواسته و مبلغ ۸ میلیون و ۵۰۰ هزار ریال بابت هزینه دادرسی محکوم شد.
* در پرونده شکایت امید نظامی پور از باشگاه بادران تهران، این باشگاه به پرداخت مبلغ ۸۰۰ میلیون ریال بابت اصل خواسته و مبلغ 

۱۶ میلیون ریال بابت هزینه دادرسی در حق خواهان محکوم شد.
آرای صادره ظرف مدت ۷ روز از تاریخ ابلاغ در کمیته استیناف فدراسیون فوتبال قابل تجدیدنظرخواهی خواهد بود.

آگهی فقدان 
خانم سمیرا پناه علی ها برابر وکالت نامه کانون وکلای دادگستری استان البرز به 

شماره ۱۷۸۵۴9 مورخ ۱۳9۷/۱۰/۱۳از طرف مالک خانم زهرا پور شریف یوسفده 
ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق شده اعلام نموده است که سند مالکیت 
ششدانگ یک قطعه زمین که به صورت یک باب خانه در آمده است به مساحت ۱۰۶ 
متر مربع قطعه -تفکیکی به پلاک ۲۲9۷۸ فرعی از ۱۶۳ اصلی مفروز از پلاک ۲۵۴۴ 
فرعی از اصلی نامبرده واقع در اراضی سرحدآباد جزء حوزه ثبتی شهرستان فردیس ذیل 
صفحه ۳۲۷ دفتر ۱۵۷۴ به شماره ثبت ۶۲۷۰۰۶ به نام غلام رضا فلاح مهر آبادی ثبت 
و سند مالکیت به شماره چاپی ۵9۶۶۲۱ صادر گردید سپس ششدانگ مورد ثبت برابر 
سند قطعی شماره ۳۶۳۷۶ مورخ ۱۳۷9/۰9/۰۶دفترخانه ۱۰ کرج به خانم زهرا پور 
شریف یوسفده منتقل گردید حال وکیل مالک برابر درخواستی اعلام نموده که سند 
مذکور به علت سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای صدور سند المثنی را از این اداره 
نموده است.لذا مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت 
در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا 
انجام معامله نسبت به ملک مذکور می باشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ده روز 
اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم نماید بدیهی است 
چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی واصل نشود و یا درصورت اعتراض اصل سند ارائه 

نگردد سند مالکیت المثنی برابر مقررات به متقاضی تسلیم خواهد شد.
میم الف :۱75۱/و
محمد سلیمانی
 رئیس اداره ثبت اسناد و املاک فردیس

 از طرف محسن هدائی
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 نواصولگرایان برای انتخابات مجلس چه در سر دارند؟

 لیدری یا سرلیستی اصولگرایان؟
نواصولگرایان برای انتخابات مجلس چه در سر دارند؟ این پرسشی است که پاسخ به آن 
شاید بتواند بخشی از فضای انتخابات چندماه آینده را گمانه زنی کرد؛ انتخاباتی که هنوز 

تنور آن در میان احزاب و جریان ها داغ نشده است.
درحالی که تنها چهار ماه تا انتخابات مجلس شورای اسلامی باقی است، همچنان 
بحث  که  اصولگرایی،  جریان  شاخص  چهره  قالیباف  محمدباقر  نیست  مشخص 
نواصول گرایی را مطرح کرده است، چه برنامه ای برای انتخابات آینده در سر دارد. آیا او وارد 

کارزار انتخابات خواهد شد یا تنها به لیدری و بازیگردانی اکتفا می کند؟
محمدباقر قالیباف، شهردار اسبق تهران که در دو انتخابات 9۲ و 9۶ از جمله کاندیداهای 
جدی ریاست جمهوری به شمار می رفت، حالا دوباره وارد گود انتخابات شده است. البته 
برخی می گویند قالیباف در تلاش است به یکی از بازیگردانان و لیدرهای شاخص جریان 
اصولگرا تبدیل شود، اما برخی دیگر معتقدند او سودای سرلیستی و در نهایت ریاست 

مجلس یازدهم را در سر دارد.
اوایل تیرماه امسال بود که او فعالیت انتخاباتی خود را آغاز کرد. او پیامی ویدئویی در کانال 
تلگرامی خود منتشر کرد و خطاب به جوانان گفت: »سیاست ورزی جریان انقلابی ضمن 
حفظ مبانی، بایستی متحول شود تا چهره های نو، حرکت در مسیر نواصولگرایی را هرچه 
زودتر آغاز کنند.« او در این پیام، وب  سایتی برای ثبت نام جوانان مستعد معرفی و اعلام 
کرد: »امروز زمان اصلاح ریل گذاری در مسیر سیاست گذاری کشور است و ان شاءالله با 
همت و مشارکت شما جوانان، مردم عزیز ما، طعم شیرین کارآمدی را از سوی نیروهای 

انقلاب خواهند چشید.«
نواصول گرایی چیست و چه می خواهد؟

چیزی از انتخابات ریاست جمهوری سال 9۶ نگذشته بود که شهردار اسبق تهران و 
کاندیدای شکست خورده ریاست جمهوری، برای اولین بار با انتشار نامه ای اعلام کرد به 
این باور رسیده است که جریان اصولگرایی باید به »تغییر اساسی در نحوه کنش« دست 
بزند. او در این نامه بیان کرده بود که اصول گرایی باید با حفظ مبانی و ارزش های انقلابی 
جمهوری اسلامی، حرکت در راستای »نواصول گرایی« را هرچه زودتر آغاز کند. سخنان 
قالیباف اما به مذاق بسیاری از اصولگرایان سنتی خوش نیامد و با واکنش های متعددی 
روبه رو شد. حسین قربان زاده، مشاور قالیباف نیز درباره علت هجمه به طرح نواصولگرایی 
شهردار اسبق تهران به ایرناپلاس گفته بود: بالاخره آقای قالیباف، چهره تازه ای در جریان 
اصولگرایی و سیاسی نیست. پس هر نکته  ای که مطرح می  شود با توجه به عقبه عملکرد 
سیاسی و مدیریتی او ارزیابی می شود و خود به خود از همان ابتدا انگی به آن زده  می شود. 
امیررضا واعظ آشتیانی، دیگر فعال سیاسی اصولگرا نیز در گفت و گو با ایرناپلاس تأیید 
کرده بود که طرح نواصولگرایی قالیباف، با سردی و واکنش های منفی از سوی اصولگرایان 
مواجه شده است.  در مهرماه ماه 9۷ هم جمعیت پیشرفت و عدالت در نشست خبری خود 
از مانیفست اصولگرایی رونمایی کردند. محسن پیرهادی دبیرکل این تشکل سیاسی در 
این نشست با تاکید بر اینکه: »نواصولگرایی به دنبال این است که در رویکردها، راهبردها، 
ساختار و عملکرد تغییراتی ایجاد کند.« گفت: »می خواهیم بنای جدیدی را بر مبنای 
گذشته گفتمان اصولگرایی بنا کنیم و شاخص مردم باوری را به عنوان تاکتیک در نظر 
گرفته ایم.« پس از گذشت حدود دو سال از ارائه طرح نواصولگرایی، این سردار اصولگرا 
در مراسم یادواره شهدای ابهر که در مسجد صاحب الزمان )عج( شناط برگزار شد، به طرح 
مجلس نو اشاره کرد و گفت: چند ماه دیگر انتخابات مجلس است. ما نیازمند مجلس 
نو هستیم. مجلس نو یعنی مجلسی که نماینده ای در آن وعده ندهد و بعد عمل نکند؛ 
مجلسی که برایش پشت درهای بسته تصمیم نگیرند؛ مجلسی که تصمیماتش شفاف 
باشد؛ یعنی مردم بفهمند نماینده  شان رأیش در مجلس چیست؛ مجلسی است که مردم 
از اموال و دارایی نماینده  شان مطلع شوند. مجلس نو مجلسی است که نماینده در آن به 

نفع مردم تصمیم می گیرد.
 قالیباف، سرلیست اصولگرایان می شود؟

انتشار پیام قالیباف و شروع برای ثبت نام جوانان، آغاز انتقادات به او و سرآغاز اشاعه این 
گمانه  بود که قالیباف همچنان قصد ندارد کارزار انتخابات را رها کند. محسن کوهکن، 
عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری و نماینده مجلس دهم در همین باره به خبرآنلاین 
گفته است: بر اساس اطلاعاتی که من دارم، می توانم بگویم رسیدن به یک تفاهم کلی در 
جریان اصولگرا خیلی دور نیست. افرادی چون جلیلی و قالیباف اگر به تشخیص یا تکلیف 
برسند، بر اساس آن عمل می کنند و احتمال کاندیداتوری شان وجود دارد. کوهکن درباره 
احتمال کاندیداتوری قالیباف و سعید جلیلی بیان کرده که این افراد جزو برادرانی هستند 
که گمان می کنم اگر احساس تکلیف کنند وارد می شوند. مهدی چمران، فعال سیاسی 
اصولگرا و رئیس سابق شورای شهر تهران نیز درباره احتمال سرلیستی قالیباف در انتخابات 
آینده به تسنیم گفته است: فعلًا هیچ چیز قطعی نیست و همه آنچه در این باره شنیده 
می شود، گمانه زنی است. با وجود اینکه شهردار اسبق تهران در جلسات شورای وحدت 
اصولگرایان، حضور دارد، اما شائبه هایی درباره احتمال ارائه لیست مستقل توسط او برای 
انتخابات مجلس وجود دارد؛ چمران نیز در همین باره به تسنیم گفته است: بنده چنین 
برداشتی ندارم، چراکه ایشان یکی از محورهای اصلی جلسات شورای ائتلاف به حساب 
می آید و بعید به نظر می رسد بخواهد فعالیت مستقلی داشته باشد. محسن پیرهادی، 
دبیرکل جمعیت پیشرفت و عدالت و از جمله چهره های نزدیک به قالیباف در گفت وگو با 
ایرناپلاس مطرح کرده که بعید می دانم آقای قالیباف لیست جداگانه ای به صورت کشوری 
برای انتخابات آینده بدهند. ابراهیم فیاض، استاد علوم اجتماعی نیز در گفت وگو با 
خبرآنلاین مطرح کرده است: قالیباف می خواهد ستاد فرماندهی ایجاد کند و دنبال یک 
نوسازی آمرانه شدید است. الان آیا آقای قالیباف می تواند پاسخگوی خواسته های نسل 
تمدن ساز باشد؟ خیر! او نمی تواند. چون او همیشه فرمانده بوده است. زمان شهرداری 
هم در واقع فرمانده تهران بود نه شهردار تهران. سال 9۲ هم دیدیم که او انتخابات ریاست 
جمهوری را در تهران باخت. در واقع او دارد راه احمدی نژاد را می رود البته به شدت بدتر. 
فیاض همچنین معتقد است که اگر قالیباف نتواند نگاه نرم افزاری ارائه دهد، سرلیستی 

او شکست می خورد.
یک مجموعه لیدری با حضور قالیباف

محمدرضا باهنر، رئیس جبهه پیروان خط امام رهبری بر خبرهایی مبنی بر تلاش 
قالیباف برای لیدری جریان اصولگرایی، مهر تأیید می زند. باهنر در این باره به خبرآنلاین 
گفته: آنها می خواهند در یک مجموعه لیدری باشند و حضور داشته باشند. اگر کسی 
فکر کند می تواند به تنهایی یک شخص حقیقی کاریزماتیک باشد، تحلیل اشتباهی کرده 
است. برای همین است که این چهره هایی که شما نام بردید، همه شان در جلسه شورای 
وحدت می آیند، حتی آقای قالیباف با آن بیانیه ای که داده بود، ولی باز هم من تردید ندارم 

که در جلسات وحدت خواهد ماند.
مهرداد بائوج لاهوتی نماینده مردم لنگرود در مجلس هم درباره وضعیت قالیباف در 
جریان اصولگرایی و انتخابات مجلس گفته است: اصولگرایان حرکت هایی را تحت عنوان 
جمنا آغاز کرده اند و افراد را مورد شناسایی قرار می دهند. در مورد آقای قالیباف اخباری 
ندارم، ولی با روحیاتی که از ایشان سراغ دارم بعید می دانم که ایشان وارد موضوع لیست و 
این گونه مباحث شوند، اگرچه ممکن است یک نگاه کلی به انتخابات مجلس داشته باشد.

 دیدار قالیباف و احمدی نژاد
قالیباف در این مدت، تحرکات قابل توجه دیگری نیز داشته که بارها در صدر اخبار 
قرار گرفته است؛ از جمله مهم ترین آنان دیدار وی با محمود احمدی نژاد بود. مردادماه 
امسال وحید یامین پور، مجری صداوسیما که به جبهه پایداری گرایش دارد، در توییتی 
از دیدار محمود احمدی نژاد و محمدباقر قالیباف خبر داد. به دنبال انتشار این خبر، 
محسن پیرهادی، دبیرکل جمعیت پیشرفت و عدالت و از نزدیکان قالیباف در صفحه 
توییتر خود نوشت که خبر دیدار آقایان قالیباف و احمدی نژاد مربوط به اواخر فروردین ماه 
است. پیرهادی علت این دیدار را عدم حضور احمدی نژاد در جلسات مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و بیماری احمدی نژاد عنوان کرده  است. او همچنین نوشته که همه چیز 
در دنیا سیاست بازی، انتخابات و حاشیه نیست. این در حالی است که برخی ملاقات 
احمدی نژاد و قالیباف را به احتمال حمایت احمدی نژاد از لیست انتخاباتی قالیباف در 
انتخابات مجلس، مربوط دانستند. درحالی که این چهره نزدیک به قالیباف علت این دیدار 
را »بیماری احمدی نژاد« عنوان کرد، یکی از نزدیکان محمود احمدی نژاد در گفت وگویی 
خبر داد آقای قالیباف به منزل آقای احمدی نژاد رفته و با هم ملاقات کرده اند و آن چیزی 

که درباره علت این ملاقات و بیماری آقای احمدی نژاد گفته شده، صحت ندارد.
رد پیشنهاد بنیاد مستضعفان از سوی شهردار اسبق تهران

با وجود اینکه از پایان کار قالیباف در شهرداری تهران گمانه زنی هایی درباره احتمال 
پیشنهاد ریاست بنیاد مستضعفان به او مطرح بود، اوایل تیرماه سیدمحمود رضوی از 
افراد رسانه ای نزدیک به محمدباقر قالیباف با انتشار توییتی در صفحه شخصی خود به 
خبرسازی برخی رسانه ها در خصوص واگذاری ریاست بنیاد مستضعفان به قالیباف 
واکنش نشان داد و اعلام کرد این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام این مسئولیت را 
نپذیرفته است. او همچنین تأکید کرد: اگر من به بنیاد رفته بودم و درباره مجلس نو صحبت 

می کردم، کسانی که دنبال تخریب من هستند، چه می گفتند؟
فعالیت توییتری

به نظر می رسد این سردار اصولگرا، نسبت به قبل، فعالیت توییتری خود را هم گسترده تر 
کرده است و در این بستر نیز به اظهارنظر و اعلام موضع می پردازد. همچنین در راستای 
طرح »مجلس نو«، گزارش هایی از فعالیت میدانی خود و گفت وگو در باب مجلس آینده 
با جوانان را در این شبکه اجتماعی به اشتراک می گذارد. او که یکی از رقبای جدی 
رئیس جمهوری در دو انتخابات قبلی بود، اخیرا نیز بار دیگر و این بار در آستانه انتخابات 
مجلس، توپ انتقاد خود از دولت را پر کرد و در صفحه توییتر خود نوشت: امیدوار بودیم 

فهمیده باشند که اقتصاد را نباید به خارج از کشور پیوند زد.
او از جمله نخستین چهره های شاخصی بود که وقتی حسن روحانی گفت: »حاضرم 
به خاطر مردم با هر شخصی مذاکره کنم«، واکنش نشان داد و با گذاشتن هشتگ »بازی 
مذاکره« توییت کرد: به نظر می رسد که هدف از مذاکره، ساختن دوقطبی سیاسی برای 
شانه خالی کردن از بار مسئولیت است. نتیجه اش هم شرطی سازی اقتصاد می شود و 

ناامیدی بیشتر مردم. مذاکره با ترامپ اگر هم انجام شود، پرضرر است.
با وجود همه این اخبار، همچنان مشخص نیست این چهره اصولگرا چه برنامه ای برای 
انتخابات 9۸ در سر دارد و باید دید آیا او شخصاً وارد کارزار انتخابات می شود یا تنها به 

بازیگردانی و حضور مؤثر در انتخابات اکتفا خواهد کرد؟

رئیس جمهوری با بیان اینکه دولت  آمریکا با اعمال تروریسم اقتصادی علیه ملت 
ایران مرتکب جنایت ضد بشری شده است، گفت: خارج شدن از یک توافق یک 
ننگ برای یک کشور است و این ننگ افزوده تر می شود وقتی مواد غذایی و دارویی 

هم جزو اقلام تحریمی باشد.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز سه شنبه در اجلاس وزرای بهداشت 
کشورهای منطقه مدیترانه شرقی سازمان جهانی بهداشت اظهارداشت: در طول این 
۴۰ سال امید به زندگی از ۵۶ سال به ۷۶ سال ارتقا یافته است و این یکی از خدمات 
همه پزشکان، تلاشگران و ملت بزرگ ما نسبت به استقرار صحت و سلامت در این 

کشور است.
رئیس جمهوری ادامه داد: دولت یازدهم و دولت دوازدهم از سال ۲۰۱۳ تاکنون در 
طول این شش سال همه تلاش و افتخارش بر این بوده که به عنوان دولت سلامت و 
دولت محیط زیست باشد و کاری که این دولت برای سلامت و محیط زیست در این 

شش سال انجام داده قابل مقایسه با ادوار گذشته نیست.  
احیای دریاچه ارومیه، ۱۴ میلیون ایرانی را از توفان نمک نجات داد 

وی خطاب به مدیرکل سازمان جهانی بهداشت گفت: یکی از اقدامات این دولت 
نجات ۱۴ میلیون انسان ایرانی از طوفان نمک بوده است، احیای دریاچه ارومیه به 
عنوان اولین تصمیم دولت در روز اول تشکیل دولت یازدهم بود که اگر برای این احیا 
قدم برداشته نمی شد امروز شهری به نام تبریز وجود نداشت و ۱۴ میلیون نفر در غرب 

ایران مهاجرت کرده بودند و تمام باغات و مزارع در این منطقه از بین رفته بود.
روحانی افزود: اگر تلاش دولت یازدهم و دوازدهم برای هوای پاک و سلامت مردم 
ایران نبود، بنزین های تولید شده از پتروشیمی میلیون ها بیمار را راهی بیمارستان 
کرده بود. امروز در تمام شهرهای بزرگ ایران از بنزین و گازوئیل یورو ۵ استفاده 
می شود و این جلوگیری از آلودگی هوا به معنای تضمین سلامت مردم بوده و هست.
رئیس جمهوری اضافه کرد: در تلاشی که در این مدت انجام گرفته هزینه بیمار 
کاهش یافته و پول پرداختی بیمار در بیمارستان حداکثر ۱۰ درصد در شهر و ۵ درصد 
در روستا بوده است و این کار در تاریخ ایران قبل از انقلاب و بعد از انقلاب بی نظیر 

بوده است.
روحانی با تشریح ابعاد طرح تحول سلامت اظهار داشت: در کشور ما سال ها 
افرادی از بیماری رنج می بردند اما چون پول درمان نداشتند به پزشک و بیمارستان 
مراجعه نمی کردند. بعد از اعلام طرح تحول سلامت در ایران، من بازدیدی که از 
چندین بیمارستان داشتم، مشاهده کردم افرادی بستری شده اند و از آنها سوال کردم 
که درد و ناراحتی شما مربوط به چند سال پیش است و بعضی از آنها به من گفتند 
که این درد مربوط به ۶ سال یا ۷ قبل است و می گفتند در آن زمان ما پول نداشتیم به 

بیمارستان و پزشک مراجعه کنیم و با درد می ساختیم.
وی یادآورشد: این آرامش و کاهش درد مردم به عنوان افتخار برای وزارت سلامت، 

برای پزشکان و پرستاران و برای همه کادر درمانی جمهوری اسلامی ایران است.
ایثار و فداکاری پزشکان ایرانی باعث افتخارمان است 

روحانی تصریح کرد: من در اینجا لازم می دانم بگویم حادثه ای در کشور ما رخ 
نداد، مگر آنکه پزشکان و پرستاران در خط مقدم حضور پیدا کردند. من می بینم 
چهره برخی از پزشکان جراح را، که در سال ۶۳ در عملیات بدر، آنها را در بیمارستان 
صحرایی در ۸ کیلومتری خط مقدم جنگ زیارت کردم. پزشکان و جراحان ما با خط 
مقدم جنگ، فقط چند کیلومتر فاصله داشتند که حتی برد خمپاره دشمن به این 

بیمارستان ها می رسید.
رئیس جمهوری ادامه داد: نشد در کشور ما زلزله ای، سیلی، طوفانی، مشکلی 
پیش بیاید که طبیبان ما، پرستاران ما و مخلصین کادر درمانی در اولین هواپیماها و 
هلی کوپترها به عنوان راهیان سرزمین سختی و مشکلات برای نجات مردم نشتابند و 

این را من در زلزله بم و منجیل و در زلزله و رودبار و کرمانشاه مشاهده کردم.
رئیس جمهوری افزود: وقتی من به بعد از ۴۸ ساعت از وقوع زلزله به بیمارستان 
کرمانشاه رسیدم، در این بیمارستان در عرض ۴۸ ساعت ۳۰۰عمل جراحی انجام 
شده بود و من جراحی را دیدم که به علت بی خوابی ۷۲ ساعته قدرت ایستادن روی پا 

و زانو را ندارد و این افتخار ما است.
روحانی یادآور شد: افتخار ما تنها دانش پزشکی ما نیست، افتخار ما تنها داروسازی 
کشورمان نیست. افتخار ما تنها بخش تشخیص بیماری های ما نیست. افتخار ما 
تحصیلات سطح بالای پزشکان ما نیست، افتخار ایثار و فداکاری پزشکان ما است، 
اخلاق پزشکی آنها عمل پزشکی و بر فناوری کشور ما پیشگام است و این ایثار و 

فداکاری و اخلاق پزشکی است که به مردم ما آرامش می دهد.

رئیس جمهوری تصریح کرد: بیمارستان و پزشک برای درمان پزشک نیست قبل 
از بیمار، برای دادن اطمینان به مردم است. شما وقتی مشاهده می کنید که یک 
بیمارستان مجهز در چند هزار متری خانه شما وجود دارد و پزشک حاذق فداکاری 
وجود دارد ولو اینکه بیماری ای ندارید راحت می خوابید چرا که می دانید اگر فرزند یا 

پدر شما بیمار شد پزشک آماده وجود دارد.
در کشور ما سوء تغذیه وجود ندارد 

روحانی با بیان این که اعتماد و آرامش اولین قدم تامین بهداشت است گفت: 
بهداشت از تغذیه سالم آغاز می شود قبل از انقلاب در جمعیت حدودا ٣٠ میلیون 
نفری ایران مردم ایران مقدار دکالری مصرفی 2 هزار و 1٠٠ کیلو کالری بوده و امروز 
با ٨٣ میلیون جمعیت این  2۵٠٠ کیلو کالری است به معنای آن است که در ایران 
سو تغذیه وجود ندارد و  می توانیم با تلاش بیشتر اعتماد و اطمینان بیشتر به مردم 

خود عرضه کنیم.
رئیس جمهوری با بیان این که سیستم گازکشی ایران در جهان نمونه ای ندارد، 
گفت: وقتی هر روز در ایران 1٠ روستا تحت پوشش گازرسانی قرار می گیرد، به 
معنای بهداشت جامعه و حفظ محیط زیست است که بوته ها و شاخه های درختان 

کنده نمی شود و سوخت آلوده کننده مصرف نمی شود.
رئیس دولت دوازدهم  افزود: در هر هفته در ایران بیش از ٣٠ روستا به آب آشامیدنی 
سالم دسترسی پیدا می کنند که به معنای بهداشت است اینکه ما می بینبم مردم از 
نعمت آب سالم و غذای کافی سوخت و هوای پاک و سالم و اعتماد به پزشکان حاذق 

برخوردارند به معنای آرامش است.
روحانی با تاکید بر اینکه بهداشت از آرامش شروع می شود افزود: اگر ملتی دارای 
آرامش بود یعنی اولین قدم مهم برای سلامت انجام شده است و این اعتماد و آرامش 

امروز در ایران وجود دارد.
وی تصریح کرد: در ابتدای سال ٩٨ در ایران 2۵ استان گرفتار سیلاب شد و در 
برخی از مناطق در ظرف چند روز ٣٠٠ میلی متر باران بارید، اولین گروهی که در 
کنار مردم حضور یافتند امدادرسانان هلال احمر و پزشکان و اورژانس بودند که به 

خدمتگزاری به مردم خود افتخار می کردند.
رئیس جمهوری افزود: ما در زمان سیل هیچ بیماری واگیردار فراگیر مانند وبا 
و ناراحتی های شدید گوارشی در کشور مشاهده نشد یعنی در ساعت اولیه آب 
بوده  مردم  کنار  در  سلامت  خادمان  و  پزشکان  بودو   رسیده  مردم  به  بهداشتی 
اندروحانی بیان کرد: سلامت مردم از بهداشت و بهداشت از اعتماد مردم و غذا و آب 
سالم آغاز می شود بهداشت و سلامت مردم از اشتغال آغاز می شود فرد بیکاری که هر 
لحظه در فکر  آب و نان که در دسترس او نیست نمی تواند به سلامت دست پیدا کند 

8۴۳ هزار اشتغال خالص طی یکسال اخیر ایجاد کردیم
رئیس جمهوری اضافه کرد: علیرغم همه مشکلات و تحریم های ظالمانه در 
تابستان ٩٨ نسبت به سال گذشته ٨۴٣ هزار اشتغال خالص ایجاد شده است که به 
آن افتخار می کنیم.رئیس جمهوری در بخش دیگری از سخنانش به جنایت  آمریکا 
نسبت به ملت بزرگ ایران اشاره کرد و گفت: آمریکا بدون دلیل و بهانه و صرفا به خاطر 
فشار افراطیون داخل  آمریکا و رژیم صهیونیستی و عربستان به خاطر فشار این سه سر 
تسلیم فرود آورد و از برجام خارج شد. این را هم یک مقام سعودی اعلام کرد که ما به 
 آمریکا فشار آوردیم. هم سردمدار رژیم اشغالگر قدس و هم افراطیون کاخ سفید  دور 
اطراف حاکمان جدید اعلام کردند. این چیزی نیست که تحلیلا بگویم این خبری 

هست که همه دنیا شنیده اند.
 خارج شدن از یک توافق بین المللی ننگ برای یک کشور است

روحانی تصریح کرد: خارج شدن از یک توافق یک ننگ برای یک کشور است اما 
این ننگ بالاتر خواهد بود  آن زمان که این توافق به تایید شورای امنیت سازمان ملل 
متحد رسیده باشد. بنابراین مقررات بین المللی را هم زیر پا گذاشته است و این ننگ 

افزوده تر می شود زمانی که مواد غذایی و دارویی هم جزو اقلام تحریمی باشد.
 وی اضافه کرد: بی تردید دولت آمریکا مرتکب جنایت ضد بشری شده است. 
اقدام  آمریکا یک تروریسم اقتصادی است البته این به آن معنا نیست ملت ایران به زانو 
درآمده باشد زیرا دانشمندان، محققان، کارآفرینان و تولیدکنندگان ما برغم فشارهای 
بی سابقه اقتصادی و تحریم های ناعادلانه تلاش خود را مضاعف کردند و ما امروز به 

سمت خودکفایی کامل حرکت می کنیم.
روحانی با بیان اینکه امروز بیش از 9۵ درصد داروهای مورد نیاز کشور در داخل 
تولید می شود، گفت: البته دوستان ما هم ما را فراموش نکردند و هر چند به زبان به 

آمریکا احترام می گذارند، اما در عمل به ما کمک می کنند.

رئیس جمهور افزود: از دوستان خودمان که در این شرایط سخت در کنار ما بودند، 
قدردانی می کنیم. از پزشکان متعهد کشور سپاسگزار هستیم که با تلاش خود 

نگذاشتند سلامت مردم با مشکل مواجه شده و صف دارو در کشور تشکیل شود.
کشورهای دوست منطقه ما را فراموش نکرده اند

رییس جمهوری گفت: کشورهای دوست ما در منطقه در دوران تحریم ما را فراموش 
نکردند، آنها به زبان به آمریکا احترام می کنند، اما در عمل با ما کار می کنند. از 
دوستان و کشورهای همسایه و کشورهای بزرگی که در این شرایط در کنار ما بودند 
اگر چه با زبان گرم و بخاطر  ترس از تحریم شرکت های خود توسط کاخ سفید، 

سپاسگزاریم.
روحانی گفت: ما از تمام کادر سلامت کشور که نگذاشتند بیماری دردش ادامه یابد 

و عمل جراحی تاخیر شود و صفی برای دارو تشکیل شود، سپاسگزاریم .
وی تحریم های ظالمانه امریکا را خیانت بزرگ به بشریت و به ملت ایران دانست و 
گفت: ٨٣ میلیون ایرانی این جنایت آمریکا را فراموش نخواهد کرد و آمریکا شکست 

خورده این میدان خواهد بود.
رییس جمهوری  اگر چه مردم و دولت ایران تحت فشار هستند اما در سازمان ملل 
در دنیای اخلاق و سیاست و حتی اقتصاد ایران پیروز و آمریکا شکست خورده است.  
روحانی گفت: بعد از 1٨ ماه فشار مداوم در چند ماه اخیر شاهد کاهش رشد نرخ 
تورم و رشد مثبت اقتصادی هستیم و بازار سرمایه در ۶ ماه گذشته در بورس حدود 71 

درصد و در فرابورس 72 درصد رشد داشته است.
با شهامت  و  قامت  و سرو  نترسیدند  ایران  مقاوم  مردم  رییس جمهوری گفت: 
ایستادند و روح  بزرگ آنها خسته نشد  با نشاط در صحنه بودند اینکه در همین شرایط 
تحریم حدود سه میلیون و پانصد هزار نفر زائر در یکی دو هفته اخیر  به کربلا در عراق 

سفر کردند به معنای نشاط جسمی و روحی ملت ایران است.
رییس جمهوری اظهار داشت : وقتی زائران ایرانی با پای پیاده به کربلا سفر می 
کنند به آقای ترامپ اعلام می کنند که زانوی تو شکسته است و ایرانیان با پاهای 

قدرتمند به سمت عشق حرکت می کنند
روحانی افزود: اینکه ملت ایران در این شرایط تاریخی کمک به یکدیگر را از یاد نبرده 
اند و در کنار هم قرار دارند به معنای ملت پیروز در صحنه اقتصاد سیاست سلامت 

است.  
وی درباره برخی از حرکات دوستانه کشورهای همسایه به سمت ایران گفت: این 
حرکت نشان می دهد صهیونیست ها شکست خورده اند و ملت ها منطقه به خوبی 
فهمیده اند راه و مسیر، راه دوستی با یکدیگر است ما دست دوستی و برادری به سوی 

همه دراز می کنیم.
رئیس جمهوری گفت: در هشت سال گذشته منطقه ما با یک تروریسم وحشی 
مواجه شده است،  شرورترین تروریست ها منطقه ما را اشغال کردند در سوریه آدم 
کشی کردند و در عراق تخریب کردند و مردم را سر بریدند در افغانستان و پاکستان 
به مردم ظلم کردند و یمن عزیز ویران کردند و مردم این کشور در بیماری و بمباران 

تنها گذاشتند.
روحانی تصریح کرد: جنگ و ترویسم مهمترین عامل برهم زدن سلامت جوامع 
است، با بمباران تأمین سلامت ناممکن و یا بسیار سخت است. معنای اشغال و 
حمله نظامی در یمن، سوریه، عراق و افغانستان این است که مردم در این مناطق با 

مشکلات فراوانی مواجه شده و سلامت آنها تهدید می شود.
ایران در شرایط سخت همسایگان خود را فراموش نکرد 

وی با تأکید بر اینکه جمهوری اسلامی ایران در شرایط سخت همسایگان خود را 
فراموش نکرد، اضافه کرد: ما به درخواست کمک دولت دمشق در اولین روز پاسخ 
دادیم. شهرهای تحت اشغال سوریه، همچون حلب و حماء را از دست تروریست های 
وحشی نجات دادیم و برای مقابله با گروه هایی که می خواستند شهرهای عراق را با 
خاک یکسان کنند به کمک دولت و مردم عراق رفتیم و تروریست ها را بیرون راندیم و 

برای تأمین بهداشت و درمان همواره در کنار مردم این کشورها بودیم.
وی گفت: ما همواره در کنار مردم مظلوم فلسطین که همه روزه زیر بمباران و تجاوز 
رژیم صهیونیستی قرار دارند، هستیم. در کنار مردم یمن هم هستیم و از نظر تأمین 
غذا و دارو به مردم این کشور کمک می کنیم و این برای جمهوری اسلامی ایران 

افتخار است.
رئیس جمهوری تصریح کرد: اگر می خواهیم در منطقه شاهد بهداشت، امید به 
زندگی و سلامتی باشیم و بلایایی که سلامت مردم را تهدید می کند، ریشه کن کنیم،  
باید در مقابل آتش افروزان با صدای بلند صحبت کنیم و در مقابل  آنها بایستیم، به 

زخم خوردگان کمک کنیم و در دانش و علم و فناوری، کنار هم قرار بگیریم.
روحانی به خاطراتی از سفر به کشور عربستان برای انجام اعمال حج در حدود 
۳۵ سال قبل اشاره کرد و گفت: آن سال ها در مکه و مدینه شاهد بودم که مردم 
این شهرها، علاوه بر این که انتظار فرا رسیدن موسم حج را داشتند نه برای اینکه 
مغازه های آنها پررونق شود یا هتل های آنان درآمد بیشتری داشته باشد، بلکه منتظر 

پزشکان ایرانی بودند که بیماری و درد آنها را درمان کند.
رئیس جمهوری گفت: مردم مکه و مدینه منتظر پزشکان ایرانی بودند تا به دست 
آنها شفا پیدا کنند و رنج بیماری  آنها پایان یابد؛ سال ها مردم منتظر بودند تا به 
بیمارستان های هلال احمر ایران مراجعه کنند و درمان شوند، البته شاید امروز 
در سال های اخیر شرایط در این کشور تغییر کرده باشد، اما ایران هنوز هم ملجأ 
بهداشت و درمان و سلامت و هم محل شفای بیماران منطقه است و شیراز، تهران، 
تبریز، مشهد و دیگر شهرهای ایران جایگاهی است که مردم کشورهای همسایه برای 
درمان مراجعه می کنند و شفای خدا را از دستان پزشکان ایرانی دریافت می کنند و 

ادامه این مسیر برای جمهوری اسلامی افتخار است.
وی همچنین به آیه شریفه قرآن که نجات یک نفر را نجات انسانیت می داند، اشاره 
کرد و گفت: این آیه درباره هر فردی که فرهنگ و روح مردم را زنده می کند و همچنین 
مردم را درمان می کند نیز مصداق دارد. عمل صالح و شایسته نزد خداوند ثبت می 
شود و عمل نیک افراد از جمله درمان بیماری و شفای بیماران در نزد خدا محفوظ 

است وفراموش نمی شود.
روحانی همچنین با قدردانی از پزشکان و متخصصانی که از کشورهای دوست، 
آنان و همه پزشکان جهان هماهنگی، همفکری و  میهمان ایران هستند، برای 
همکاری در خدمت بیشتر به مردم آرزو کرد و گفت: براساس آیات قرآن اجر آنها 

فراموش نمی شود و فعالیت های آنها برای همیشه در تاریخ جهان ثبت می شود 
در ابتدای این مراسم، وزیران بهداشت منطقه مدیترانه شرقی شرکت کننده در 
شصت و ششمین اجلاس سازمان جهانی بهداشت با رئیس جمهوری اسلامی ایران 

عکس یادگاری گرفتند.

رئیس جمهور در اجلاس وزرای بهداشت منطقه مدیترانه شرقی:

 آمریکا علیه ملت ایران مرتکب جنایت ضد بشری شده است 

معصومه ابتکار با بیان اینکه امروز بسیاری از نیروهای صرفا 
اصلاح طلب با جریان اعتدال همگرایی زیادی دارند، گفت: به 
دلیل محدودیت های اعمال شده ما در نهایت باز هم به سمت 

ائتلاف خواهیم رفت.
عالی  شورای  و  مبارز  روحانیون  مجمع  اخیر  نشست   
که  شد  انجام  اخیر  روزهای  طی  حالی  در  سیاستگذاری 
خبرهای متفاوتی از آن به بیرون درز کرد. درحالی که عده ای 
این جلسه را همراه با  اتخاذ تصمیمات موثر به نفع اصلاح 
طلبان توصیف کردند اما گروهی دیگر و بر خلاف اخبار منتشر 
شده خبر از پرحاشیه بودن این جلسه دادند، حاشیه هایی 
که  گفته می شود در پی انتقادات مجمع روحانیون مبارز از 
عملکرد شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان طی چهار 

سال گذشته ایجاد شده است.
مرکز  در  را  این نشست  از هر چیز  بیش  که  اما موضوعی 
توجهات قرار داد علنی شدن نگاه این تشکل روحانی اصلاح 
طلب درباره نحوه ورود اصلاح طلبان به انتخابات بود. بنا به 
روایت محمد علی ابطحی تاکید موکد نشست شورای علی 
با اعضای مجمع روحانیون  سیاست گذاری اصلاح طلبان 
مبارز چیزی جز شرکت قطعی اصلاح طلبان در انتخابات آن 

هم با نیروهای اصلاح طلب نبوده است.
با این وجود هنوز هم گروهی از اصلاح طلبان معتقد به ادامه 
ائتلاف یا حضور مشروط در انتخابات هستند. معصومه ابتکار، 
چهره سیاسی اصلاح طلب و معاون روحانی نیز معتقد است 

اصلاح طلبان در نهایت باید به سمت ائتلاف پیش بروند.
متن گفت وگوبا معصومه ابتکار را در ادامه می خوانید:

طی روزهای اخیر نشست مشترک مجمع روحانیون 
مبارز و شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان برگزار 
شد که خروجی این نشست ظاهرا صدور فرمان انتخاباتی 
مبنی بر اینکه "در انتخابات آینده مجلس اصلاح طلبان 
فقط کاندیداهایی را معرفی خواهند کرد که اصلاح طلب 
باشند" بوده است. نگاه شما به این تصمیم چیست و فکر 
می کنید تا چه اندازه تامین کننده منافع اصلاح طلبان 

باشد؟
می شود  اتخاذ  جمعی  صورت  به  تصمیمی  وقتی  ببینید 

یعنی تصمیم آخر و نهایی گرفته شده منتهی نکته جالب این 
است که امروز بسیاری از نیروهای صرفا اصلاح طلب با جریان 
اعتدال همگرایی زیادی دارند، با این وصف اینکه بگوییم ما 
با نیروی صرفا اصلاح طلب یا صرفا اصولگرا یا اعتدال روبرو 
هستیم این طور نیست و در بسیاری از موارد این مرزها و خط 

کشی ها تغییر کرده است.
اصلاح طلبان باز هم باید به سمت ائتلاف خواهند رفت

پس شما این تصمیم را آسیب زا می دانید؟
آسیب زا نمی دانم اما فکر می کنم ما در نهایت باز هم به 
و  شرایط  ها،  واقعیت  دلیل  به  رفت  خواهیم  ائتلاف  سمت 
محدودیت هایی که اعمال می شود، باید بپذیریم که واقعیت ها 

در صحنه عمل چیز دیگری است؛ با همه این اوصاف نکته 
مهمی که نباید از نظر دور داشت این است که باید کماکان 
در انتخاب هایمان دقت کرده تا بهترین انتخاب ها را داشته 
باشیم. البته نکته مهم تر از انتخاب این است که احزاب، گروه 
ها و جریان های سیاسی اعم از اعتدال و اصلاحات وقتی 
فردی را معرفی کرده و اعتبار یک جریان سیاسی را پشت او 
و  اقدامات  عملکرد،  مرتب  راه  ادامه   در  باید  دهند  می  قرار 
رویکردهای او را رصد و ارزیابی کنند؛ متاسفانه رها کردن نیروها 
و اینکه افراد به دلیل مشکلات، امتحان هاو تطمیع بخواهند 
از مسیر مردم داری و عدالت خواهی منحرف شوند آسیب زا 
است و هیچ فرقی هم نمی کند که این فرد از جریان اعتدالی، 

اصلاح طلب یا سایر جریان ها باشد زیرا ما را از اهداف و آرمان و 
مردم دور کرده است. مهم این است که در انتخابات مردم پیروز 
شوند بنابراین باید مراقب باشیم و همه تصمیمات را در همین 

مسیر تنظیم کنیم.
اصلاح طلبان برای اینکه به این هدف دست پیدا 

کنند باید چه سیاستی را پیش بگیرند؟
یکی از مهم ترین کارهایی که اصلاحات باید در شرایط کنونی 
انجام دهد بحث ارزیابی خود و نیروهایی است که در دور قبل 
به مجلس فرستاده و همچنین نیروهایی که منتسب به جریان 
ترین  مهم  موضوع  این  کنم  می  تاکید  هستند،  اصلاحات 
دستور کاری است امروز باید روی آنها تمرکز شود زیرا شاهد 
بودیم افرادی از طیف امید بعد از ورود به مجلس به جریان های 

دیگر ملحق شدند.
جریان اصلاحات، خودارزیابی و خوداصلاحی را 

نمی تواند نادیده بگیرد
گویا به همین دلیل است که این تصمیم در نشست 
سیاستگذاری  عالی  شورای  و  روحانیون  مجمع  اخیر 
اصلاح طلبان گرفته شده است که فقط نیروهای اصلاح 

طلب وارد پارلمان شوند.
بله اشکالی هم بر آن وارد نیست، تاکید می کنم خودارزیابی، 
خوداصلاحی و بازگشت به مبانی یکی از مسائل مهمی است 

که جریان اصلاحات نمی تواند آن را نادیده بگیرد.
رأی اقلیت مقتدر در مجلس تاثیرگذار است اما..

یا  دارید  اعتقاد  مقتدر  اقلیت  به  شما  ابتکار  خانم 
اکثریت ائتلافی؟

بستگی به افرادی دارد که می آیند، ببینید وقتی نیروها در 
اقلیت باشند عمدتا رایشان در رای جمع چندان اثرگذار نیست 
اما اگر همین اقلیت مقتدر باشند رایشان هم در مجلس و هم در 
افکار عمومی تاثیرگذار خواهد بود. به طور مثال ما در شورای سوم 
در اقلیت بودیم ولی بسیار روی حفظ مواضع خود و حقوق مردم 
تاکید داشتیم بنابراین بستگی به افرادی دارد که می آیند چه 
اقلیت و چه اکثریت، وقتی این افراد روی اصول شان ایستادگی 
کرده، عقب نشینی نکنند، از حق مردم دفاع کنند و در گیر بازی 

های ناسالم مالی و سیاسی نشوند برنده خواهند بود.

معصومه ابتکار:

 اصلاح طلبان باز هم به سمت ائتلاف انتخاباتی می روند



معاون خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد

آماده باش مدیریت شهری در ایام 
اربعین حسینی

معاون خدمات شهری شهرداری قم از آماده باش مدیریت شهری برای 
خدمت رسانی به زائرین و عزاداران اربعین حسینی خبر داد.

 سیدامیر سامع با اشاره به تدابیر و برنامه ریزی های انجام شده از سوی 
شهرداری قم به مناسبت اربعین حسینی، اظهار کرد: شهرداری از ماه ها 
قبل نسبت به برنامه ریزی جهت اقدامات لازم از جمله تشکیل ستادهای 
هشتگانه به ریاست شهرداران مناطق اقدام کرده تا برنامه ریزی مطلوبی در 

جهت خدمت رسانی به زائرین و عزاداران حسینی در این ایام داشته باشد.
معاون خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه ستادهای اطلاع رسانی و 
خدمات رسانی به سه زبان اردو، عربی و انگلیسی خدمات رسانی به زائرین را 
انجام می دهند، افزود: تمام سطح مناطق هشتگانه با محوریت پیرامون حرم 
مطهر کریمه اهل بیت)س( و محل عبور دسته جات عزاداری و مسجد مقدس 
جمکران در این ایام سیاه پوش شده است. سامع به نصب ۴ هزار متر داربست 
برای کنترل و هدایت دسته جات عزاداری اشاره کرد و افزود: همچنین دو 
هزار و 9۰۰ نفر از پرسنل خدمات، فضای سبز، ستادی و غیره به صورت 
شبانه روزی در حال آماده باش برای خدمت رسانی به زائرین هستند. وی از 
آماده باش ۲۷۰ دستگاه ماشین آلات مکانیزه برای جمع آوری پسماندهای 
شهر در این ایام خبر داد و گفت: استقرار ۱۵ دستگاه خودروی جمع آوری 
پسماند خشک و استقرار مخازن پسماند و کارتن پلاست در نقاط پرتراکم زائر 
از دیگر اقدامات در این ایام است. معاون خدمات شهری  شهرداری قم به 
آماده باش و استقرار اکیپ های عملیات و امداد سازمان آتش نشانی در هسته 
مرکزی شهر اشاره کرد و افزود: سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری نیز در 
حالت آماده باش است و پارکینگ ها برای میزبانی از زائرین و عزاداران آماده 
سازی شده است. سامع گفت: پارکینگ زائر و علیخانی با ۲۲۰۰ خودرو 
با ۷۸۰ خودرو،  بهار  پارکینگ  با ۱۴۵۰ خودرو،  پارکینگ شرقی  ظرفیت، 
پارکینگ مصلی با ۴۱۰ خودرو، پارکینگ شهید کاظمی با ۸۰۰ خودرو در این 
ایام میزبان زائرین خواهند  بود. معاون خدمات شهری شهرداری قم فعالیت 
اکیپ های تخلفات شهری در راستای کنترل ناهنجاری های اجتماعی را مورد 
توجه قرار داد و افزود: آماده باش سامانه ۱۳۷، صدور مجوز برای ایستگاه های 

صلواتی و… هم در این ایام انجام می شود.
 

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

تبلیغات ورودی شهر باید در اختیار 
مدیریت شهری قرار بگیرد

رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه ورودی های شهر به مرور 
ساماندهی می شوند، گفت: تبلیغات ورودی شهر باید در اختیار مدیریت 

شهری قرار بگیرد.
عبدالله جلالی با اشاره به ساماندهی ورودی های شهر،اظهار داشت: یکی 
از بحث های مهم ورودی شهر عمرانی است که این مسئله توسط شهرداری 
در حال عملیاتی شدن است. وی ادامه داد: در حال حاضر ورودی شهر از 
سوی جعفریه در حال ساماندهی و اجرا است و در آینده هم ورودی سمت اراک 
ساماندهی خواهد شد البته این ورودی دارای پیچیدگی ها خاصی است که 
در آینده نزدیک شروع خواهد شد. رئیس شورای شهر ابراز داشت: کمیسیون 
فرهنگی اجتماعی شورای شهر مدت ها بود که بحث تبلیغات ورودی شهر را 
رصد می کرد که نباید ورودی شهر قم تبلیغات یک سری کالا و مسائل غیر 
فرهنگی و مذهبی باشد مخصوصا ورودی عوارضی که این ورودی در اختیار 
راهداری است و راهداری هم این وروردی را به بخش خصوصی واگذاری کرده 
است. وی عنوان داشت: شورای شهر در خصوص این مسئله جلسات متعددی 
را برگزار کرد و به این نتیجه رسید که ورودی های شهر به لحاظ تبلیغاتی 
بایستی به گونه برنامه ریزی شود که در شان قم باشد و پیام های مذهبی در 
ورودی های قم به اتومبیل های عبوری منتقل شود. جلالی خاطرنشان کرد: 
به همین دلیل شورای شهر با مکاتبه و ارسال نامه ای با این مضمون به امام 
جمعه استان به عنوان رئیس شورای فرهنگ عمومی درخواست کرد که این 
موضوع در دستور کار شورای فرهنگ عمومی استان قرار بگیرد. وی افزود: 
بعداز پیگیری ها، درجلسه ای در شورای فرهنگ عمومی مصوب شده است 
که تمام ورودی های شهر در شان شهر ساماندهی شود و تبلیغات آن متناسب 
با قم باشد. رئیس شورای شهر قم با اشاره به اینکه برای ساماندهی ورودی شهر 
تیمی کارشناس در نظر گرفته شده است، گفت: قرار شد به مرور هم بحث 

تبلیغات ورودی ها در اختیار مدیریت شهری قرار بگیرد.
  

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی :

گستره خدمات مدیریت شهری به 
زائران اربعین از قم تا کربلاست

 رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم با 
تبیین خدمات ویژه مدیریت شهری به زائران اربعین در قم، از رفع نیازهای 
زائرین به  وسیله مترجمین مستقر در ستادهای هشتگانه در ورودی ها و سطح 

مناطق شهر کربلا خبر داد.
تشکیل  امسال  اربعین  برای  اینکه  به  اشاره  با  ثابت  سبحانی  مجتبی 
ستادهای هشتگانه اطلاع رسانی و خدمات رسانی در سطح مناطق شهر قم 
به همراه مترجمین مسلط به سه زبان اردو، عربی و انگلیسی صورت گرفته، 
اظهار داشت: اکیپ های عملیات و امدادی سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی در هسته مرکزی و پیرامون حرم کریمه اهل بیت)ع( و محل اسکان 

زائرین در حالت آماده باش و استقرار کامل هستند.
وی با اعلام آماده باش و فعالیت بیش از ۱۵۰۰ نفر از پرسنل ستادی و 
خدمات فضای سبز شهرداری، گفت: آماده سازی بوستان های سطح شهر 
و مجموعه های خدمات رفاهی برای اسکان زائرین از دیگر اقداماتی است 
که برای اربعین امسال در نظر گرفته شده است و سازمان های حمل  و نقل 
و ترافیک تاکسیرانی و اتوبوس رانی در راستای جابجایی عزاداران حسینی در 

آماده باش کامل به سر می برند.
رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم 
تصریح کرد: از استقرار ستادهای اطلاع رسانی و خدمات رسانی در مبادی 
ورودی شهر و هسته مرکزی شهر مسلط به سه زبان اردو عربی انگلیسی خبر 
داد و افزود: برگزاری راهپیمایی بزرگ در روز اربعین از حرم مطهر تا مسجد 

مقدس جمکران نیز در دستور کار مدیریت شهری قرار دارد.
وی از فضاسازی داخلی و توضیح یک کانتینر میوه توسط سازمان میادین 
میوه و تره بار به عنوان دیگر اقدامات انجام  شده خبر داد و عنوان کرد: تأمین 
دو دستگاه اتوبوس در قرارگاه اربعین جهت جابجایی زائران به حرم مطهر 
همراه با تأمین پارکینگ جهت قرارگاه اربعین از جمله تلاش های صورت گرفته 

جهت خدمت به زائرین اربعین امسال است.
سبحانی ثابت در مورد خدمات شهرداری به راهپیمایان اربعین در مسیر 
نجف تا کربلا نیز اضافه کرد: اعزام نیروهای خدمات شهری جهت جمع آوری 
پسماندهای موکب های طول مسیر بین ۱۰۰ عمود همراه با یک دستگاه بازو 
غلطان جهت انتقال ضایعات و اعزام یک دستگاه آمبولانس از بهشت معصومه 
مستقر در مرز مهران با توزیع هزار عدد بروشور به زبان عربی جهت مشارکت در 

امر نظافت و بهداشت ازجمله اقدامات شهرداری قم است.
 

 مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد

صدور 7۵ مجوز ایستگاه صلواتی در ایام اربعین
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم گفت: 
امسال تاکنون صدور مجوز بیش از ۷۵ ایستگاه صلواتی در سطح شهر برای 

ایام اربعین حسینی صورت گرفته است.
سیدمحسن میرهادی با بیان اینکه با توجه به نزدیکی اربعین حسینی در 
سه بخش اصلی بحث خدمات را پیگیری می کنیم، اظهار کرد: بخش های 
خدمات رسانی در شهر قم شامل ستادهای هشتگانه مناطق با مدیریت 
شهرداران و سازمان های تابعه شهرداری، فعالیت و هماهنگی در ستاد اربعین 
ویژه زائرین ایرانی و غیر ایرانی و همچنین هسته مرکزی شهر پیرامون حرم 

مطهر و مسجد مقدس جمکران تشکیل شده است.
به  قم  شهرداری  شهری  خدمات  امور  بر  نظارت  و  هماهنگی  مدیرکل 
آماده باش دوهزار و 9۰۰ نفر از پرسنل خدمات شهری، فضای سبز و غیره 
اشاره و خاطرنشان کرد: ۲۷۰ دستگاه ماشین آلات مکانیزه جمع آوری پسماند 
آماده باش بوده و نیروهای آتش نشانی، حمل و نقل و ترافیک، پیشگیری از 

تخلفات و غیره آماده خدمت رسانی به شهروندان در این ایام هستند.
میرهادی با تاکید بر اینکه سامانه ۱۳۷ هم بحث اطلاع رسانی را پیگیری 
خواهد کرد، افزود: این سامانه به صورت ۲۴ ساعته فعالیت اطلاع رسانی را با 

سه زبان عربی ، انگلیسی و اردو  بر عهده خواهد داشت.

مطهری: منابع خبری »روح الله زم« باید مشخص شود 
 عضو فراکسیون امید مجلس گفت: قطعاً باید مشخص شود منابع خبری »زم« چه کسانی و احیاناً 
در مجلس شورای اسلامی، در خصوص  تهران  مردم  نماینده  بودند.علی مطهری  نهاد هایی  چه 
دستگیری روح الله زم سرشبکه کانال معاند آمدنیوز، اظهار داشت: دستگیری رو ح الله زم کار لازمی بود 
چرا که کانال آمدنیوز به وحدت ملی آسیب می زد.وی افزود: به نظر من باید مراقب باشند اتفاقاتی مانند 
اتفاقی که برای مازیار ابراهیمی و همکاران او افتاد در اینجا رخ ندهد.عضو فراکسیون امید مجلس ادامه 
داد: اگر بنا است اعترافاتی از روح الله زم بگیرند باید با روش درست انجام شده و آن قضیه دیگر تکرار 
نشود.وی در پاسخ به این سوال که فکر می کنید این اطلاعات به چه میزان می تواند در بحث شناسایی 
رسانه ها و کانال های معاندین و همچنین شبکه های جاسوسی داخل و خارج کشور کمک کننده باشد، 
اظهار داشت: قطعاً باید مشخص شود منابع خبری »زم« چه کسانی و احیاناً چه نهاد هایی بودند.

مطهری ادامه داد: اخباری که سرشبکه آمدنیوز منتشر می کرد نشان می داد که از درون نظام اطلاع 
دارد و این اخبار از درون نهاد های حکومت به آنجا ارسال می شود.عضو فراکسیون امید مجلس افزود: 

بنابراین با معرفی منابع اخبار زم، بسیاری از مسائل روشن خواهد شد.

واکنش بسیار تند علی دایی به ادعای مجری صداوسیما 
علی دایی درباره صبحت های که صبح روز سه شنبه ۲۳ مهر در یکی از برنامه های تلویزیونی پیرامون 
۱۰9 گل ملی اش مطرح شده بود، اظهار کرد: برای صداوسیما متاسفم که آدم هایی که معلوم نیست 
از کجا آمده اند به این مجموعه راه می دهد و به آن ها میکروفن می دهد تا صحبت کنند. به نظر من 
قوه قضاییه باید به این مسئله ورود کند و مجری که گفته با ۵ میلیون تومان سن شناسنامه ای دایی را 
کوچک می کنم را بازخواست کند تا ببنید چه کسانی با او در ارتباط هستند که این کار ها را می کند.وی 
در پاسخ به این سوال که آیا به خاطر این برنامه تلویزیونی از صدا و سیما شکایت خواهد کرد یا خیر؟ 
گفت: نه اقدام قضایی نمی کنم، اگر بحث اقدام قضایی است قوه قضاییه باید به موضوع ورود کند و 
کسانی که در صدا و سیما می گویند که کارچاقکن ها را می شناسند را معرفی و با آن ها برخورد کند. 
همین چیز های کوچک خیلی می تواند به سالم سازی جامعه ما کمک کند. در زمانی که همه مردم ما 
از فساد گریزان و ناراحت هستند و کمر خیلی ها را فساد شکسته بهتر است سالم سازی را شروع کنیم. 
ان شاءلله قوه قضاییه این مورد را بررسی کند و شورای سیاست گذاری صداوسیما هم شعار ندهد و 
عمل کند تا مردم بدانند کسانی که فساد را در صداوسیما رواج و آموزش می دهند چه کسانی هستند.

توقف تغییر رشته فرزندان هیات علمی دانشگاه آزاد 
 معاون حقوقی و امور مجلس وزارت بهداشت از رفع اثر دستور موقت شعبه ۴۵ دیوان عدالت اداری در 
خصوص ادامه روند تغییر رشته فرزندان اعضاء هیات علمی در دانشگاه آزاد اسلامی خبر داد.دکتر کریم 
همتی، با بیان این خبر اظهار کرد: با تصمیم شعبه ۴۵ دیوان عدالت اداری، نامه شماره ۵۰۵/۵۲۰ 
مورخ ۱۳9۸/۶/۱۱ معاونت آموزشی وزارت بهداشت کماکان لازم الاجرا است و تغییر رشته فرزندان 
اعضای هیات علمی در دانشگاه آزاد اسلامی از دامپزشکی به دیگر رشته های پزشکی، دندانپزشکی و 
داروسازی متوقف شده است. وی افزود: بر این اساس دستور موقت صادره از شعبه ۴۵ دیوان عدالت 
اداری که مبین جلوگیری از نامه معاونت آموزشی در جهت عدم اجازه این روند بود با تصمیم جدید 

شعبه مذکور کان لم یکن شده است.

بستری شدن آیت الله امینی در یکی از بیمارستان های قم 
یکی از نزدیکان آیت الله ابراهیم امینی گفت: آیت الله امینی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام از روز 
جمعه گذشته به علت بیماری گوارشی در یکی از بیمارستان های قم بستری شده و حال عمومی ایشان 
خوب است.وی افزود مراحل درمانی آیت الله امینی در حال انجام است و حال عمومی ایشان خوب و 
رضایت بخش می باشد.وی خاطرنشان کرد: از ابتدای بستری شدن آیت الله امینی دربیمارستان تنی 
چند از علما و اساتید حوزه علمیه از جمله آیات عبدالله جوادی آملی از مراجع تقلید  و رضا استادی عضو 
جامعه مدرسن حوزه علیه از ایشان عیادت کردند.آیت الله ابراهیم امینی استاد برجسته حوزه علمیه قم  

از اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام و عضو مجلس خبرگان رهبری از حوزه انتخابیه تهران است.

چند نفر در ایران نابینای مطلقند؟ 
 رییس سازمان بهزیستی کشور با بیان اینکه تقریبا ۲۵۳ میلیون نفردر دنیا دچاراختلال نابینایی 
هستند گفت: تقریبا ۳۶ میلیون نفرازاین افراد نابینای مطلق هستند که ازاین تعداد ۱۸9 هزار نفر در 
کشورما وجود دارد که دربهزیستی پرونده اختلال بینایی دارند. وحید قبادی دانا " ، افزود: امروزه تقریبا 
۱۲ تا ۱۳ درصد افراد کشوردارای معلولیت هستند یعنی حدود یک میلیون و ۴۵۰ هزار فرد دارای 

معلولیت در کشور داریم که تحت پوشش خدمات سازمان بهزیستی هستند.

واکنش ستاد اجرایی فرمان امام )ره( به یک شایعه 
مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( در خصوص شایعات اخیر راجع 
به خرید بخشی از سهام بانك پارسیان متعلق به شرکت ایران خودرو توسط ستاد اعلام کرد: این ستاد 
کلیه فعالیتهای خود را ذیل قوانین و مقررات جاری جمهوری اسلامی ایران انجام می دهد و براساس 
قوانین و مقررات جاری کشور، این امر قانوناً امکان پذیر نیست و این موضوع از اساس تکذیب می شود.

وجود 2 میلیون معتاد در کشور 
معاون مقابله با عرضه و امور بین الملل ستاد مبارزه با مواد مخدر با اشاره به شناسایی بیش از ۲ میلیون معتاد 
در کشور، از کشف ۵۷۰ تن مواد مخدر خبر داد. ناصر اصلانی با بیان اینکه امروز سود قاچاق مواد مخدر 

همانند بانک داری و خودروسازی پر سود است، افزود: متاسفانه وضعیت خوبی در حوزه مواد مخدر نداریم.

ثبت زادروز زرتشت در تقویم رسمی کشور
 سید عباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در دیدار با رئیس انجمن زرتشتیان تهران با اشاره 
به پیگیری شورای فرهنگ عمومی برای ثبت زادروز زرتشت در تقویم رسمی کشور، از تصویب این روز در 

این شورا خبر داد که در حال پیگیری و بررسی در شورای عالی انقلاب فرهنگی است.

اسطوره موسیقی ایران درگذشت 
حسین دهلوی چهره ماندگار فرهنگ ایران، رهبر پیشین ارکستر سمفونیک، خالق اپرای »مانی و 
مانا« و قطعه سبکبال، صبح دیروز در حالی دارفانی را وداع گفت که عمری تلاش و ممارست او در 

ارتقای موسیقی کشور از او قبل از مرگ اسطوره ساخته بود.

در دیدار جمعی از مبلغان مطرح شد؛

تقدیر آیت الله نوری  همدانی  از اقدام سازمان 
اطلاعات سپاه

یکی از مراجع تقیلد با بیان اینکه امروز اقتدار نیروهای مسلح لرزه بر اندام دشمن انداخته است، 
گفت: کار اطلاعاتی اخیر سپاه پاسداران در دستگیری و رسوایی مزدوران ضد انقلاب قابل تقدیر است.
به گزارش  مرکز خبر حوزه، آیت الله العظمی حسین نوری همدانی امروز سه شنبه در دیدار جمعی از 
مبلغان دهه آخر ماه صفر که از سوی دفتر این مرجع تقلید اعزام می شوند، اظهار داشت: اربعین تجلی 
شکوه و عظمت اسلام ناب و تشیع است و شک نداریم که این حرکت عظیم زمینه ساز ظهور خواهد بود.
وی یکی دیگر از نقشه های دشمن را القای  ناامیدی و ناکارآمدی نظام اسلامی دانست و بیان کرد: 
مسئولان باید با عملکرد صحیح، مدیریت درست، ایجاد رفاه، حل مشکل معیشت و ایجاد اشتغال نقشه 

دشمن را برملا کنند.
استاد سطوح عالی حوزه ضمن شاره به برکات و ثمرات بسیار انقلاب اسلامی خاطرنشان کرد: البته 
که کمبودهایی وجود دارد و برای رسیدن به جایگاه مطلوب فاصله است اما خدمات چهل سال گذشته 

بسیار بیشتر است و قابل مقایسه با قبل انقلاب نیست.
وی گفت: امروز شناساندن اسلام حقیقی و پاسخ به شبهات وظیفه اول مبلغان است، مبلغان باید 
فضاهای مجازی را رصد کنند و شبهاتی را که دشمن در حال بمباران آن است را بشناسند و پاسخ 

مستدل و دقیق دهند.
آیت الله نوری همدانی با اشاره فعالیت های گسترده دشمنان گفت: دشمنان اسلام و انقلاب با 
اتاق های فکر مجهز وارد عرصه مبارزه با دین و انقلاب شده اند و از هر طریق ممکن میخواهند ضربه 

بزنند.
وی در پایان با اشاره به اهمیت امنیت خاطرنشان کرد: امروز اقتدار نیروهای مسلح لرزه بر اندام 
دشمن انداخته است؛ کار اطلاعاتی اخیر سپاه در دستگیری و رسوایی مزدوران ضدانقلاب و شبکه 

جاسوسی دشمن قابل تقدیر است و از ایشان تشکر می کنیم.

طرح:مهدی عزیزی
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بخیل ترین مردم کسی است که 
مال خویش را از خود دریغ دارد 

و برای وارثانش بگذارد.

چهار شنبه - بیست وچهارم مهرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4904

سازمان توسعه وعمران قم 

فرماندار قم گفت:میزان آسیب های اجتماعی در قم به شدت کاهش یافته و این توفیق 
بیش از هر چیزمرهون آگاهی و هوشیاری مردم و احساس مسئولیت خانواده ها و تلاش 

همه خدمتگزاران در این استان مقدس است.
مرتضی حیدری روز سه شنبه در جلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر شهرستان 
قم در سالن جلسات فرمانداری با اشاره به کاهش ۴۳ درصدی آمار سرقت در قم  اظهار 
داشت:  این استان از نظر آسیبها و ناهنجاری اجتماعی درمیان استانهای کشور در رتبه 
بیست و هفتم قرار دارد. وی دربخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه مسئولان قم در 
حوزه های مختلف پیشگیری، درمان و مقابله با بلای خانمان سوز اعتیاد با چتر گسترده 
ای در حال تلاش هستند، گفت: موضوع مبارزه با اعتیاد باید به صورت هوشمندانه و 
منطقی و با جدیت و پشتکار لازم دنبال شود. وی افزود: کمپهای ترک اعتیاد نقشی مهمی 
در نجات افراد جامعه از آسیبها و انحراف ها دارند، از این رو ارزش این مراکز از اهمیت بالایی 
برخوردارند. حیدری گفت:  برعم اهمیت و حساسیتی که مراکز ترک اعتیاد دارند، ولی ما 
آنها را به خارج از شهر منتقل کنیم و از شهرداری می خواهیم که دراین زمینه همکاری لازم 
را داشته باشد. حیدری با تاکید بر اینکه نگاه موجود به کمپ های ترک اعتیاد باید تغییر 
کند، گفت: افرادی که در این مراکز نگهداری میشوند، مجموعه ای از خواهران و برادران ما 
هستند که به دلایل مختلف به بیماری اعتیاد مبتلا شدند. فرماندار قم گفت: تمام حرف ها، 
سخنان و درد و دل های اشخاصی که در این کمپ ها نگهداری می شوند، باید جمع آوری 
و به صورت یک کتاب چاپ و منتشر شود. وی اضافه کرد: به طور حتم این اقدام، محتوایی 
را در اختیار قرار می دهد که روند درمان معتادان را موفقیت آمیزتر می کند. وی با بیان اینکه 
مسئولان قم در حوزه های مختلف پیشگیری، درمان و مقابله با بلای خانمان سوز اعتیاد 
با چتر گسترده ای در حال تلاش هستند، گفت: موضوع مبارزه با اعتیاد باید به صورت 

هوشمندانه و منطقی و با جدیت و پشتکار لازم دنبال شود. در قم ۱۴ مرکز دولتی و ۸۷ 
مرکز خصوصی در زمینه درمان معتادان به صورت درمان سرپایی و بستری کردن با مجوز 
اداره کل بهزیستی و دانشگاه علوم پزشکی قم فعالیت می کنند. ۲ مرکز ترک اعتیاد اجباری 
مشمول ماده ۱۶ قانون مبارزه با مواد مخدر و همچنین ۵۱ سازمان مردم نهاد فعال در حوزه 

ترک اعتیاد نیز در این استان وجود دارد.

فرماندار قم:

آسیب های اجتماعی درقم به شدت کاهش یافته است

در راستای تکمیل وسائط نقلیه 
سبک استیجاری خود،نیاز به 
دراختیارقرارگیری یکدستگاه 

خودرو سمند یا پژو ۴۰5 مدل ۹6 به 
بالا همراه راننده )حداکثر سن ۴۰ 

سال و متأهل (را دارد،لذا متقاضیان 
میتوانند بادردست داشتن مدارک ،  
همه روزه تا تاریخ  ۱۳۹8/۰8/۰5  به 

امور اداری سازمان مراجعه نمایند.

گردشگری  و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
استان قم گفت: ۱۸ طرح گردشگری این استان تا پایان 

سال 9۸ به بهره برداری خواهد رسید.
حمید یزدانی روز سه شنبه در جلسه تنظیم بازار قم اضافه 
کرد: از این طرح ها ،  ۸ طرح به صورت کامل آماده بهره 
برداری است. وی  ادامه داد: ۱۰ طرح گردشگری دیگر نیز 
دردهه فجر امسال با اعتبار ۶۰ میلیارد تومان به بهره برداری 
خواهد رسید. وی در ادامه با اشاره به روند جذب تسهیلات 
رونق تولید دربخش گردشگری گفت: از ابتدای شهریورماه 
بانکهای استان  به  تومان  ارزش ۲۰ میلیارد  به  پرونده   ۵
معرفی شده است. یزدانی افزود: همچنین یک مورد پرونده 
انتقالی در بخش گردشگری از سال گذشته به میزان ۱۰ 

میلیارد تومان در دست جذب تسهیلات رونق تولید است.
گردشگری  و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
بخش  در  تسهیلات  پرداخت  روند  کرد:  خاطرنشان  قم 
گردشگری در سامانه بهین یاب رونق تولید هنوز آغاز نشده 

است. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به احداث 
برای  مکان   ۸ کرد:  عنوان  دستی  صنایع  های  بازارچه 
شورای  به  دستی  صنایع  و  محلی  های  بازارچه  احداث 

اسلامی شهر قم معرفی شده است.
 یزدانی اضافه کرد: شورای شهر قم با گذشت بیش از یک 
ماه از معرفی این ۸ نقطه تصمیمی در واگذاری اراضی برای 
احداث بازارچه صنایع دستی نگرفته است. وی اضافه کرد: 

عدم در اختیار قرار دادن زمین از سوی شورای اسلامی 
در  عمده  مشکل  جمکران ۲  مقدس  مسجد  و  قم  شهر 

احداث بازارچه های صنایع دستی در استان است.
بازارچه  ایجاد  و  کهنه  بازار  برای ساماندهی  وی گفت: 
صنایع دستی طبق پیش بینیهای انجام شده ، ۷ میلیارد 
و ۵۰۰ میلیون تومان از اعتبارات استانی و همین میزان نیز 
اعتبارات وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 

باید به جریان بیفتد. 
بازار کهنه قم با عمر بیش از ۶۰۰ سال دارای ظرفیت های 
فراوان برای جذب توریست و گردشگر است. بازار کهنه در دو 
سوی هسته اولیه شهر قم یعنی محله عربستان و لب چال 

قرار دارد.

مدیرکل میراث فرهنگی استان قم:

1۸ طرح گردشگری قم تا پایان سال به بهره برداری می رسد

معاون هماهنگی اموراقتصادی استانداری قم گفت: 
آنالیز دقیق نرخ گذاری قیمت نان در استان انجام گرفته 
و قیمت جدید آن هفته آینده برای اجرا به صورت رسمی 

ابلاغ خواهد شد.
مهرداد غضنفری روز سه شنبه در جلسه کارگروه آرد و 
نان و گندم در سالن جلسات استانداری قم بیان داشت: 
سقف نرخ گذاری نان درقم نباید بالاتر از قیمت گذاری 

نان در استان تهران بیشتر باشد.
وی یادآور شد: درنرخ گذاری جدید نان تمام ملاحظات 
دیده شده و نسبت به حقوق کارگران و عموم مردم توجه 
لازم صورت گرفته است. وی خاطرنشان کرد: نرخ موجود 
نان درقم نرخ واقعی نبوده و با قیمت واقعی محصول 
کم  و  فروشی  گران  سبب  مساله  همین  و  دارد  فاصله 
فروشی درسطح استان می شود. غضنفری بیان داشت: 
نان کالایی بوده که عمومیت داشته و تمام مردم از آن 
استفاده می کنند بنابراین نمی شود در نرخ گذاری این 

محصول یک جانبه تصمیم گیری گردد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم عنوان 
کرد: برای بررسی بیشتر، کارشناسی و آنالیز دقیق قیمت 

دیگر  هفته  یک  فقط  متولی  دستگاههای  نان  گذاری 
مهلت دارند. وی گفت: درنرخ گذاری جدید نان که از 
هفته آینده در قم اجرایی می شود، نان سنگک با تناسب 

بین وزن و قیمت ۲۳ درصد از کمتر از تهران خواهد بود.
وی اضافه کرد: همچنین قیمت نان لواش و تافتون ۲۰ 
درصد و قیمت نان بربری ۳۰ درصد پایین تر نرخ گذاری 

این محصول در استان تهران است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم یادآور 
شد: در بخش نیمه یارانه ای نیز نرخ گذاری نان سنگک 
۶۳ درصد و نان بربری ۳۰ درصد پایین از تهران مصوب 
شده است. وی تصریح کرد: قم یکی از استانهای کشور 
بوده که بلاتکلیفی را در نرخگذاری نان از بین برده و در 
نرخگذاری آن کارهای کارشناسی موشکافانه مطلوبی 
این  کرد:  گفت: عنوان  غضنفری  است.  گرفته  صورت 
نرخ گذاری جدید نان در قم هفته آینده با موافقت نهایی 

استاندار قم به نانوایی های استان ابلاغ خواهد شد.
وضعیت روزبازارهای قم مطلوب نیست

قم   استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون   
باید  گفت:  بازار  تنظیم  ستاد  جلسه  در  همچنین 

تجدیدنظر ویژه ای در ساماندهی و بهبود وضع نامطلوب 
گیرد.  انجام  استان  روزبازارهای  محتوایی  و  شکلی 
و  شکلی  معایب  فعلی  وضع  در  داد:  ادامه  غضنفری 
وی  است.  آن  مزیت های  از  بیشتر  روزبازارها  محتوایی 
اظهار کرد: قاعدهمندی و ساماندهی روزبازارها به صورت 
جدی در سطح استان دنبال شود. وی در ادامه با اشاره 
به در نظر گرفتن محلهای ویژه توسط شهرداری برای 
استقرار بازرسان برای بررسی شکایات مردمی گفت: در 
حوزه بازرسی و نظارت باید مردم احساس آرامش روانی 
نسبت به اجرای قوانین داشته باشند. وی اضافه کرد: 
در صورتی که چنین مراکز در دل مراکز صنفی و تجاری 
ایجاد شود، روحیه امید در بین مردم در مسیر مبارزه با 

تخلفات افزایش پیدا می کند.
غضنفری با اشاره به روند تامین میوه شب عید گفت: 
برای  تولیدکنندگان  با  قرارداد  امضای  و  نیازسنجی 
تامین میوه شب توسط مسئولان انجام گیرد. غضنفری 
خاطرنشان کرد: ستاد تنظیم بازار در تمام عرصه هایی 
که موجب التهاب بازار می شود قدرت ورود دارد که تعرفه 

نظام مهندسی از جمله آنها می باشد.

معاون هماهنگی اموراقتصادی استانداری قم:

قیمت جدید نان هفته آینده در قم اجرایی می شود 

 معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: ۱۱ روز بازار درسطح شهر قم فعال است که از 
این بین ۵ روز بازار استانداردسازی و فعالان آنان ساماندهی شدند.

سید امیرسامع روز سه شنبه درجلسه ستاد تنظیم بازار قم درسالن جلسات استانداری 
تصریح کرد: ایجاد ۱۸ فروشگاه همشهری در سطح شهر قم یکی از تجربه های موفق 
شهرداری در ایجاد بازارهای روز بوده است. وی گفت: ایجاد فروشگاههای ریحان در اراضی 
بلا استفاده از دیگر تجربه های موفق شهرداری قم در ایجاد بازارهای روز میوه و تره بار است، 
۴۵ فروشگاه ریحان در شهر قم فعال شده است. سامع بیان کرد: بالغ بر ۳۰ فروشگاه 
تولید و عرضه گل و گیاه درقالب گلخانه در اراضی بلااستفاده شهر قم نیز ایجاد شده که از 
دیگر تجربه های موفق شهرداری در اشتغالزایی ارزان قیمت و موقت بوده است. وی اظهار 
کرد: وضعیت نگران کننده میدان نبوت قم در استقرار وانت بارها از مصادیق عدم اجرای 
استانداردسازی دراستقرار روزبازارهاست. سامع  گفت:  در دو منطقه ۲ و ۶ شهری قم ۶ روز 

بازار فعال بوده و باید نسبت به افزایش موازین بهداشتی در آنها اقدام لازم صورت بگیرد.

معاون خدمات شهری شهرداری قم ادامه داد: وجود روزبازارها در کشورهای متمدن یکی 
از نقاط قوت شهری و اقتصادی بوده که در محصولات و کالاها با قیمت مطلوبتری به دست 

مردم می رسد. 
وی در ادامه با اشاره به در نظر گرفتن محل های ویژه توسط شهرداری برای استقرار 
بازرسان برای بررسی شکایات مردمی  گفت:  تعدد غرفهها و کانکسها از سالهای گذشته یکی 
از معضلات شهر قم بوده است. وی تاکید کرد: جانمایی کانکس های نظارت باید در خط 
بدنه شهری جانمایی شود تا در کنار دسترسی راحت مردم مشکلی از نظر ترافیکی و زیبایی 

شهری وارد نکند.
 سامع گفت:  شهرداری قم آمادگی دارد امکانات خط بدنه و سازههای موجود خود را برای 

استقرار بازرسان سازمان صنعت، معدن و تجارت قرار دهد.
سامع یادآور شد: در صورتی که سامانه ۱۲۴ شاکایات مردمی به سامانه پیگیری، تحلیل و 

مستند سازی شکایات مردمی مجهز شود به نتیجه مطلوبی می رسد.

معاون خدمات شهری شهرداری قم:

۵ روز بازار درقم استانداردسازی  وساماندهی شد

 سرپرست پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم گفت: هم زمان با ایام اربعین شهادت 
سید و سالار شهیدان، حضرت اباعبدالله الحسین)ع( و به منطور تسهیل در آمد و شد 

زائران، محدودیت های ترافیکی در قم اعمال می شود.
تکایا، مراسم  و  اینکه در مساجد  بر  افزود: هرساله علاوه  سرهنگ حسن قیصری 
عزاداری برگزار می شود، هیات های عزاداری از نقاط مختلف شهر مقدس قم به طرف 
حرم حضرت فاطمه معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران حرکت می کنند، همچنین 
از شهرهای هم جوار استان قم زائران کثیری به منظور زیارت حرم مطهر کریمه اهل بیت 
و بهره بردن از فضای معنوی سوگواری اغلب در قالب هیات های عزاداری وارد شهر قم 

می شوند.

وی گفت: از قبل از نماز ظهر روز اربعین در روز بیست و هفتم مهرماه، به منظور تسهیل 
در امر عبور و مرور زائران و عزاداران، تدابیر ویژه ترافیکی انجام می شود، بنابراین مسیر 
حرم تا مسجد مقدس جمکران لاین رفت بسته شده و در صورت افزایش جمعیت مسیر 

برگشت نیز بسته خواهد شد.
قیصری در ادامه محدودیت های ترافیکی سطح شهر را نیز شامل تقاطع عمار یاسر - آذر 
به سمت سه راه بازار، پل حجتیه به سمت خیابان اراک میدان مطهری، چهارراه غفاری به 
سمت سه راه خورشید و در صورت ضرورت خیابان باجک بعد از کوچه مخابرات به سمت 
چهارراه بازار، پل شهید رجایی به سمت میدان مطهری و دوربرگردان شهید منتظری به 

سمت تقاطع حجتیه عنوان کرد.

سرپرست پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم :

محدودیت های ترافیکی ویژه اربعین در قم اعمال می شود

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران قم

دعوت به همکاری

با  ناجا  فرمانده  جانشین 
انتقاد از معافیت های مختلف 
درصد   ۱۰" گفته  سربازی 
پزشکی  معافیت  پسران، 
با  متاسفانه  و  می گیرند 
مواجهیم.  صوری  طلاق های 
خاطر  به  فردی  اگر  همچنین 
معافیت  پدرش  از  مراقبت 
بعد  ماه  کفالت گرفته و شش 
نباید  آیا  شده،  فوت  پدر  این 

دیگر به سربازی برود؟"


